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Особливістю цього випуску журналу 
«РІВНЯНИ» є рубрика «НескоренеРівне. 
Медики». У цій рубриці ми познайомимо вас 
з тими представниками цієї благородної 

професії, які рятують людські життя у 
період війни. Про історії бойових медиків на 
передовій. Про тих, хто тут, в тилу, збе-
рігає здоров’я, відновлює порушені функції 
організму та допомагає адаптовуватися 
до мирного життя. Це історії лікарів-прак-
тиків, які щодня лікують маленьких та до-
рослих пацієнтів та навіть під час повно-
масштабної війни доводять, що здоров'я 
українців у надійних руках.

Людина – професія – доля… Це те, про що 
розкажемо вам у рамках проєкту.

 
ПАРТНЕРИ ПРОЄКТУ: Ресторан 

MARMALADE, Олександр НЕСТЕРЕНКО, 
Катерина ДЕНИСЕНКО.

ПРОЄКТ «НЕСКОРЕНЕ РІВНЕ. МЕДИКИ»

Інколи під ранок, коли 
не спиш, а так, трохи 
дрімаєш, мені здається, 
що всі ці події, які зараз 
з нами відбуваються – 
просто страшний сон… 
Здається, ще мить – 
і розплющиш очі, 
витреш піт переляку 
з лоба і зрозумієш, що 
все жахіття було не 
насправді...

Але ти прокидаєшся, 
приходиш до тями, чита-
єш ранкові зведення про 
кількість жертв нічної 
атаки нелюдів і констату-
єш – не сон, жахлива реаль-
ність...

І кожного Божого дня ти 
збираєш себе докупи від усіх 
цих новин, чуєш знову, як 
на майдані прощаються з 
захисниками, як під «Пливе 
кача» ллються материн-
ські сльози, і розумієш, 
скільки болю щодня дово-
диться усім пережити...

Здавалося б, мав би склас-
ти руки, перестати боро-
тися… Але саме цього хоче 
підступний ворог. А нам же 
наближати перемогу, нам 
треба підтримувати тих, 
хто нас захищають, вихо-
вувати маленьких україн-
ців та берегти самих себе, 
як би це, на перший погляд, 
дивно не звучало...

І ти встаєш, йдеш на ро-
боту, платиш податки, бо 
розумієш, що війну допома-

гає виграти й економічний 
фронт, вчиш дітей ще біль-
ше любити рідну землю, ра-
дієш кожному донату, який 
вдалося зібрати, і плачеш 
від радості, коли можеш 
сказати: «Збір закрито».

Живеш життя, бо не 
знаєш, скільки днів тобі ще 

написано в книзі життя.  
А ще робиш все для омріяної 
перемоги, живеш так, щоб 
Небесному війську ніколи не 
було соромно...

 
Ольга Лірник, 

творчий редактор 
журналу «РІВНЯНИ» 

ЩОБ НЕБЕСНОМУ ВІЙСЬКУ 
НЕ БУЛО СОРОМНО...

СТЕЖТЕ ЗА НАМИ 
У СОЦІАЛЬНИХ МЕРЕЖАХ
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– Ferma Brata: з чого все починалося?
– Почалося все дуже випадково і спонтанно… Проста роз-

мова у колі друзів розпалила бажання і рішення спробувати 
себе у фермерстві. З 2018 року ми знайомились з аграрною 
сферою. Далі була стара діюча ферма на Поліссі із середнім на-
діємось 7 л молока на голову, яку ми досі реконструюємо. Це 
унікальне місце – в селі Поляни біля поліських лісів та озер на 
Рівненщині, у якому проживають чудові й працьовиті люди.

Цілі покоління працювали у колгоспі і зараз продовжують 
свою працю з нами. Ми створили команду однодумців, і осно-
вне, робимо «ставку» на молодь. Для нас важливо, щоб лиша-
лися в Україні поряд зі своїми сім’ями, працювали та розви-
вали нашу країну.

Уже з 2021 року поступово збільшували поголів'я корів. 
Спершу 90 тільних зі Словаччини. Це було дуже відповідально 
і хвилююче. Вся команда переймалася за кожну вагітну корів-
ку. Все пройшло добре. Вони доїхали, адаптувалися. Далі при-
їжджали корівки з Чехії та з Тернополя.

І тут почалася наша історія екстрамолока і крафтового ви-
робництва. Ferma Brata  – одне з 30% підприємств в Україні, 
яке виробляє молоко “Екстракласу”, у нас, до речі, воно кра-
ще за дозволені стандарти у два рази, чим дуже пишаємось. 
І ми відчули, що обов'язково маємо познайомити українців 
з нашим молоком. Тому почали розливати охолоджене мо-
локо, і власним транспортом розвозили по м. Рівному. Далі 
отримали зворотний зв’язок від клієнтів і зрозуміли, що по-
трібно мас штабуватися. Був запит на молочні продукти. Тож 
ми вирішили спробувати себе у крафтовому виробництві та 
поступово почали виробляти натуральну молочну продукцію: 
кисломолочний сир, сметану, деякі види м'яких сирів і звісно 
наше молоко “Екстракласу”.

Наразі на фермі перебувають близько 700 корів, телят та 
бичків. З них  – 330 дають молоко. Ми реконструювали ста-
ре приміщення і побудували там молочний цех за системою 
НАССР.

– Чому саме таку назву обрали для свого бренду, 
яка його історія?!

– Все дуже просто… Назву придумала одна з доньок двох 
братів, коли ми зібрались за сімейними недільними розмова-
ми і брейнштормили аркуш у клітинку, списаний пропозиція-
ми з назвами.

– В чому ваша родзинка і що назвали б своєю 
унікальною пропозицією?

– Наша унікальна родзинка у нашій принциповій нату-
ральності. Молочні продукти  – це виключно наше молоко 
“екстракласу”, закваски, натуральні ферменти, сіль, спе-
ції і трави. Хліб  – виключно на живій заквасці, традиційний.  

FERMA BRATA: 
ПРИНЦИПОВО – 
НАТУРАЛЬНІ

Вони не готові жертвувати якістю та натуральніс-
тю, щоб отримати прибуток. Вони називають по-
купців Своїми Людьми та пишаються, тим, що не 
збираються зупинятися на досягнутому, а тільки 
стають кращими для своїх клієнтів. Про історію 
Ferma Brata, роботу під час війни та амбітні плани 
говоримо з Юлією Коваль, співзасновницею брен-
ду Ferma Brata.
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Солодка випічка – на нашому маслі та молоці) ніякого марга-
рину. Радіємо, коли наші гості беруть для першого прикорму 
своїм діткам нашу рікоту, кисломолочний сир. Радіємо, коли 
читаємо захопливі повідомлення у соцмережах, коли чуємо 
наживо ці дуже цінні відгуки від наших своїх (так ми називає-
мо наших Людей, Гостей), розуміємо, що рухаємось у правиль-
ному напрямку.

– Війна екзаменує підприємців, завдяки чому й 
надалі успішно працює Ваше підприємство?

– Початок війни кинув дуже багато викликів, особливо роз-
рив постачання кормів, ветпрепаратів та інших важливих 
товарів для діяльності ферми, втратили багато роками напра-
цьованих контрагентів. Та ми з цим справились та адаптува-
лись. Перевели підприємство у режим військового стану: фак-
тично тут живемо і працюємо.

Перед початком повномасштабної війни запустили цех, по-
чали варити сири. Звісно, перший місяць повномасштабного 
вторгнення ми причаїлися, але потім зрозуміли, що не маємо 
права відступати. І вже у квітні 2022 відкрили першу крафтову 
крамницю наших принципово-натуральних молочних про-
дуктів у м. Березне. Значно розширили асортимент. Тепер ви-
робляємо масло і маслянку, халумі, адигейський сир, наш фір-
мовий кисляк, моцарелу, сулугуні, кварк, вершки і ще багато 
крафтової молочки. Також сирники, налисники, вареники та 
інші страви, над якими працює наша команда.

У нас дуже класна команда, які люблять свою справу і пра-
цюють з любов’ю. Також ми вміємо слухати й чути наших 
клієнтів. Ми ніколи не поступаємося якістю. Для нас важливо 
зберігати натуральність. І ніякі умови не примусять нас посту-
питися цим заради довшого терміну зберігання чи інших по-
казників. Чого тільки варті наші найсирніші сирнички, де на 
кілограм сиру лише одна ложка борошна.

Ми намагаємося передавати максимально домашню й 
турботливу атмосферу у наших крамницях. Тому наші гості 
перетворюються на наших друзів і приходять в наші крам-
ниці, як до добрих знайомих. Затишна атмосфера і якісний 
продукт – це запорука успіху. Ми відповідальні за людей, які 
у нас працюють, за продукт, який робимо. Це все загальний 
сенс бренду і успіху.

– Ваш бренд зростає попри війну, знаємо, що у 
Вас багато планів та ідей?

– Ми ні разу не думали про те, щоб зупинитися. Якщо вже 
почали, то маємо продовжувати і зростати. Тож, зараз у пла-
нах, звичайно, масштабуватися. Наприклад, збільшили площі 
під посів кормових культур, щоб забезпечити продовольчу, 
кормову безпеку і менше залежати від зовнішніх факторів. 

Плануємо збільшити поголів’я на 10-15%, а отже, зможемо 
виробляти для наших своїх ще більше смачної та якісної про-
дукції. Хочемо також задовольнити прохання наших Клієнтів з 
інших районів Рівного, Рівненщини та України і відкрити нові 
фірмові крамниці.

– Які саме молочні продукти ви пропонуєте спо-
живачам?!

– Загалом це традиційні молочні продукти: непастеризоване 
молоко (живе, справжнє, безпечне і корисне), кисляк (топ на-
ших продажів після молока), маслянка, сироватка, сепараторна 
сметана, сир кисломолочний, із сирів – це фантастичний халумі 
(сир для гриля та смаження), моцарела, сулугуні, страчателла, 
сніданкові сири, адигейський, вершкове і топлене масло.

– На сайті бачила, що Ferma Brata це тепер не ли-
шень молочка, а і виробництво напівфабрикатів, 
який асортимент маєте?!

– Насправді ми давно виробляємо ручну ліпку. Це вареники 
і пельмені на заварному тісті, картопляники, найсирніші сир-
ники і налисники, як солодкі, так і солоні, голубці.. із новинок 
це соковиті чебуреки.

Також з квітня місяця ми запустили пекарню і випікаємо 
хліб на живій заквасці, випікаємо солодку випічку на нашо-
му маслі на молоці. А ще….) радуємо наших гостей смачним 
меню, яке для нас розробив шеф-кухар ресторану “100 років 
тому вперед” Євгена Клопотенка. До речі, ми вже майже два 
роки відправляємо для ресторану Євгена наші молочні про-
дукти, тому до відомого на увесь Світ українського борщу по-
дається наша сметана Ferma Brata.

– Зараз усі намагаються економити на виробни-
цтві, адже все зростає в ціні?! Чим готові пожертву-
вати ви в процесі виробництва?!

– Два роки ми повертаємо довіру Людей до натуральної мо-
лочної продукції. Кожен день! І цей шлях надзвичайно важкий 
та складний! Тому нічим, абсолютно нічим не готові жертву-
вати.

– У яких містах Рівненщини є ваші крафтові 
крамниці і які плани на майбутнє, чи є ідея розши-
рити мережу?!

– Перша крамниця, яка відкрилась на початку війни розта-
шована у місті Березне, неподалік від ферми та виробництва, 
що у Полянах. Друга – у місті Костопіль. Далі відкрили у місті 
Рівне поступово три крамниці.

Наші Свої хочуть бачити нас і у Львові, Дніпрі, і в Одесі, і 
в Житомирі, в Ірпені, що на Київщині, і у столиці. Нас знають 
та люблять у цих містах, адже щотижня туди відправляються з 
інтернет-крамниці наші молочні продукти і навіть хліб. Тому в 
планах – летіти!

– Чим ще дивуватимете Ваших споживачів?
– Загалом плануємо рухатися в бік розширення молочної 

продукції. Збільшити обсяги виробництва масла, яке наразі у 
дефіциті, бо його дуже люблять наші клієнти. Хочемо запустити 
лінійку йогуртів.  Продовжуємо знайомитись і товаришувати з 
такими ж принциповими фермерами та виробниками україн-
ського крафту, щоб розміщувати найкращі продукти на поли-
цях наших крамниць. Адже впевнені, якість та натуральність – 
це те, що потрібно кожному українцю! Цим і хочемо ділитися.

ТРЕБА ПРАЦЮВАТИ

+38 067 131 03 31
www.fermabrata.ua

 fermaBRATA

 @ferma_brata
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ОБЛИЧЧЯ НОМЕРА

ЧОМУ Я ПЕРЕКОНЛИВО ПРОПОВІДУЮ ПРО 
ІСУСА ХРИСТА В УКРАЇНІ ТА ЗА КОРДОНОМ?

Є дві основні причини, чому я це роблю. Перша – я пере-
конався на власному досвіді, що є Бог, Який має силу, Який над 
усім, Який робить чудеса. Бог багато чудес робить у моєму жит-
ті. Друга причина – я переконався у тому, що все написане в 
Біблії – це абсолютна правда. За кожним словом в Біблії стоїть 
Господь Бог, Який виконує сказане Ним.

БІБЛІЯ ПРО ЗЦІЛЕННЯ
У Біблії, у книзі пророка Ісаї, записані пророчі слова про 

Месію Ісуса Христа, про те, як Він добровільно і заради чого 
страждатиме. Написано так: 

“Направду ж Він немочі наші узяв і наші болі поніс, а ми ува-
жали Його за пораненого, ніби Бог Його вдарив поразами й 
мучив...” (Біблія, Іс. 53:4).

Також написано, що Христос постраждав за наші гріхи та 
беззаконня. Щоб ми мали мир з Богом, Він був жорстоко по-
караний:

“А Він був ранений за наші гріхи, за наші провини Він муче-
ний був, кара на Ньому була за наш мир, Його ж ранами нас 
уздоровлено!” (Біблія, Іс. 53:5).

Біблія говорить, що Христос уже взяв на Себе наші немочі 
й хвороби. Це означає, що є зцілення в Бога для людей, які ві-
рять в Нього.

Коли Христос перебував в тілі на цій землі, Він зцілював 
людей від хвороб, звільняв від злих духів. Життя людей зміню-
валося, бо Христос приносив свободу. Також Слово Боже каже 
нам: “Ісус Христос учора, і сьогодні, і навіки Той Самий!” (Біблія, 
Євр.13:8). Цей текст нам говорить, що Христос як міг зціляти, 
милувати, рятувати понад 2000 років тому, те ж саме Він може 
робити й сьогодні.

Нині маємо багато хворих людей, бо хвороби поширюють-
ся з неймовірною швидкою та змінами. Але над кожною хворо-
бою є Бог, перед Яким вона безсила

Для того, що отримати зцілення, потрібно мати живу віру 
в Бога. Людина має чекати допомоги від Христа і, відповідно, 
наближатися до Нього. Бо від Ісуса Христа сходить сила, яка 
зцілює людей.

У Біблії написано, що одного разу Ісус проповідував і з Нього 
сходила сила на людей і зцілювала їх: “Увесь же народ намагав-
ся бодай доторкнутись до Нього, бо від Нього виходила сила, і 
всіх вздоровляла” (Біблія, Лк. 6:19).

Коли сьогодні люди з вірою приходять до Христа, то отриму-
ють силу для зцілення. За 23 роки служіння пастора євангель-
ської церкви я бачив багато чудес як у моєму житті, так і в житті 
інших людей. 

ЛІКАРІ СКАЗАЛИ,  
ЩО ЗАЛИШИЛОСЯ ДВА МІСЯЦІ…

У мене є друг, з яким ми разом навчалися у Київському 
Біблійному інституті. Під час навчання у нього виявили хворо-

бу. Коли Віталій не приїхав з весняних канікул, ми з друзями по-
чали молитися за його зцілення. Пізніше він приїхав і свідчив 
про те, що Бог зробив у його житті.

Довший час Віталія турбував біль у шлунку та відсутність 
апетиту. Мама змусила його пройти обстеження. Після ретель-
ного обстеження лікарі виявили злоякісну пухлину при вході у 
шлунок діаметром 5-6 см і наголосили, що йому залишилося 
жити два місяці… За декілька років до цієї ситуації рідна сестра 
Віталія померла від раку. Мама була християнкою, а тато – пе-
реконаним атеїстом. Але, почувши про хворобу єдиного сина, 
чоловік стривожився і почав молитися Богові.

Віталій поїхав до пастора церкви, який молився за зцілення 
людей. Той сказав йому: “У тебе є два варіанти. Або ти помира-
єш через два місяці. Або починаєш вірити, молитися і чекати 
зцілення від Бога”. Віталій обрав другий варіант, бо був впев-
нений, що “ранами Ісуса Христа він уже зцілений від страшної 
хвороби”. Чоловік молився, постився і довіряв Богові усім своїм 
серцем. У певний момент він відчув неймовірне полегшення у 
своєму тілі й зрозумів, що Бог зцілив його!

Віталій навіть не хотів їхати на обстеження, але на прохання 
мами звернувся до лікаря. У ході обстеження було виявлено, 
що шлунок повністю здоровий. Лікар був шокований і сказав, 
що тільки Господь Бог міг зробити таке чудо. Тому що хвороба 
була підтверджена і не могла зникнути сама по собі.

Коли Віталій потрапив до іншого лікаря, то той сказав йому, 
що в нього стінки шлунка, як в малої дитини, й дуже дивував-
ся з діагнозу. Віталій свідчив лікарю про те, що Господь зцілив 
його від невиліковної хвороби. І лікар погодився, що тільки Бог 
здатен таке зробити.

БОГ ЗЦІЛИВ ВІД РАКУ!
Хочу розповісти ще один випадок, який трапився у церкві 

“Христос є відповідь”. Молодий чоловік Олександр, який за-

ІСУС ЗВІЛЬНЯЄ ТА ЗЦІЛЮЄ 
ЛЮДЕЙ СЬОГОДНІ
ПАСТОР ТАРАС СЕНЬ РОЗПОВІДАЄ 
ПРО БОЖІ ЧУДЕСА ЗА 23 РОКИ В СЛУЖІННІ

Віталій Ликов з дружиною
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ймався професійним спортом, покаявся і почав відвідувати бо-
гослужіння. За декілька років до спортивної кар’єри Олександр 
приймав ліки для того, щоб нарощувати м’язи.

Після одруження чоловік спорт залишив. Але його почав 
турбувати частий біль у грудях. Після обстеження лікарі вста-
новили, що в грудній клітці чоловіка знаходиться пухлина. 
Звичайно, що така новина спантеличила молоду сім’ю, але 
Олександр відразу попросив, щоб ми молилися за нього у 
церкві.

Через деякий час Олександру необхідно було зробити опе-
рацію. Але перед цим лікар вирішив зробити ще одне обсте-
ження, у ході якого було виявлено, що пухлина зникла. Бог 
через молитву зробив чудо і вилікував Олександра від неви-
ліковної хвороби!

БОГ ЗЦІЛИВ ВІД БЕЗСОННЯ!
Одного разу в Африці я проповідував і разом з місцевими 

служителями молилися за звільнення людей від депресії, ду-
мок про самогубство, безсоння та інших нав’язливих станів. 
Жінка, яка вже довгий час страждала від безсоння, вийшла, 
щоб за неї помолилися. У цей момент я зі сцени молився, щоб 
Бог повертав людям здоровий, нормальний сон. Ця молитва 
відбулася на другий масштабного євангелізаційного зібрання – 
крусейду. На четвертий день ця жінка вийшла і розповіла, що 
після молитви вона уже дві ночі спокійно спить. Господь Бог 
звільнив її від безсоння.

КОЖНЕ ЗЦІЛЕННЯ – ЦЕ ПІДТВЕРДЖЕННЯ 
ТОГО, ЩО БОГ ЖИВИЙ! 

За три роки я майже 40 разів проповідував Слово Боже на 
великих стадіонах перед багатотисячними натовпами. І майже 
кожен раз я молився за зцілення, закликаючи людей вірити у 
те, що Ісус живий і сильний допомагати та зцілювати від будь-
якої хвороби й звільняти від усього, що руйнує життя. Ми чули 
багато свідчень від людей, які розповідали, що Бог зцілив очі, 
хребет, ноги, шлунок й інших багато чудес відбувалося.

Усі ці зцілення – це підтвердження того, що Бог живий і усе, 
що написане в Біблії – абсолютна правда. Бог стоїть за кожним 
словом написаним у Біблії.

Сьогодні багато людей, маючи певні проблеми, не знають, 
до кого йти за допомогою. Дуже часто вони звертаються до різ-
них окультних практик та йдуть до екстрасенсів, до цілителів, 
які не Божими методами намагаються допомогти, хоча можуть 
прикидатися християнами. Але, на жаль, подібне не прино-
сить людині жодної користі, а навпаки – добряче нашкодить. 
Звертатися до окультизму  – це так само, як заганяти себе у 
пастку, з якої дуже важко вибратися.

Нам важливо будувати свою віру через читання Слова 
Божого, слухаючи здорову Божу науку. Свідчення Божої чудес-
ної допомоги в житті людей зміцнює нашу віру в те, що Бог жи-
вий і реальний в житті кожної людини. Тому раджу кожному 
усім своїм серцем звертатися до Бога у молитві, також читати 
Біблію, тому що в ній є відповіді на всі запитання, вона напо-
внена силою Святого Духа. Через слова Біблії Бог дає звільнен-
ня та зцілення. Слова Біблії змінюють життя людей.

БОГ ПОВЕРНУВ ЗДОРОВИЙ ЗІР!

Декілька років тому церква “Христос є відповідь” у м. Рівне 
проводила молитву за зцілення. Чимала кількість людей при-
йшли, щоб служителі за них помолилися. Мені запам’ятався 
один випадок. Жінка похилого віку мала серйозні проблеми із 
зором. Після молитви, коли вона повернулася додому, то від-
чула, що зір значно покращився і вона має змогу навіть читати 
без окулярів. 

БОГ ЗВІЛЬНЯЄ ВІД ДЕМОНІЧНОЇ 
ЗАЛЕЖНОСТІ! 

За 23 роки служіння пастора церкви я багато разів молився 
за людей, які були одержимі злими духами. Не всі люди навіть 
знали, що перебувають під впливом нечистих сил. Але це про-
являлося у тому, що декотрі страждали від депресії, інші жили 
у постійному страсі, інших мучили думки про самогубство та 
різні життєві негаразди. З Божою допомогою я бачив багато 
звільнень з демонічного впливу. Ось декілька з них.

Одного разу до мене приїхали чоловік та дружина на мо-
литву. Жінка страждала від депресії, не один раз намагалася 
вчинити самогубство. Хоча у неї були всі умови для щасливого 
життя. Депресія повільними темпами забирала у неї життя.

Коли ми почали молитися, то виявилося, що вона має нечи-
стого духа. Був час, коли ця жінка часто зверталася до різного 
роду цілителів та ворожок, нібито за допомогою. У результаті 
цього вона потрапила під демонічний вплив. Коли ми молили-
ся за неї, то депресія і думки про самогубство зникли.

БОГ ЗВІЛЬНИВ ВІД ПАНІЧНОГО СТРАХУ! 
Якось я молився за жінку, яка мала багато різних страхів. 

Після розмови з нею склалося таке враження, що вона боїться 
всього і всіх. Але, як виявилося, жінка була сильно пов’язана з 
окультизмом. До того ж її бабуся займалася чаклунством. Тому 
родове прокляття перейшло і на життя цієї жінки. Також вона 
дивилася фільми жахів. У результаті всього цього нечисті духи 
заволоділи її життям.

Коли жінка прийшла в церкву і почула про Христа, то покая-
лася у своїх вчинках і відреклася від усього окультного. Ми мо-
лилися за неї, й Бог дав звільнення від нечистих духів. Сьогодні 
ця жінка живе повноцінним, щасливим життям.
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Від часу заснування церкви «Христос є відповідь» у 
м. Рівне і донині християнська громада займається 
активною благодійною діяльністю. Деякі напрямки 
служіння особливо приємні для рівнян. 

Зокрема це стосується поїздок в Карпати, яких церква уже 
провела 35. Кожного разу такий відпочинок організовується 
першочергово для тих, хто з тих чи інших причин не може 
собі цього дозволити. Церква надає можливість відпочити 

безкоштовно для дітей-сиріт, дітей з багатодітних сімей, ді-
тей військовослужбовців, внутрішньо переселеним особам, 
захисникам та захисницям України. 

Нещодавно відбулася чергова поїздка. 65 людей, серед 
яких багато вимушених переселенців з Харкова, Бахмута, 
Лиману, Слов’янська та інших міст Донбасу упродовж п’яти 
днів відпочивали в Яремче. Також були діти зниклих безві-
сти військовослужбовців і дружина зниклого безвісти захис-
ника. Був зі своєю сім’єю військовий, який пережив важке 
поранення у боях на Донбасі. 

Кожен день був активним та насиченим різними по-
діями: екскурсії по неймовірних місцях зеленої перлини 
України, спілкування в домашній атмосфері, віктори-
ни, зібрання, де усі разом молилися і слухали проповідь 
Євангелія. 

Це, свого роду, духовна реабілітація для тих, хто цього 
потребує. У Біблії написані прекрасні слова: «Свої очі я зво-
джу на гори, звідки прийде мені допомога, мені допомога 
від Господа, що вчинив небо й землю!» (Біблія, Пс. 120:1-2). 
Автор ніби стверджує, що водночас захоплюється величніс-
тю гір, але розуміє – допомога приходить від Господа, Який є 
Творцем і Автором життя.

Саме тому церква піклується про те, щоб поряд із фізич-
ним відпочинком показати людям, що Бог живий і готовий 
допомагати, утішати, зцілювати та звільняти. 

Учасники поїздки відвідали Буковель, побували біля во-
доспадів Гук та Пробій, на пікнік їздили у Ворохту й підкори-
ли гору Маковицю.

За час служіння церкви «Христос є відповідь» на 
Рівненщині понад 2000 людей побували в Карпатах. 

НАШЕ ЗАВДАННЯ – 
СЛУЖИТИ БОГОВІ Й ЛЮДЯМ

БОГ ЗЦІЛЮЄ МЕНТАЛЬНЕ ЗДОРОВ’Я! 
Також хочу сказати, що у Бога є сила зцілювати ментальне 

здоров’я. Нині в Україні дуже багато травмованих людей че-
рез війну. Наслідки цієї жорстокої боротьби відчуває ледь не 
кожен українець. І якщо ми не бачимо зовнішніх ознак пост-
травматичного синдрому, то в серці людини можуть відбу-
ватися страшні процеси. Коли людина шукає Бога, молиться, 
підкоряється Божому Слову, то тим самим відчиняє двері для 
Божої благодаті й сила Божа буде зцілювати дух, душу і тіло. Бог 
ніколи не запізнюється! Він завжди приходить вчасно. Там, де 
людина безсила, Бог може зробити Своє чудо і зцілити, звіль-
нити, врятувати й дати по-справжньому щасливе життя! Тому 
шукайте Бога усім своїм серцем!

ЩО ПОТРІБНО ДЛЯ ТОГО, АБИ ОТРИМАТИ 
ЗЦІЛЕННЯ ТА ЗВІЛЬНЕННЯ? 

Для всіх людей, які хворіють або перебувають у депресії 
та інших нав’язливих станах, які спустошують життя, я реко-
мендую почати шукати Бога. Але шукати усім своїм серцем. 
Найперше  – через читання Біблії. Шукайте Бога у молитві  – 
просіть прощення за всі гріхи й благайте про допомогу. Також 
обов’язково відвідуйте богослужіння. Як пастор, я запрошую 
вас щонеділі о 10 год. на зібрання церкви “Христос є відповідь”, 
які відбуваються у міському палаці культури “Текстильник”. 
Приходьте, щоб послухати Слово Боже, разом помолитися – і 
ваша віра буде зростати. Господь буде змінювати ваше життя 

й впливати на вас Своєю силою. Ваше життя буде ставати кра-
щим, якщо ви будете будувати стосунки з Богом.

Якщо Вам потрібна консультація пастора, звертайтеся 
за номером: +38 096 301 1371. 

Церква “Христос є відповідь” запрошує на богослужін-
ня: щонеділі о 10:00 у МПК “ТЕКСТИЛЬНИК”, м. Рівне, вул. 
Червонія, 6. 

Ви зможете почути Слово Боже, християнські пісні, по-
молитися за Україну, отримати консультацію служителів. 
На богослужінні помоляться за Вас та Вашу сім’ю. Будемо 
раді бачити Вас, разом молитися та благословляти Вас! 

З молитвами про вас, пастор Тарас Сень

ЦЕРКВА “ХРИСТОС Є ВІДПОВІДЬ” 
ВІДСВЯТКУВАЛА ДЕНЬ ПОДЯКИ

“Мені є за що дякувати Богові: перш 
за все, за своїх дітей, за сім'ю, за їжу, 
за будинок, в якому я живу, за всі бла-
га, які Господь нам дав. Дякую Йому!” – 
Оксана Осташук, менеджер з персона-
лу, м.Рівне.

У цей день церква дякувала Богові 
за благословення, які Він посилав у 
минулому році, й мова йде не тільки 
про повсякденні матеріальні дари, 
але і про духовні. До свята готувалися 
дружно, всією церквою: одні прикра-
шали сцену, інші готували програму 
служіння, треті накривали столи з час-
туваннями для гостей. У служінні бра-
ли участь діти – учні недільної школи; 
гості свята слухали гру на скрипці, спів 
під бандуру і, звичайно ж, проповідь 
Слова Божого.

“Дякую Богові за всі плоди, які у нас 
є, обов'язково за маму і тата, за моїх 
сестричок, братиків і рідних!” – Тимур 
Харчук, 6 років, м Рівне.

Пастор Тарас Сень пояснив, що свя-
то Жнив християни традиційно свят-
кують восени, коли зібрано врожай. 
Члени помісної церкви приносять ви-
рощені овочі та фрукти в Дім молит-
ви, підносять слова подяки Господу за 
Його турботу і дари у вигляді рясних 
плодів. Але є у свята Врожаю і друге 
значення – духовне. Жнива в Біблії – 
час підбиття підсумків женці – Ісусом 
Христом, коли “...і перечистить Свій тік: 
пшеницю Свою Він збере до засіків, а 

полову попалить в огні невгасимім” 
(Матф. 3:11-12).

“Хочу подякувати Богові за 2020 рік, 
непростий рік, тому що під час каран-
тину були обмежені наші можливості. 
Але церква жила і функціонувала – ми 
допомагали нужденним, проводили та-
бори відпочинку в Карпатах, роздавали 
християнську літературу і поширюва-
ли Євангеліє в Інтернеті. Сьогодні Бог 
дав нам зібрання, під час якого відчува-
ється Божа благодать. Найголовніше, 
що Боже Слово діє в серцях людей і вони 
замислюються над своїм життям”, – 
Тарас Сень, пастор церкви “Христос є 
відповідь”.

Свято Жнив нагадує, що подяка і 
хвала – сильна зброя, що дана хрис-
тиянам. У моменти духовного тиску і 
труднощів потрібно більше славити 
Бога, наповнятися Духом Святим, біль-
ше молитися. Тоді Бог буде відповіда-
ти на прохання і змінювати ситуацію, 
давати сили для подолання всіх про-
блем і перешкод. Християни знають, 
що хвала і подяка привертають ува-
гу Бога, а нарікання – віддаляють від 
Нього. Важливо принести Богу плоди, 
і перший плід – справжнє покаяння, а 
далі потрібно реалізовувати свої дари, 
можливості і віддавати час служінню 
Богу.

Втіха для кожного в тому, що Бог 
ніколи не залишає своїх дітей без чіт-
ких інструкцій, про це свідчать історії 
Адама і Мойсея, коли Бог дав їм запові-

ді, тобто керівництво до життя. Нас Бог 
також вчить і підбадьорює, важливо 
тільки прислухатися до Його настанов 
і чітко дотримуватися їх.

Основні думки з проповіді пастора 
Тараса Сеня на святі Жнив:

Подяка і хвала – сильна зброя в ру-
ках християн. Бог живе серед хвали: 
“Та Ти Святий, пробуваєш на хвалах із-
раїлевих!” (Пс. 21:4). Коли ми славимо 
та дякуємо Бога, то Дух Святий сходить 
на нас, сила Божа виливається в наше 
серце, Бог втручається в наші обстави-
ни. Будь-яку справу, навіть найважчу, 
що здається нездійсненою для люди-
ни, може виконати Бог: “...Неможливе 
людям можливе для Бога!” (Луки 18:27). 
Також важливо пам'ятати, що нарікан-
ня і невдоволення відштовхують лю-
дину від Бога і віддаляють від Нього.

Людина живе на землі, щоб прине-
сти Богу плід. Для цього потрібно пока-
ятися і служити Йому, використовуючи 
свої дари. “...учиніть гідний плід пока-
яння...” (Матф. 3:8). Найперший та най-
головніший плід – справжнє покаяння. 
Без цього плоду ніхто не отримає жит-
тя вічного.

Існує Богом встановлений закон сі-
яння і жнив, який діє в різних сферах 
нашого життя. “...що тільки людина 
посіє, те саме й пожне!” (Гал.6:7). Наші 
вчинки, слова – це посів. Ми сіємо те, 
що хочемо. А пожинаємо не те, що хо-
чемо, а що сіяли. Людина не може по-
жинати добро, коли вона сіє неправду, 
зло, гріх, коли вони не живе по запо-
відям Господнім.

А щоб Бог матеріальні блага нам 
посилав, потрібно самому бути щедри-
ми, бо написано: “А до цього кажу: Хто 
скупо сіє, той скупо й жатиме, а хто сіє 
щедро, той щедро й жатиме!” (2 Кор. 
9:6). Біблія навчає нас, що Бог сильний 
збагатити нас всякою благодаттю. Бог 
має силу зробити те, що неможливе 
людям: Він зцілює від хвороб, дає силу 
втомленим, звільняє від залежностей, 
змінює характер людини, втручаєть-
ся в обставини, зупиняє війну, стихію 
та ін. Немає нічого неможливого для 
Всевишнього. Якщо ми шукатимемо 
Його всім серцем, якщо перебувати-
мемо у Його слові – Біблії, то благо-
дать перебуватиме на нас, охорона 
Всевишнього буде за нами.

Потрібно молитися за своїх ді-
тей, невіруючих родичів і знайомих, 
оскільки сатана сіє зло різними спо-
собами, намагаючись відвести людей 
від Бога. Потрібно прививати та сіяти 
дітям слово Боже, бо вони теж, як і до-
рослі, стануть перед Богом і давати-
муть звіт Йому. Якщо ми – батьки – не 
посіємо в серця дітей істину, то гріх в 
їхні серця буде сіятись через Інтернет, 
телебачення, інших дітей. Батьки по-
винні подбати про те, щоб їх діти від-
відували недільну школу за церковні 
зібрання.

В кінці століть настануть Жнива: “...
жнива кінець віку...” (Мф.13:39), тоді 
Ісус очистить і збере пшеницю Свою, 
а полову спалить. Тому кожен має за-
думатися, що з ним буде і де він опи-
ниться під час Жнив Господніх – серед 
пшениці або серед соломи?

Віра в Ісуса, послух Божому Слову – 
ось що надає нам значимість на Божих 
вагах і робить гідними вічного життя. 
Бог не хоче, щоб хтось загинув, тому 
Він віддав Свого Сина на смерть за 
наші провини, щоб дати нам спасіння. 
Найголовніше питання в житті кожної 
людини – отримати та втримати спа-
сіння від Ісуса Христа.

Молитва покаяння: “Отець 
Небесний, я щиро дякую Тобі за Твою лю-
бов до мене, що Ісус Христос помер за 
мої гріхи на Голгофі. Я визнаю себе гріш-
ною людиною і прошу прощення. Я ві-
рою приймаю Христа в серце як Господа 
та Спасителя. Зміни моє життя, допо-
можи мені розуміти Біблію, коли я буду 
її читати, приведи мене в живу церкву 
і допоможи бути вірним Тобі до кінця 
життя. Амінь”.

Консультація пастора
 +38 096 301 13 71

Сайт церкви 
«Христос є відповідь» 

cita.rv.ua 

4 жовтня церква “Христос є відповідь” зібралася на святкування Дня 
Подяки, або свята Жнив. Це свято щорічно відзначають тисячі євангель-
ських церков по всьому світу.

Сайт церкви «Христос є відповідь»: cita.rv.ua
Консультація пастора: +38 096 301 13 71

Більше цікавої та корисної 
інформації Ви можете дізнатися на 
сторінках  соціальних мереж Місії 
та церкви “Христос є відповідь”: 



ОБЛИЧЧЯ НОМЕРА

Піклується церква і про молоде покоління, проводячи та-
бори відпочинку, дитячі, підліткові та молодіжні клуби, річ-
кові сплави. Нещодавно упродовж трьох днів молодь подо-
рожувала річкою Случ. Учасники сплаву милувалась красою 
Соколиних гір та Надслучанської Швейцарії. Незабутні вра-
ження залишилися після ночівлі в наметах та смачної, при-
готованої на вогнищі їжі. Це був хороший час відпочинку, 
спілкування та духовного збудування.

МІЖНАРОДНЕ СЛУЖІННЯ
Коли Ісус Христос возносився на небо, то Він дав повелін-

ня Своїм учням: «Ідіть по цілому світові, та всьому створінню 
Євангелію проповідуйте! Хто увірує й охриститься, буде спа-
сений, а хто не ввірує, засуджений буде» (Біблія, Мр. 16:15-
16). Виконуючи повеління Христа, ми проповідуємо Слово 
Боже не тільки в Україні, але й за її межами. 

Бог доручив мені два основних служіння. Це церква в 
Рівному, а також Міжнародна місія «Христос є відповідь» 
(CITA). На сьогодні ми працюємо у 22 країнах світу.

Нещодавно почали працю у В’єтнамі, де функціонує очна 
клініка. Пастор з В’єтнаму прислав відео та фото про те, як 
у горах В’єтнаму бідні люди, які мають проблеми з зором, 
отримали окуляри. Вони тепер можуть читати Слово Боже. 
В’єтнамці моляться та благословляють Україну, тому що з 
України їм прийшла допомога. Також в’єтнамською мовою 
друкували календарі й поширювали Слово Боже. Спільними 
зусиллями вдалося надрукувати 10 тисяч календарів. 

В Індії діє місіонерська школа, у якій навчаються майбутні 
служителі. Попри багато ризиків (християн в Індії жорстоко 
переслідують) місіонери віддано і старанно проповідують 
Євангеліє. З Божою допомогою вже започатковано три 
євангельських церкви. Також в Індії функціонує очна клініка. 

У Непалі ми вже багато років підтримуємо дітей-сиріт у 
дитячому будинку, де знайшли притулок знедолені, залише-
ні напризволяще діти.

В Ефіопії, окрім крусейдів, які проводить місія, ми запо-
чаткували вже 21 євангельську церкву. Півтори тисячі лю-
дей приходять на зібрання у ці церкви. 

Приємно також те, що в країнах Латинської Америки, а 
саме в Мексиці, Гватемалі, Гондурасі, Нікарагуа, Сальвадорі 
та Венесуелі поширюється Слово Боже. У цих країнах діють 
не тільки очні клініки від міжнародної місії «Христос є відпо-
відь», але також ми друкуємо християнські календарі іспан-
ською мовою та допомагаємо нужденним. 

У 2024 році CITA розпочала служіння в Папуа Новій Гвінеї. 
З Божою допомогою годуємо дітей, які відвідують недільну 
школу. Також проводиться очна клініка, на якій папуаси 
отримують безкоштовну консультацію лікаря та окуляри в 
подарунок. 

Ми розуміємо, що наше завдання – служити Богові й лю-
дям. Господь дає можливості для того, щоб допомагати тим, 
хто цього потребує. Найперше ми піклуємося про Україну у 
складні, буремні дні для нашої держави. Сьогодні, як ніколи, 
важливо робити добро, шукати Бога і молитися до Нього, 
щоб Він зупинив війну і дав мир, якого ми так потребуємо. 

Пастор Тарас Сень

Ефіопія: діти відвідують недільну 
школу в церкві в Аддис-Абебі

Індія: люди прийшли 
перевірити зір та отримати 

окуляри на очній клініці







ПАРТНЕР ПРОЕКТУ

Медики – люди, які самовіддано працюють на благо 
інших. Їхня робота особливо важлива зараз, коли 
наша країна переживає випробування та бореться за 
Незалежність. І в цей час лікарі продовжують роз-
виватися, вдосконалювати власні знання та методи 
лікування. Адже в період війни медицина теж відіграє 
надважливу роль для нашої перемоги: рятує життя як 
військових, так і цивільних.

Про це сьогодні говоримо з кандидатом медичних 
наук, депутатом Рівненської обласної ради двох скли-
кань, практикуючим хірургом, Генеральним дирек-
тором Сарненської центральної районної лікарні СМР 
Олександром НЕСТЕРЕНКОМ, який у воєнний час зміг за-
початкувати необхідні зміни у медичному закладі.

Досвід пана Олександра у медицині – чималий, адже до 
того, як почав керувати лікарнею, три десятки років пра-
цює хірургом, захистив кандидатську дисертацію, є автором 
шести винаходів та членом Європейської асоціації хірургів. 
Саме він може розповісти всі нюанси медичної справи, про 
те, як слід керувати медичним закладом, аби лікування було 
не тільки результативним, але і пацієнтам, і медичному пер-
соналу було комфортно.

– Пане Олександре, війна без сумнівів вносить 
корективи у роботу усіх галузей, медицина – не 
виняток. Розкажіть, будь ласка, як у період війни 
змінилися запити та скарги пацієнтів вашого ме-
дичного закладу?

– Скарги, з якими до нас приходять пацієнти, загалом за-
лишаються тими ж. Адже навіть у період війни пацієнти тут, 
у тилу, продовжують хворіти та потребують фахової допомо-
ги. Можу зазначити, що кількість випадків гострих інфарктів 
та інсультів зростає. А наша лікарня є однією з провідних у 

Рівненській області, що спеціалізується на цій патології.
Два роки тому на сесії Рівненської обласної ради було вирі-

шено передати ангіограф в користування КНП «Сарненська 
ЦМЛ», який раніше перебував на балансі Рівненської облас-
ної клінічної лікарні імені Юрія Семенюка. Тепер це прогре-
сивне обладнання ми використовуємо для діагностики сер-
цево-судинних захворювань. Нашим медикам він полегшує 
постановку діагнозу і визначення оптимального методу лі-
кування. А це не лише врятоване здоров’я, а й життя наших 
пацієнтів.

– Знаючи ваш колосальний досвід і ті зміни, 
які ви вже почали в закладі, то розвиток лікарні 
відбувається постійно. Поділіться, які ще зміни 
мають відбутися у вашому закладі найближчим 
часом?

– Я радію тому, що наш колектив працює, як одна злаго-
джена сім’я, тому і лікарня розвивається. Далі чимало пла-
нів та проєктів. Так, ми плануємо підготувати фахівців для 
тромбекстракції. Це малоінвазивний метод, коли здійсню-
ється ліквідація згустку, який спричинив інсульт. Зараз ми 
активно працюємо, аби розвивати цей напрямок. Також у 
Сарненській лікарні нині на етапі становлення напрямок 
реабілітації, що зараз особливо актуально. Уже організова-
но відділення й починає надходити необхідне обладнання. 
Левова частка пацієнтів, які потребують реабілітації  – це 
люди, котрі перенесли інсульт. Це 70-80 відсотків від усіх па-
цієнтів, якими у нашому закладі займаються реабілітологи.

Крім того, значну увагу приділяємо і психологічній під-
тримці пацієнтів. За останніми вимогами кластерний за-
клад, а це і наша лікарня, повинна мати й виїзну бригаду, 
яка опікується ментальним здоров’ям пацієнтів. На сьогодні 
це називається Центрами ментального здоров’я.

МИ ПОСТІЙНО 
РОЗВИВАЄМОСЯ ЗАРАДИ

БЛАГА НАШИХ ПАЦІЄНТІВ!
Олександ р Несте ренкоОлександ р Несте ренко
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У медицині слід бути відкритим до нових знань та тех-
нологій, впроваджувати усі новинки й відповідати на всі 
виклики часу. Ми постійно розвиватимемося, вдосконалю-
ватимемося, оновлюватимемо обладнання, адже від цього, 
безперечно, залежить життя та добробут людей.

– Матеріальна база теж надзвичайно важлива. 
Адже від наявності обладнання залежить те, як 
лікарі можуть надавати якісну медичну допомо-
гу. Яке обладнання вдалося оновити й що було 
придбано для потреб пацієнтів?

– Постійно намагаємося оновити обладнання у нашому 
закладі. Вдалося відчутно модернізувати нашу клінічну ла-
бораторію, приділяємо значну увагу розвитку гінекологічної 
служби. А ще оновлюємо ендоскопічні стійки, що зможуть 
значно розширити хірургічні втручання на органах черев-
ної порожнини та заочеревинного простору.

Зазначу, що саме у Сарнах зроблено забір донорських орга-
нів, котрі пересаджені трьом пацієнтам, що допомогло вря-
тувати їх життя.

– Це дійсно велика робота ваша, як керівника, 
але це і низка організаційних моментів. Скажіть, 
чи бачите ви підтримку від місцевої, обласної 
влади, адже співпраця з ними теж дуже важлива?

– Розвиток медицини й нашої лікарні зокрема  – це ко-
мандна робота. Адже треба вирішувати велику кількість 
організаційних питань. Недарма під час Кримської війни 
видатний медик Микола Пирогов сказав, що життя пора-
неного лише на 20 відсотків залежить від майстерності хі-
рурга, а 80 відсотків залежить від організації. Тому я щиро 
радію тому, що, починаючи з керівників Рівненської ОВА, 
зокрема, першого заступника голови ОВА Сергія Подоліна, 
який курує медицину, заступника голови обласної ради 
Миколи Кучерука, який теж підтримує медичну галузь у на-
шому краї, директора Департаменту цивільного захисту та 
охорони здоров’я населення ОДА Олега Вівсянника, мера 
Сарн Руслана Серпенінова, який особливо щиро перейма-
ється та опікується цією галуззю, став можливий значний 
поступ медицини на Рівненщині загалом та у північному, 
Сарненському регіоні зокрема. Ці позитивні зміни є і їхньою 
заслугою, оскільки говорити, що це досягнення когось од-
ного  – неправильно. Вся глибина роботи згаданих людей 
може бути непомітною для пересічного мешканця області, 
але вона достатньо відчутна в загальних результатах.

– Ваш колектив постійно розвивається та вдо-
сконалюється, як підтримуєте їх у цьому і які 
нові знання вже вдалося не лишень освоїти, а і 
застосувати на практиці?

– Як керівник намагаюся всіляко допомогти колегам у 
їхньому розвитку: організаційно сприяти, залучати кошти. 
Інформація щодо всіляких професійних медичних тренінгів 
та конференцій приходить до мене і з департаменту, і з нау-
ково-дослідних інститутів. У цих заходах часто беруть участь 
наші лікарі, адже робота медика така, що він мусить не зупи-
нятися у своєму професійному розвиткові. Ми постійно роз-
виваємося задля блага наших пацієнтів. Триває наша актив-
на співпраця з Інститутом серця та Національним науковим 
центром хірургії та трансплантології імені О.О.Шалімова. 

Хочу щиро привітати всю медичну спільноту нашої 
області з професійним святом – Днем медичного 

працівника. Особливі вітання цього дня для військових 
медиків, які рятують життя військових на фронті. 

Медицина – це важка та дуже відповідальна робота. 
Тож у день професійного свята щиро дякую тим, 

хто рятує життя інших!
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ПАРТНЕР ПРОЕКТУ

ВІД ШКІЛЬНОЇ МРІЇ 
ДО ПРОФЕСІЙНОГО 
ЛІКАРЯ-ОТОЛАРИНГОЛОГАКатерина ДенисенкоКатерина Денисенко
Хвороби ЛОР-органів недарма вва-
жаються найпоширенішими у світі. 
Напевне, хоч раз на рік кожен має 
із ними справу. Але чи такий без-
печний “звичайний нежить”? Чому 
не варто займатися самолікуван-
ням та за яких обставин потрібно 
обов’язково проконсультуватися із 
лікарем, розповіла лікар-отоларин-
голог, яка працює з дорослими та 
дітьми, Катерина ДЕНИСЕНКО.

– Пані Катерино, розкажіть 
про свій шлях до Рівного і як 
знайшли себе тут. 

– Я закінчила Полтавський дер-
жавний медичний університет. 
Працювала протягом року в обласно-
му ковідному госпіталі в місті Полтава. 
Проходила інтернатуру в Чернігівській 
обласній лікарні. Але через початок 
повномасштабного вторгнення, як 
і тисячі інших українців, вимушена 
була змінити місто на більш спокійне. 
Так переїхала до Рівного, тут і продо-
вжила інтернатуру в Рівненський цен-
тральній міській лікарні. Зараз пра-
цюю на посаді лікаря-отоларинголога 
в Центрі мікроендоскопічної хірургії 
ЛОР-органів в КНП “Центральна місь-
ка лікарня” Рівненської міської ради, за 
сумісництвом – у Рівненській обласній 
інфекційній лікарні та веду приватний 
прийом у поліклініці “Медичні довід-
ки”.

– Чим вас привабила медици-
на? Чому саме обрали оторино-
ларингологію?

– Мріяла стати лікарем іще з се-
редньої школи. Завжди бачила себе в 
ендокринології, але завдяки хірургам 
третьої міської лікарні Чернігова по-
ринула в атмосферу операційної. Тож 
старші курси присвятила саме хірургії. 
А з часом я вибрала собі більш вузьку 
хірургічну спеціалізацію  – оторинола-
рингологію.

– Ви також маєте спеціаліза-
цію дитячого отоларинголога. 
А з ким легше працювати – до-
рослими чи дітками? Чому? Хто 
слухняніший пацієнт?
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– Однаково люблю працювати як і 
з дорослими, так і дітками. Звичайно, 
є свої складнощі, але головне – знайти 
підхід до пацієнта. Дуже важливо, щоб 
батьки одразу розказували малечі, що 
вони йдуть до лікаря і нічого страш-
ного в цьому немає. Тоді огляд прохо-
дить як гра і всі задоволені.

– Чи працюєте із військови-
ми? Кажуть, що чоловіки – най-
складніші пацієнти. Як свід-
чить ваша практика?

– Так, з військовими працюю. Серед 
моїх пацієнтів були не тільки чоловіки, 
а і жінки-військові. На жаль, найчасті-
ше вони мають не тільки фізичні, а й 
психологічні травми. Тому робота з 
ними має іншу специфіку. У моїй прак-
тиці були ті, хто потрапив у відділення 
через евакуацію з “гарячих напрям-
ків”  – їхні травми більше пов’язані з 
вибуховими хвилями або прямим влу-
чаннями. Є й такі, яких не оминули по-
ширені риносинусити, отити та ларин-
гіти. Тоді потрібен інший підхід. Але 
завжди приділяю нашим захисникам 
максимальну увагу, щоб вони розумі-
ли, що ми їх цінуємо.

– З якими найпоширенішими 
скаргами звертаються до вас 
пацієнти?

– На жаль, хвороби ЛОР-органів – це 
найпоширеніші захворювання у світі. 
Тому нехтувати симптомами не варто. 
Якщо ви маєте скарги на утруднене но-
сове дихання, патологічні виділення з 
носа, затяжні нежиті, носові кровотечі, 
біль в горлі, охриплість голосу, знижен-
ня слуху та біль у вухах – не відкладай-

те візит до лікаря! Проконсультуйтесь, 
отримайте належне лікування та дбай-
те про власне здоров’я.

– З якими найскладніши-
ми випадками у професійній 
кар’єрі доводилося мати спра-
ву?

– На жаль, такий випадок також 
пов’язаний із війною. Це військовий з 
рваними ранами й деформацією лице-
вого скелета. Вважаю його найскладні-
шим через те, що це була клопітка ро-
бота з елементами пластичної хірургії. 
Для мене надзвичайно важливо, щоб 
пацієнт після одужання отримав не 
тільки відновлені функції лор-органів, 
а також і гарний косметичний ефект.

– Часто “народні” методи лі-
кування передають із поколін-
ня в покоління, аби тільки не 
звертатись до лікаря. Чи є серед 
них абсолютно неефективні та 
навіть шкідливі? Які б могли на-
звати?

– Якщо відверто, то дуже негативно 
ставлюсь до “народних” методів. На 
жаль, вже неодноразово були випад-
ки, коли люди потрапляли в лікарню 
вже із запущеною формою хвороби. 
І все через те, що намагалися лікува-
тись такими “бабусиними” методами. 
Найчастіше стикаюсь з тим, що па-
цієнти люблять “прогрівати” все, що 
болить, що призводить до негативних 
наслідків. Гнійні процеси категорич-
но не можна гріти! Особливе місце 
відводжу пацієнтам, які вдаються до 
лікування отитів восковими фітосвіч-
ками. Такі хворі після самолікування 
зазвичай приходять з перфораціями 
барабанних перетинок та опіками зо-
внішнього слухового проходу.

– Які сучасні методи роботи 
практикуєте? Як удосконалює-
тесь у професійному плані?

– Сучасна отоларингологія диктує 
нові підходи до лікування ЛОР-хвороб. 
Намагаюсь у своїй лікарській практиці 
використовувати малоінвазивні хірур-
гічні методи лікування, які зменшують 
перебування пацієнтів в умовах стаці-
онару і сприяють якнайшвидшому по-
верненню до повноцінного здорового 
життя.

Зокрема використовую такі мето-
дики: тонзилектомія за допомогою 
радіохвильового апарата, ендоскопіч-
ні втручання на додаткових пазухах 
носа, використання сучасного отола-
рингологічного мікроскопа для шун-
тування барабанних перетинок при 
лікуванні хронічних та гострих отитів у 
дорослих і дітей.

Намагаюсь не зупинятися на досяг-
нутому і вдосконалювати свої профе-
сійні навички, відвідуючи персональ-
ні майстер-класи у провідних хірургів 

отоларингології України, курси підви-
щення кваліфікації, конференції орга-
нізовані Асоціацією отоларингологів 
України.

– Де берете натхнення для ро-
боти, адже робота з людьми 
надзвичайно складна?

– Я займалась професійним спор-
том, отримала звання кандидата в 
майстри спорту з кікбоксингу. Велике 
фізичне навантаження допомагало 
мати баланс і “розвантажити” голо-
ву. Але на цьому етапі життя часу для 
професійних занять стало дуже мало, 
продовжую займатись волейболом та 
не пропускаю нагоди сходити у спор-
тивний зал.

Люблю подорожувати, відвідала не 
тільки цікаві місця нашої України, але 
й пізнала культуру інших країн, побу-
вавши в Луврі, Дрезденській картин-
ній галереї, Римському Колізеї, спогля-
дала прекрасну Венецію.

Спогади про такі подорожі дають 
натхнення працювати.

Записатися на прийом 
до Катерини Денисенко 

можна за номером 

+38 066 143 80 31
або
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НЕСКОРЕНЕ РІВНЕ: МЕДИКИ

Варикозне розширення вен є однією з найпошире-
ніших проблем, з якою стикаються люди різного 
віку. Це захворювання не тільки створює естетич-
ний дискомфорт, а й може призвести до серйозних 
медичних ускладнень, якщо його вчасно не лікува-
ти. Досвідчений лікар-флеболог, засновник клініки 
“Флебологія Свідерського” Юрій СВІДЕРСЬКИЙ розпо-
вів про сучасні методи лікування варикозу. А також 
пояснив, як обрати найкращий варіант лікування для 
кожного пацієнта та підтримувати здоров’я вен.

– Пане Юрію, розкажіть читачам про ваш шлях 
у медицині й чому ви обрали саме судинну хірур-
гію.

– Я закінчив Тернопільський медичний університет у 
2000 році й після цього проходив інтернатуру в обласній лі-
карні, де вже з перших днів займався судинною хірургією. 
Мене завжди цікавила та робота, яка вимагає великої уваги 
до деталей та миттєвих рішень, а також дає можливість до-
помагати людям з реальними проблемами.

Робота судинного хірурга вимагає від нас не лише про-
фесійної майстерності, а й емоційної відповідальності 
перед кожним пацієнтом. Можливість допомогти людям 
розв'язати серйозні проблеми зі здоров’ям завжди додає 
енергії та мотивації.

– Ви згадали про те, що розпочали свою медич-
ну практику в обласній лікарні, а потім перейшли 
до приватної практики. Як відбувалася ця пере-
орієнтація?

– У 2016 році я вирішив розпочати свою приватну прак-
тику. Почав з однієї клініки, спеціалізованої на проблемах 
судин, особливо варикозної хвороби. З часом моя практика 
розширилась, і тепер у мене є мінімережа клінік, де ми про-
водимо сучасні методи лікування для наших пацієнтів. Ми 
займаємося проблематикою захворювання вен, варикозної 
хвороби, тромбофлебітів і тому подібних неприємностей. 
Одна з найбільших моїх клінік, за нашими підрахунками, 
вже допомогла близько трьом тисячам рівнян позбутися 
проблем з венами за допомогою безпечних і зручних для 
пацієнта способів.

За моїми плечима – 15 років досвіду, тисячі успішних опе-
рацій та винаходи у сфері лікування занедбаних стадій ва-
рикозу. 

– Які основні фактори сприяють розвитку ва-
рикозу та які симптоми варикозу пацієнти пови-
нні враховувати?

– Варикоз  – це захворювання підшкірної венозної сис-
теми. У кожного з нас у кінцівках є два типи вен. Глибока 
венозна система – це товста судина, котра залягає у товщі 
м’язів і оточена з усіх боків певними анатомічними структу-
рами. На ній 97% усього навантаження з транспортування 
венозної крові. А також підшкірна венозна судина система. 

Вона лежить значно мілкіше, несе на собі не більше 3-4% 
навантаження з транспортування крові, й саме вона вихо-
дить з ладу, коли ми говоримо про варикоз. Чому так стаєть-
ся? Тому що крові, для того, аби піднятися від п’яти до паху 
вгору по судині, необхідно подолати силу земного тяжіння. 
У цьому їй допомагає система клапанів, невеличких пелюс-
точок зі сполучної тканини, які допомагають кров’яному 
стовпчику не провалюватися вниз під силою того ж таки 
земного тяжіння. В силу багатьох обставин, серед яких осно-
вні  – стояча робота, надлишкова маса тіла, важка фізична 
праця, спадковість, вагітність у жінок і тому подібне, ось 
саме ці клапани у поверхневих венах виходять з ладу. В ре-
зультаті кров змінює свій напрямок і постійно провалюється 
вниз, попри зруйновані клапани, намагаючись зайняти мак-
симально низьке положення стосовно тіла і поверхні землі, 
й таким чином роздуває та розширює підшкірні вени. Вони 
йдуть вузлами, які ми бачимо на нозі як варикозно розши-
рені вени, гулі, як їх називають. 

ЯКІСНА СУЧАСНА 
ФЛЕБОЛОГІЯ – 

ЗАВЖДИ БЕЗБОЛІСНА І ЗРУЧНА ДЛЯ ПАЦІЄНТІВ

Ю рій Сві де рський



Р І В Н Я Н И   | 1 7

– Які саме методи лікування варикозу ви засто-
совуєте в вашій практиці?

– Для того, аби припинити зворотний потік крові по веноз-
ній системі, попри зруйновані клапани, необхідно від’єднати 
підшкірну венозну систему від глибокої. Раніше це робилося 
шляхом оперативного втручання. Ми давали пацієнту за-
гальне знеболення, брали в руки скальпель, робили розріз 
в паху, там де поверхнева венозна система приєднується до 
глибокої. У буквальному сенсі слова на вузлик зав’язували 
це місце, а решту розширених підшкірних вен просто ви-
сікали скальпелем, зашиваючи після того за собою шкіру. 
Зараз розвиток технологій медичної науки зробив можли-
вим уникнути лікування за допомогою старих хірургічних 
методів. Тепер у ділянці коліна здійснюємо внутрішньовен-
ний укол, звичайну ін'єкцію, точнісінько таку, як роблять лю-
дям в ділянці ліктя, коли забирають кров для аналізу. І через 
голочку вводимо в зіпсовану підшкірну вену спеціальний мі-
кроскопічний пристрій, такий собі зварювальний електрод. 
На нього подається або електричний струм, або лазерне ви-
промінювання, і зіпсована вена повністю закривається, чи 
то пак запаюється, чи заклеюється, якщо ми використовує-
мо біоклей. В результаті кров припиняє постійно потраплян-
ня своє у розширену вену, не роздуває притоки й всі вузли 
на нозі через якийсь час самі по собі спадають. А залишки 
ми прибираємо шляхом склеротерапії, тобто ін'єкцій в них 
спеціальної клеючої суміші. 

Тобто у нашому центрі ми використовуємо лазерну тера-
пію, радіочастотну абляцію, склеротерапію, а також засто-
совуємо біоклей для склеювання вен. Кожен метод має свої 
переваги, і вибір залежить від індивідуальних особливостей 
пацієнта та стадії хвороби.

– Розкажіть докладніше про лазерну терапію і 
радіочастотну абляцію. Як вони працюють і які 
переваги мають порівняно з традиційними хірур-
гічними методами?

– Лазерна терапія та радіочастотна абляція  – це мало-
інвазивні методи, які дозволяють закрити варикозні вени 
без потреби великих розрізів. Вони дозволяють пацієнтам 
швидко відновитися, мають менший ризик ускладнень і мо-
жуть проводитися амбулаторно.

Фактично пацієнт обирає час, приходить в клініку, йому 
здійснюють внутрішньовенну ін'єкцію, тільки заштрик відбу-
вається не в лікті, а нижче коліна. Через голку в хвору судину 
заводиться спеціальний мікроскопічний електрод, який за 
допомогою електричного струму, лазерного випромінюван-
ня здійснює високоточне запаювання чи заклеювання тієї 
вени, котру необхідно було видалити вручну скальпелем 
чи ножицями, якби ми користувалися відкритою хірургією. 

Метод безпечний, не потребує загального знечулення і не 
передбачає тривалої реабілітації. Тобто реально ви встаєте 
і після того своїми ногами покидаєте клініку, загалом кажу-
чи, маючи можливість взятися до своїх повсякденних справ 
фактично через кілька годин.

– Чи є ризики або побічні ефекти після лазерно-
го лікування?

– Як і при будь-якій медичній процедурі, існують певні ри-
зики, такі як почервоніння, набряк, зміна кольору шкіри, але 
вони зазвичай тимчасові. Рідко можуть виникнути опіки або 
тромбофлебіт.

– Що таке біоклей і як він застосовується?
– Біоклей – це спеціальний клей, який вводиться у вену 

для її закриття. Це швидка процедура, яка не потребує анес-
тезії та має мінімальний ризик побічних ефектів.

– Які ви бачите у вашій практиці основні викли-
ки, пов'язані з лікуванням варикозу?

– Одним з головних викликів є вибір оптимального ме-
тоду для кожного конкретного пацієнта. Часто варикозна 
хвороба може бути складною і вимагати комбінації різних 
методів для досягнення максимального ефекту.

– Які фактори впливають на вибір методу ліку-
вання для конкретного пацієнта?

– Вибір методу залежить від стадії варикозу, загального 
стану здоров’я пацієнта, наявності супутніх захворювань, 
розміру та розташування варикозних вен, а також індивіду-
альних вподобань пацієнта.

– Чи можна комбінувати різні методи лікуван-
ня?

– Так, комбінування методів може бути дуже ефективним, 
особливо для досягнення найкращих результатів.

– Як часто пацієнти потребують повторних про-
цедур?

– Це залежить від багатьох факторів, але у деяких випад-
ках повторні процедури можуть знадобитися через кілька 
років.

– Які поради ви могли б дати для профілактики 
варикозу?

– Важливо носити компресійні панчохи, уникати трива-
лого стояння або сидіння, регулярно займатися фізичними 
вправами, підтримувати здорову вагу та дотримуватися здо-
рового способу життя.
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Травма спинного мозку – це не лише проблема, коли 
людина не може пересуватися ногами. Це і низка супутніх 
питань. Це насамперед проблеми з внутрішніми органа-
ми, які перестає контролювати спинний мозок. І одними з 
основних проблем є урологічні проблеми. Про зв’язок не-
йроурології та реабілітації спінальних пацієнтів нещодав-
но говорили на Рівненщині під час міжнародної конфе-
ренції. Про особливості цього заходу та його актуальність 
говоримо зі співініціатором заходу – лікарем-урологом 
вищої категорії, PhD, доцентом Лілією ТРИФОНЮК. 

– Розкажіть, наскільки зросла кількість спинних 
травм у наш час.

– Кількість осіб з травмами чи іншими пошкодженнями 
спинного мозку, або спінальними пацієнтами (або ще як час-
то в народі кажуть  – паралізованими) значно зросла впро-
довж останніх кількох років. Зрозуміло, що досить часто це 
пов’язано з війною. Водночас це не лише окремі, чисті травми, 
як було раніше, а це і значна частина після мінно-вибухових чи 
вогнепальних поранень. Це в більшості випадків молоді люди, 
котрі, виживши після травми, зіштовхуються з не менш склад-
ними проблемами надалі.

– Тобто, це різні процеси – одразу і надалі?
– У більшості випадків  – так. Коли минає перша фаза спі-

нального шоку, яка може тривати декілька тижнів, виникають 
чимало проблем з діяльністю внутрішніх органів та систем 
нижче рівня пошкодження. Й оскільки внаслідок пошкоджен-
ня спинного мозку може порушитися належний контроль над 
сечовим міхуром та сфінктером уретри, майже всі пацієнти 
зі спінальним пошкодженням (СП) страждають на проблеми 
нижніх сечових шляхів, що призводить до нейрогенного сечо-
вого міхура. Ця патологія може бути як у повній затримці се-
чопуску, внаслідок спазму сфінктерів, що утримують сечу, або 
відсутності зовсім контролю, як її самостійно випустити  – так 
і дуже частих неконтрольованих скорочень чи взагалі нетри-
мання сечі. Спрогнозувати, який тип чи яке порушення буде, 
та чи вдасться відновити хоча б частково нормальну роботу, 
наперед неможливо. Як і без належної діагностики порушень, 
які виникли, неможливо підібрати лікування.

– Тобто все-таки є діагностика цих порушень є у 
світі?

– Не лише у світі, але тепер є й на Рівненщині. І на такому, су-
часному світовому рівні. Вона має назву «комплексне уродина-

мічне обстеження». Ми по праву можемо пишатись, що саме 
на Рівненщині, вперше в державному закладі з’явилось таке 
обладнання. Технологія не є новою, однак впродовж останніх 
20 років підгалузь урології, що займалась функціональними 
порушеннями, занепала зовсім і нове сучасне обладнання не 
постачалось, а застаріле зовсім вийшло з ладу. Коли ми в прак-
тиці мали пацієнта чи пацієнтку, котрим вкрай потрібно було 
таке обстеження, вони їхали до Києва чи Одеси, та й то у при-
ватні центри. З паралізованими пацієнтами така практика була 
взагалі неможлива, та й потрібно було ще знайти кошти на це 
обстеження. Андрій Іванович Бурачик, як керівник госпіталю 
ветеранів війни, відгукнувся на пропозицію міжнародних фон-
дів та організацій та всіляко сприяв у комплексному лікуванні 
та реабілітації спінальних пацієнтів. Тому на базі госпіталю в 
Клевані є не лише один з найкращих в Україні реабілітаційних 
центрів, але й місце з усіма доступними сучасними методами 
діагностики.

– Без належної допомоги у більшості пацієнтів з 
СП розвиваються довготривалі ускладнення?

– Так, понад 80% усіх спінальних пацієнтів мають тою чи 
іншою мірою часті інфекції сечовивідних шляхів, запалення 
нирок, сечокам'яну хворобу та ураження верхніх сечовивід-
них шляхів, що врешті-решт призводить до ниркової недо-
статності та в поєднанні з іншими причинами тихої смерті від 
ускладнень. Належна й вчасна нейроурологічна допомога є 
обов'язковою для підтримки якості та тривалості життя! 

ЧОМУ ПОТРІБЕН УРОЛОГ 
СПІНАЛЬНИМ ПАЦІЄНТАМ ВСЕ ЖИТТЯ?
ТРАВМА СПИННОГО МОЗКУ – ЦЕ НЕ ЛИШЕ ПРОБЛЕМА, 
ЩО НЕ МОЖНА ХОДИТИ САМОСТІЙНО…
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Отже, основною метою цієї конференції було не лише підви-
щення обізнаності про нейрогенну проблему нижніх сечових 
шляхів у пацієнтів з СП серед колег, а також про те, як діагнос-
тувати та лікувати цю складну проблему, щоб запобігти дов-
готривалим ускладненням, зокрема ураженню нирок згідно з 
міжнародними рекомендаціями.

– Розкажіть, коли відбулася ця конференція та чи 
було багато охочих взяти участь?

– Саме в травні 2024 року на Рівненщині вперше відбулась 
міжнародна конференція «Розвиток системи реабілітації при 
травмах спинного мозку як складова системи реабілітації в 
Україні з акцентом на розлади сечовипускання та нейроуро-
логічні аспекти», присвячена питанням нейроурології та ре-
абілітації спінальних пацієнтів. І попри те, що це відбувалось 
поза межами обласного центру, у Клевані, було чимало охо-
чих взяти участь. Лише 120 спеціалістів мали можливість її 
відвідати особисто, а загальна кількість учасників була понад 
1000. Вважаю дуже почесним те, що наші міжнародні колеги 
долучились до цього заходу не лише онлайн, але й одна з най-
відоміших у цій галузі Проф. Рут Кіршнер приїхала особисто з 
Німеччини, попри такий складний час.

– Якщо говорити про саму конференцію, то хто 
поруч з вами виступав її організаторами і скільки 
людей взяли участь?

– Захід відбувся за підтримки Всесвітньої організації охо-
рони здоров’я, а саме за титанічної роботи пана Голика 
Володимира Анатолійовича. Він курує реабілітаційний на-
прямок в Українському Бюро ВООЗ і є знаним спеціалістом не 
лише в неврології, але й реабілітації в цілому. Завдяки йому 
активно й розвивається реабілітація в Україні не лише як те-
оретична галузь, але він є ініціатором та проводить чимало 
практичних навчань. Особиста підтримка місцевої влади: гу-
бернатора (Олександра Коваля), заступника обласної ради 
(Миколи Кучерука), керівника медичного департаменту області 
(Олега Вівсянника) та підтримка Міністерства охорони здоров’я 
(Директора Департаменту високотехнологічної медичної до-
помоги та інновацій Василя Стрілки) дають надію на підтримку 
та сприяння держави у подоланні цих складних проблем. Крім 
того, синхронний переклад (двомовно) під час всього заходу 
дав можливість отримати ґрунтовні знання та практичні пора-
ди від іноземних колег не лише з Німеччини та США, але й від 
професора Андрія Красюкова з Канади, що є керівником одно-
го з найбільших центрів у світі з лікування спінальної травми. 
Крім того, була підтримка ГО “Разом для України” в особі Ірини 
Гудими зі США, котра не лише координує наші щотижневі клі-
нічні зустрічі, а й, подолавши таки нелегкий шлях, також при-
їхала особисто.

– Чому саме у Клевані вирішили провести цю кон-
ференцію? У чому особливості саме госпіталю в 
Клевані?

– Як база проведення не випадково був обраний Рівненський 
обласний госпіталь ветеранів війни у Клевані. Адже саме тут 

лише кілька років тому створено Всеукраїнський центр реабі-
літації спінальної травми. І саме тут вперше у всьому Західному 
регіоні (за останні два десятиліття) вдалось встановити таке не-
обхідне уродинамічне обладнання та робити точні (за допомо-
гою автоматичного комп'ютерного вимірювання) показники, 
як працює сечовий міхур та сфінктери. Саме це може сказати 
про роботу нижніх сечових шляхів.

– Як практично відбувалась конференція та чи це 
лише місцеві фахівці?

– Конференція складалася з трьох клінічних сесій. Також у 
процесі була скоординована робота в групах для ефективної 
роботи та практичного візиту у госпіталь. Не обійшлося без 
гарячих дискусій, але саме це підтверджує зацікавленість та 
обізнаність усіх учасників заходу, які мають чим поділитися 
з колегами. Різноплановість лекцій просто вражала. Ми по-
чули інформацію від кращих з кращих у цій галузі зі Львова, 
Хмельницька, Києва під патронатом та чітким керівництвом 
ВООЗ. Теми нейроурології та практичні аспекти сучасної реа-
білітації були розкриті в повному обсязі.

– Назвіть, будь ласка, кількох спікерів, які висту-
пали на конференції.

– Всіх було досить багато і всі дуже потужні фахівці. Назву 
кількох: професор Рут Кіршнер-Германн (Німеччина), проф. 
Андрій Красюков (Канада)  – MD, PhD, FRCPC, професор ка-
федри медицини, відділення фізичної медицини та реабі-
літації, Олександр Шуляк (Україна)  – проф., д.м.н, заст. ди-
ректора Інституту урології (Київ) Олександр Владимиров 
(Україна) – д.м.н., професор, завідувач кафедри реабілітаційної 
медицини, голова правління ГО «Українське товариство фізич-
ної та реабілітаційної медицини». Також вже своїм практичним 
досвідом ділились колеги з госпіталю лікар Дмитро Разкевич, 
зав. центру реабілітації Ірина Каспришин та реабілітолог Юлія 
Терешкович та інші. Серед них і я також з двома доповідями 
(посміхається, – авт.). 

– Підготовка такої конференції – це титанічна ро-
бота. Чи плануються проведення подібних заходів 
найближчим часом?

– Насправді так, це титанічна робота з підготовки та постій-
на онлайн-координація і злагоджена робота багатьох людей. 
Водночас актуальність цих питань у цей складний час спонукає 
нас і далі рухатися в цьому напрямку. Найкраще підтверджен-
ня актуальності теми – це постійно повна аудиторія та онлайн-
відвідування. Так, українська делегація буде представлена на 
світовому конгресі, присвяченому спінальній травмі. Це відбу-
ватиметься цього року у вересні в Бельгії. Ми маємо честь та 
можливість за підтримки ВООЗ не лише почерпнути нові зна-
ння, а й провести цілу сесію, присвячену нашому досвіду, та 
представити результати багатомісячної роботи цілої, вже тепер 
без перебільшення, інтернаціональної команди. Тому будемо і 
далі працювати задля якісного життя кожного пацієнта!

Іще раз хочу подякувати усім, хто об’єднався заради доброї 
справи.



НЕСКОРЕНЕ РІВНЕ: МЕДИКИ

Сучасна стоматологія – це не просто лікування зубів, це 
справжнє мистецтво, яке потребує постійного вдоскона-
лення, використання новітніх технологій та глибокого 
розуміння людської психології. Відвідуючи найкращих 
стоматологів, пацієнти не тільки позбавляються комп-
лексів та отримують здорову посмішку, але й знаходять 
впевненість у собі. Сьогодні ми познайомимо вас із 
фахівчинею, яка постійно вдосконалюється та викорис-
товує найсучасніші методи лікування та діагностики – 
Яриною КАЙЗЕР.

– Розкажіть про себе та свій професійний шлях. 
Яку освіту ви здобули й чому вирішили стати сто-
матологом?

– Мій освітній шлях почався з Рокитнівського медичного 
коледжу, де я навчалася на зубного гігієніста. Почала вчитися 
за порадою старшої сестри, яка також навчалася в цьому коле-
джі, але за іншою спеціальністю. Далі, пройшовши перевірку 
на стійкість до професії, продовжила освіту у Львівському наці-
ональному медичному університеті імені Данила Галицького.

Не можу сказати, що моє навчання закінчилося, адже в 
медицині воно не припиняється ніколи. Після коледжу та уні-
верситету я продовжую відвідувати різноманітні курси, семі-
нари, симпозіуми, як в Україні, так і за кордоном, щоб постійно 
вдосконалювати свої навички. Сучасна стоматологія швидко 
розвивається, щодня з’являються нові технології та методи 
діагностики й лікування стоматологічних захворювань. Щоб 
надавати послуги найвищої якості, треба бути в курсі всіх ін-
новацій.

Під час війни в Україні не так багато сучасних рішень за-
возиться до нас. Тому для того, щоб дізнаватися про іннова-
ції, необхідно подорожувати на навчання за кордон. У мене 
є така можливість, і я дуже вдячна Professional Dental Clinic за 
підтримку, мотивацію та допомогу у постійному вдосконален-
ні, щоб надавати стоматологічні послуги найвищої якості для 
наших пацієнтів.

– Хто такий зубний гігієніст і коли до нього по-
трібно звертатися? Який ефект отримає клієнт?

– Зубний гігієніст – це фахівець, який займається профілак-
тикою стоматологічних захворювань та підтриманням гігієни 
порожнини рота. Він проводить професійне чищення зубів, 
видаляє зубний камінь, наносить фтористі покриття та дає 
рекомендації щодо догляду за зубами. Звертатися до зубно-
го гігієніста слід не менше як двічі на рік для профілактичного 
огляду та чищення.

Зубний гігієніст забезпечує базову гігієну, яка є основою 
для подальших стоматологічних процедур. Регулярне відвід-
ування гігієніста допомагає запобігти багатьом стоматологіч-
ним захворюванням, таким як карієс, гінгівіт та пародонтит. 
Це також сприяє здоров’ю ясен і загальному стану порожнини 
рота, що є важливою складовою загального здоров’я людини.

Я зараз трохи перекваліфікувалася із зубного гігієніста на 
спеціаліста з більш складних пародонтологічних випадків. У 
моєму підпорядкуванні працюють чотири зубних гігієністи, які 
допомагають мені здійснювати необхідні процедури для всіх 
наших постійних пацієнтів.

Наразі моя робота більше пов’язана з навігаційною хі-
рургією. Я створюю хірургічні шаблони, які роблять хірургіч-
не втручання максимально передбачуваним і безпечним.  

СУЧАСНІ ІННОВАЦІЇ У СТОМАТОЛОГІЇ: 
ІСТОРІЯ УСПІХУ ТА ПРОФЕСІЙНОГО 
ЗРОСТАННЯ ЯРИНИ КАЙЗЕР
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Основна мета  – досягнення бажаного результату без непе-
редбачуваних моментів. Крім того, я займаюся ортопедією, 
зокрема протезуванням імплантів, використовуючи новітні 
технології та 3D-технології, які зменшують людський фактор 
і неточності в роботі.

Дуже важливий етап підготовки до будь-якої процедури – 
діагностика. Використовуються комп’ютерний томограф, 
внутрішньоротовий сканер та додаткові програми, які дозво-
ляють зв’язати всі ці дані й отримати повноцінну 3D-модель 
пацієнта. Завдяки цьому ми можемо віртуально спрогнозува-
ти всі можливі моменти та варіанти лікування, а потім обрати 
найкращий разом з пацієнтом.

– Що вам найбільше подобається у вашій профе-
сії та чому?

– Найбільше мені подобається бачити результат своєї пра-
ці – щасливих пацієнтів. Коли люди отримують довгоочікувану 
посмішку, позбавляються комплексів і можуть щиро посміха-
тися без жодних бар’єрів, це приносить неймовірне задово-
лення. Вони радіють, як діти, відчуваючи нову якість життя.

Я дуже люблю інновації, і наші пацієнти також їх цінують. 
Коли ми впроваджуємо нові апарати або використовуємо но-
вітні методи для проведення стандартних процедур, пацієнти 
виявляють справжній інтерес і радість. Вони схожі на лікарів, 
до яких звертаються, вони теж допитливі та з ентузіазмом. Це 
ще більше надихає мене, адже я бачу результат своєї робо-
ти й відчуваю, що моє навчання і постійне вдосконалення не 
марні.

Можливість навчатися, вдосконалювати свої навички та 
бачити, як інновації стають реальністю і приносять користь 
людям,  – ось що робить мою роботу настільки захопливою. 
Кожен новий випадок – це виклик і можливість зробити життя 
пацієнта кращим.

– Чи впливає наше харчування на стан зубів і що б 
ви порадили їсти чи не їсти для того, щоб зуби були 
здоровішими?

– Харчування, безумовно, впливає на стан зубів, але немає 
якихось жорстких обмежень. Кожна людина може їсти й пити 
все, що їй подобається, за умови дотримання правил особис-
тої гігієни. Головне – це правильний і регулярний догляд за зу-
бами, який включає використання правильних засобів гігієни 
та чищення зубів згідно з рекомендаціями стоматолога. Їжте 
що завгодно, але пам'ятайте про належний догляд за зубами – 
і це принесе вам здоров'я і щастя.

Що стосується рекомендацій щодо харчування для здоров'я 
зубів, це більше питання до дієтолога. Якщо ви будете харчу-
ватися переважно фастфудом, це негативно вплине не лише 
на зуби, а й на весь організм. Загалом, важливо дотримува-
тися збалансованої дієти, яка містить всі необхідні поживні 
речовини.

– Які профілактичні заходи ви б порадили для 
людей, щоб їхні зуби були здоровими, і як часто це 
потрібно робити?

– Основний профілактичний захід у стоматології  – це 
професійне чищення зубів та зняття зубних відкладень. 

Рекомендовано проводити цю процедуру раз на пів року, 
хоча в деяких випадках, наприклад, при носінні брекетів або 
у курців, необхідно це робити частіше. Загалом, частоту таких 
процедур індивідуально визначає гігієніст.

Це єдина профілактична процедура у стоматології, яку не-
обхідно стовідсотково виконувати всім. Навіть стоматологи, 
включаючи мене, регулярно проходять цю процедуру.

Хочу зазначити, що профілактика завжди приємніша, пе-
редбачуваніша і, що важливо, дешевша, ніж лікування. Тому 
я завжди наголошую на важливості регулярних відвідувань 
гігієніста. У нашій клініці працює четверо моїх улюблених гігіє-
ністів, до яких я завжди рекомендую звертатися кожному паці-
єнту. Регулярні відвідування спеціаліста допоможуть зберегти 
здоров’я зубів та уникнути багатьох проблем у майбутньому.

Основні поради для профілактики здоров’я зубів:
1. РЕГУЛЯРНЕ ПРОФЕСІЙНЕ ЧИЩЕННЯ ЗУБІВ. Проводити 

раз на пів року або частіше за рекомендацією стоматолога.
2. ЩОДЕННИЙ ДОГЛЯД ЗА ЗУБАМИ. Чистьте зуби двічі на 

день, використовуйте зубну нитку та ополіскувач для рота.
3. ЗБАЛАНСОВАНЕ ХАРЧУВАННЯ. Уникайте надмірного 

споживання цукру та кислих продуктів.
4. ВІДМОВА ВІД ШКІДЛИВИХ ЗВИЧОК. Куріння та надмір-

не споживання алкоголю можуть погіршити стан зубів і ясен.
5. РЕГУЛЯРНІ ВІДВІДУВАННЯ СТОМАТОЛОГА. Планові 

огляди допоможуть виявити проблеми на ранніх стадіях і за-
побігти їх розвитку.

Пам'ятайте, що турбота про здоров'я зубів починається з 
регулярної профілактики, яка допоможе вам зберегти гарну 
посмішку на довгі роки.

м. Рівне, вул. Відінська, 41/2

+38 0362 62 99 47
+38 098 887 70 00
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А що як я скажу, що вуглеводи аб-
солютно не потрібні у вашому раціоні? 
Саме так, вам не почулося!

Лише уявіть весь період існування 
людства на планеті Земля за один рік. 
Уявили? А тепер уявіть, що людина по-
чала вживати вуглеводи лише останній 
тиждень цього року, а рафіновані цу-
кри – в останню годину цього року. 

Як же наш тонко налаштований ме-
таболічний апарат міг так швидко при-
стосуватися до вуглеводів? А ніяк! Він 
не пристосований! Ви можете париру-
вати до мене принципами тарілки здо-

рового харчування, але мільйони років 
еволюції говорять самі за себе! Кожен 
організм найкраще пристосований до 
тієї дієти й того способу життя, на якій 
сформувався її генетичний код. Якщо 
людство мільйони років займалось зби-
ральництвом та полюванням, прекрас-
но себе почувало, не просто не вимер-
ло, а розвинулось таким чином, аби ми 
зараз могли себе вбити тоннами вугле-
водів і жменями пігулок.

Як показують археологічні джерела, 
первісні люди, які займались збираль-
ництвом та полюванням, мали надзви-

чайно високі стандарти харчування, а 
бонусом до цього всього йшла відсут-
ність сучасних хвороб цивілізації, за-
пальних та дегенеративних захворю-
вань – таких як ожиріння, діабет 2 типу 
та серцево-судинні захворювання і чис-
ленні дефіцити харчування. Та що вже 
казати, з появою злаків у раціоні люди-
ни середній зріст знизився більше як на 
10 см! Уявіть собі! І знадобилося часу аж 
до XXI сторіччя, аби людина повернула 
собі первісний зріст.

Просто уявіть: з істоти, яка заганяла 
мамонта, могла не їсти днями, перебу-
ваючи у стані кетозу, ми перетворились 
на істот, в яких задишка при виході на 
другий поверх, і тотальна залежність 
від холодильника! У 30 років починає-
мо пити таблетки жменями і не дивує-
мось фразі “в твоєму віці у тебе хороші 
аналізи”. Ми занадто далеко відійшли 
від нашого природного харчування, 
заточеного на наш первісний генетич-
ний код. 

Живі організми найкраще розвива-
ються в тому середовищі та на дієті, до 
якої вони були еволюційно пристосова-
ні – це фундаментальна аксіома біології.

Так і людина непристосована до тієї 
дієти, багатої на вуглеводи, яку ми за-
раз маємо. Ви можете мені сказати “як 
же не їсти вуглеводів, якщо вони є”. 
Дуже просто! Розуміючи, що без них ви 
будете почувати себе на порядок кра-
ще і здоровіше, вік перестане бути діа-
гнозом, а стане просто цифрою вашого 
прекрасного життя. Можете сказати, 
але ж як би ми були непристосовані до 
вуглеводів, то як би ми їх перетравлю-
вали і засвоювали? А я вам скажу, що 
наш організм надзвичайно потужна 
штука, це потужна машина, яку ми по-
чали заправляти неякісним паливом 
легких вуглеводів.

Ірина Дейнеко

ХОЧУ, ЩОБ 
ЯКОМОГА 

БІЛЬШЕ ЛЮДЕЙ 
ПРИЄДНАЛИСЯ 
ДО КЕТО-СІМ'Ї

Ірина ДЕЙНЕКО – дитяча лікарка та кето-експертка. Не так давно вона 
відкрила для себе чудесний світ кето-харчування і закохалась в нього 
раз і назавжди. Нині вона хоче, аби якомога більша кількість людей 
дізналися, який це потужний інструмент, та стали частинкою великої 
КЕТО-сім'ї. Про секрети харчування від експертки читайте ексклюзив-
но на сторінках журналу “РІВНЯНИ”.
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Кето-харчування – це і є повернення 
до нашого первісного коду харчування, 
раціону, багатого на нежирне м'ясо, ве-
лику кількість овочів, зелені та ще біль-
шої кількості корисних жирів.

Кетогенна дієта – її назва походить 
від того, що організм перебуває в осо-
бливому стані кетозу, спалюючи влас-
ні жирові відкладення. А продукти 
розпаду жирів  – кетонові тіла, вико-
ристовуються як джерела енергії, саме 
так! Організм використовує не вугле-
води, а власні жирові відкладення! 
Наш жирок власне і є тією резервною 
енергією, яку ми вже колись з'їли та не 
використали.

Кето-дієта є низьковуглеводневою, 
денна норма вуглеводів до 40-50 г, це 
максимум необхідний для того, аби ми 
увійшли в стан кетозу та розпочали 
інтенсивне жироспалювання. Власне 
кетоз не є чимось екстраординарним 
та новим для нашого організму, він від-
бувається в ньому постійно, але лише 
на фоні, коли ми прибираємо з раціону 
вуглеводи, кетоз розпалюється на по-
вну потужність, аби забезпечити нас 
енергією.

Вуглеводи є всього-на-всього термі-
новим джерелом енергії, нічого незмін-
ного в них немає. А оскільки нашим па-
ливом тепер є жир, решту необхідних 
нутрієнтів забезпечує якісний білок, ве-
лика кількість зелені, овочів та трішки 
ягід. 

Їсти потрібно живу їжу, приємні асо-
ціації виникають. Все що колись бігало, 
літало, плавало, стає білком у нашому 
раціоні. Весь відділ зелені й овочів у су-
пермаркеті має бути половиною вашої 
тарілки! Просто не уявляю, як шматок 
класного жирненького стейка та зе-
лений салат можна проміняти на суху 
гречку та святу пісну курячу грудку.

А як там щодо жирів? Жири станов-
лять 70-80% нашої тарілки. Мова йде 
про корисні жири: оливкова олія, кун-
жут, льон, гарбузове насіння, кокос, го-
рішки, оливки, авокадо, це все є джере-
лом корисних жирів. Це смачно, ситно, 
корисно, а як урізноманітнює раціон.

В якийсь момент людство стало бо-
ятись жирів та просто демонізувати їх, 
а насправді це структурна основа для 
утворення абсолютно всіх клітин на-
шого організму, внутрішньоклітинних 
утворів, це наші стероїдні гормони, 
оболонка нервової системи, це тран-
спортери жиророзчинних вітамінів. 
Білки необхідні для синтезу та віднов-
лення клітин, це є наші гормони, фер-
менти, транспортери, фактори імунно-
го захисту.

Овочі та зелень – це вітаміни, міне-
рали, мікроелементи, корисні жирні 
кислоти, антиоксиданти.

Всі чули фразу “Ми є те, що ми їмо”? 
Так-от, уважно перечитайте попередні 

речення та скажіть мені, якого дива 
людство вирішило, що вуглеводи є не-
віддільною складовою нашого раціону?

Але кето – це не лише про схуднен-
ня. Енергія кетонових тіл є набагато 
чистішою та триває значно довше за 
енергію, яку дають нам вуглеводи. 
Кетоз – це про поліпшення показників 
здоров'я, кращу фізичну витривалість, 
покращення пам'яті, ясність розуму, хо-
роший настрій, міцний сон. Адже якщо 
ми їстимемо якісні здорові живі продук-
ти, то і самопочуття буде відповідним.

Кетогенна дієта, як базовий інстру-
мент, коли мова йде про покращення 
стану організму, а не заліковування 
симптомів черговою пігулкою.

До прикладу, до винайдення проти-
епілептичних препаратів кетогенна 
дієта була єдиним методом контролю 
епілепсії, жировий гепатоз – кето – най-
кращий інструмент. Синдром полікіс-
тозних яєчників, порушення фертиль-
ної функції та низьке лібідо  – кето 1 
інструмент.

Зайва вага, ожиріння, інсулінорезис-
тентність, цукровий діабет, порушений 
ліпідний профіль  – мають бути моїми 
пацієнтами ще вчора. 

За рахунок зниження рівня інсуліну, 
інсуліноподібного фактора росту, сис-
темного запалення, кето чудово пра-
цює в онкології.

Кетоз із високим вмістом жирів має 
бути основою лікування нейродеге-
неративних захворювань. Мало того, 
кетогенна дієта полегшує симптоми де-
пресії та розлади настрою. 

Акне, дрібні зморшки, сухість шкі-
ри  – і навіть у цих моментах кето дає 
чудові результати

Без перебільшення – це універсаль-
ний інструмент на шляху до вашого 
здоров'я! І немає клітини в організмі, на 
яку би кетоз не справив позитивного 
ефекту. А схуднення  – це просто при-
ємний бонус на фоні класного оздоров-
лення.

Кожного свого пацієнта я беру за 
руку, й ми разом входимо в стан ке-
тозу. На кожному кроці я даю поради, 
підтримую морально, інформаційно, 
навчаю правильно складати кето-таріл-
ку. Коли все життя вуглеводи були лево-
вою часткою вашого раціону, відмови-
тись від вуглеводів може бути стресово 
та важко психологічно та соціально. 
Люди розгублюються та можуть не зна-
ти, що взагалі можна їсти, і я показую 
їм, наскільки різноманітним, ситним та 
яскравим може бути кето-харчування. 
Я не складаю для вас готового меню на 
тиждень чи на місяць, адже не знаю, 
які продукти у вас в доступі, яке м'ясо 
ви любите чи які способи приготуван-
ня найбільше для вас смакують, все це 
ваш вибір. Я лише стежу, аби це було 
кето. З кожним пацієнтом ми коректує-

мо тарілку, під стан здоров'я, адже їжа – 
це наші ліки, а я знаю, на який важіль і 
в який момент натиснути, аби це було 
максимально ефективно. Пояснюю, 
які продукти коли краще їсти, які коли 
обмежити чи взагалі прибрати з раці-
ону. Ми підбираємо розмір порцій від-
повідно до вашого самопочуття, рівня 
енергії, фізичної активності, зайнятості 
протягом дня, рівня енергії, коригує-
мо кількість прийомів їжі. Підбираємо 
максимально комфортний графік інтер-
вального голодування. Та і взагалі ми 
повністю перевертаємо уявлення, про 
те, яким має бути здорове харчуван-
ня. І знаєте, що найбільш кайфове? Всі 
мої пацієнти продовжують кето само-
стійно, задоволені, що отримали такий 
класний інструмент покращення свого 
життя! А я щаслива, що роблю людей 
здоровішими та навчаю відчувати по-
треби свого організму.

@DR.IRYNA_DEYNEKO Ірина ДЕЙНЕКО
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Чарівна посмішка – візитка успіш-
ної людини. А для цього слід слід-
кувати за здоров’ям зубів. І дові-
ряти це слід лише професіоналам. 
І один із таких сучасних, професій-
них закладів – клініка DентаМеd. 
Адже цей заклад має цілу низку 
переваг.

ЗГУРТОВАНА 
КОМАНДА СПРАВЖНІХ 

ПРОФЕСІОНАЛІВ
У Рівному є чимало стоматологічних 

клінік, але небагато є справжнім потуж-
ним осередком високоякісної стомато-
логії. І саме у DентаМеd працює справ-
жня спільнота професіоналів, які здатні 
впоратися із будь-якою проблемою. 
Історія діяльності цієї клініки уже налі-
чує два десятки років, за цей час вда-

лося завоювати довіру і у пацієнтів, і у 
колег. Команда DентаМеd складається 
із 16 фахівців різного профілю: дитячий 
стоматолог, імплантологи, ортодонт, 
парадонтологи, стоматологи-ортопе-
ди, стоматологи-хірурги та стоматоло-
ги-терапевти. Рішення щодо лікування 
тієї чи іншої хвороби приймають спіль-
но – консиліумами. Це дозволяє погля-
нути на задачу з різних боків, знайти 
найефективніше лікування, без зайвих 
затрат часу та ресурсів.

ЦИФРОВА 
СТОМАТОЛОГІЯ

У DентаМеd завжди відслідковують 
і  впроваджують у життя найновіші 
розробки у царині стоматології. Одна 
із таких новинок, якою починають ко-
ристуватися у клініці – цифрова стома-
тологія, яка дозволяє використовувати 

DЕНТАМЕD: ПРОФЕСІОНАЛІЗМ 
ЛІКАРІВ ТА СУЧАСНЕ ОБЛАДНАННЯ 
ДЛЯ ЗДОРОВ’Я ВАШИХ ЗУБІВ!

сучасні цифрові технології на практи-
ці. Це і цифрова діагностика, що вклю-
чає використання цифрових рент-
генівських апаратів, 3D принтер для 
створення високоякісного і детально-
го цифрового зображення зубів, плану 
імплантації зубів й усього іншого, що 
значно модернізує процес лікування 
зубів. Усе це починається впроваджу-
ватися у DентаМеd. 
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ВЛАСНИЙ  
3D ПРИНТЕР

Зокрема, у клініці уже встановле-
ний 3D принтер, який створює циф-
рові відбитки зубів та тканин, якими 
зуби оточені. І це не тільки позбавляє 
не завжди комфортної для пацієнта 
процедури створення відбитків за до-
помогою силіконового відбиткового 
матеріалу, але й можна детальніше 
побачити усі особливі характерні риси 
зубів, ясен, прикусу. А ще надрукува-
ти пробну версію зубів, завдяки чому 
можна продемонструвати майбутній 
результат роботи дантиста. У хірургії 
така тривимірна модель дозволить 
максимально точно встановити імп-
ланти, що, без сумніву, позитивно 
впливатиме на життя пацієнта. А якість 
інплантів та коронок забезпечить 
власна зуботехнічна лабораторія.

СЕДАЦІЯ: 
НА СТО ВІДСОТКІВ 

БУДЕ НЕ БОЛЯЧЕ
Часто невеличкі негаразди із зуба-

ми переростають у великі проблеми 
через боязнь болючих відчуттів під 
час роботи стоматолога. У DентаМеd 
не тільки приділяють увагу знеболен-
ню, а й уже тривалий час у клініці лі-
кують під час медикаментозного сну – 
седації. Це безпечна процедура, а до 
того увесь час поруч із лікарем пра-
цює досвідчений анестезіолог, який 
контролює процес. Седація допоможе 
не тільки дітям, але й дорослим, які ма-
ють відчутний страх перед відвідуван-
ням стомалога. Команда ставить перед 
собою завдання не лише забезпечити 
пацієнтам безболісне лікування, але й 
позбавити страху перед лікарями-сто-
матологами, довівши, що лікування зу-
бів теж може бути комфортним.

 

ДИТЯЧА 
СТОМАТОЛОГІЯ

Дітям не тільки важливо ретель-
но лікувати зуби, адже це впливає на 
здоров’я упродовж усього дорослого 
життя. Але й перші відвідини стома-
толога створюють враження про цих 
лікарів й надалі. У DентаМеd, як уже 
зазначалося, не лише використовують 
седативний сон, а ще особливо береж-
но ставляться до маленьких пацієнтів, 
застосовуючи до кожного індивідуаль-
ний підхід, аби не завдати моральних 
травм. Адже зважене ставлення до 
здоров’я зубів – один із важливих кро-
ків до здорового життя.

ДІАГНОСТИКА 
ЗА ДОПОМОГОЮ КТ
Фахівці DентаМеd у своїй роботі ак-

тивно використовують комп’ютерний 
томограф. Він незамінний, якщо треба 
побачити розташування каналів, коре-
нів зуба, розташуванням зуба мудрос-
ті. За необхідності побачити справжній 
стан кісток щелеп. 

DентаМеd  – сучасна клініка, чиїм 
фахівцям можна довірити здоров’я 
власних зубів та зубів своїх дітей, 
адже за 20 років роботи уже є 9 000 
щасливих клієнтів та 1000 позитив-
них відгуків!

«DENTAMED» 
ЗНАХОДИТЬСЯ ЗА АДРЕСОЮ:

м.Рівне, 
вул. С. Крушельницької, 62а

+38 096 555-05-45
+38 099 555-05-45

www.dentamed.clinic
dentamed2000@gmail.com
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– Маріє, розкажіть про себе. Чим привабила вас 
медицина? Чому саме таку спеціальність обрали?

– Ніколи не розглядала іншу професію окрім лікарської, 
адже маю вроджене клінічне мислення. Закінчила з від-
знакою Ужгородський національний університет, факуль-
тет «Лікувальна справа». Далі – інтернатуру у Національній 
медичній академії ім. П.Л.Шупика у Києві за спеціальністю 
«Внутрішні хвороби». Одразу ж пройшла спеціалізацію з 
ендокринології в Інституті ендокринології та обміну речо-
вин ім. В.П.Комісаренка НАМН України. Працюючи за спе-
ціальністю, часто помічала, що жінки, котрі мають ендо-
кринологічні порушення, скаржаться передусім на зміни 
у зовнішності. Переконана, що лише здорова жінка може 
бути красивою. Особливо часто жінок до мене направляли 
дерматологи та гінекологи. Випадіння та порідіння волосся, 
раптове погіршення структури волосини, часті запальні за-
хворювання шкіри, зокрема голови, набряки та мішки під 
очима, сухість шкіри… Як би вони не намагались виправи-
ти це все у косметолога, нічого не виходило без корекції 
гормонів та доказової медицини. Тому наступним етапом 
мого професійного розвитку було отримати нову додаткову 
спеціальність – трихологія. І я дійсно знайшла максимально 
вузьку й цікаву мені спеціальність!

– Коли варто звернутися за допомогою чи кон-
сультацією до трихолога? На які ключові ознаки 
не можна не звертати уваги?

– Трихолог  – лікар, що займається станом волосся по 
всьому тілу та шкірою голови. Тому, якщо ви відмітили по-
гіршення структури волосся, його надмірну ламкість, сухість, 
випадіння, що триває понад три місяці, появу лупи, свер-
біж чи новоутворення волосистої частини голови, брів  – 
обов’язково зверніться за консультацією до лікаря. Часто 
проблеми з волоссям – це симптом серйозних захворювань 
інших органів чи систем. Це – індикатор вашого здоров'я!

– З якими основними проблемами до вас звер-
таються пацієнти?

– Найчастіший запит: випадіння волосся, що не прохо-
дить самостійно. Також не варто відкладати візит до лікаря, 
якщо помітили свербіж незрозумілого походження, болі 
шкіри голови, якщо турбують себорейні дерматити, псоріаз 
волосистої частини голови, фолікуліт, вогнищева алопеція. 
Іще одна причина проконсультуватись зі спеціалістом – це 
неможливість відростити довжину, що була раніше.

– Після початку активних бойових дій у люто-
му 2022 року, чимало з нас відчули появу непри-
ємних симптомів. І якщо спершу на це не звертали 
уваги, то з часом все ж приходить розуміння, що 
зі здоров’ям краще не жартувати. Чи змінилися 
запити до вас як лікаря після початку великої ві-
йни?

ЧАСТО ПРОБЛЕМИ 
З ВОЛОССЯМ – ЦЕ СИМПТОМИ 
СЕРЙОЗНИХ ЗАХВОРЮВАНЬ
МАРІЯ МИРОНЧУК ПРО ТРИХОЛОГІЮ, 
ДОКАЗОВУ МЕДИЦИНУ ТА ПОВАГУ ДО СЕБЕ

Ендокринолог, трихолог Марія МИРОНЧУК пере-
конана, що людина, яка себе поважає, завжди 
дбатиме про своє здоров’я. Саме тому не буде за-
йматися самолікуванням та приховувати косме-
тичними засобами симптоми захворювань. Чи 
варто довіряти рекламі, як змінилося здоров’я 
рівнян із початку повномасштабного вторгнен-
ня, коли час проконсультуватися зі спеціаліста-
ми – про все це і говоримо з Марією Мирончук.
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– Приблизно через два тижні від початку повномасш-
табного вторгнення я мала у 3-4 рази більше звернень. 
Насамперед це різкі та важкі загострення хронічних запаль-
них процесів: себорейних дерматитів, псоріазу, себопсорі-
азу. Пізніше додались аутоімунні хвороби: вогнищева ало-
пеція різних форм. І через кілька тижнів почалось активне 
гостре випадіння волосся. Дійсно, відмічаю, наскільки силь-
ним є вплив стресового фактора на стан шкіри та її похідних. 
На 33% збільшилась кількість українок, які страждають від 
вираженого випадіння з осені 2022 року. На 40% збільши-
лась частота загострень запальними захворюваннями шкі-
ри голови та на 25% більше людей відмітили посивіння во-
лосся та виражене погіршення структури стрижня.

У сучасних умовах, на жаль, окрім трихологічної допо-
моги, часто необхідно додавати психотерапію або й ме-
дикаментозну підтримку від кваліфікованого психіатра. 
Трихологія та психіатрія дуже часто переплітаються.

– Дайте пораду як спеціаліст: чи варто довіряти 
рекламі косметичних засобів, які обіцяють по-
збавити проблем?

– На жаль, часто реклама і некваліфіковані спеціалісти 
лише погіршують перебіг хвороб та забирають надважли-
ве – час та довіру пацієнта! Близько 35% пацієнтів проводили 
самолікування. 40% проходили курс мезотерапії чи недока-
зового лікування у звичайних косметологів. Але наголошую, 
що апріорі неможливо лікувати без діагностики, постановки 
точного діагнозу. Це лише марна трата часу, коштів. Борюся 
із цим щодня, коли чую сумні історії пацієнтів. Тому, пова-
жайте себе і піклуйтесь про здоров’я відповідально. Йдіть до 
вузьких спеціалістів, що мають вищу медичну освіту лікаря, 
досвід, і зацікавлені, першою чергою, у вашому здоров’ї!

Я дуже принципово ставлюсь до правильності діагностики 
та доцільного доказового лікування лише за міжнародними 
протоколами. Тому жодні реклами не мають транслюватись 
людям без профільної освіти. Занадто часто стикаюсь із по-
бічними діями чи неефективним недолікуванням засобами, 
що не мають нічого спільного з ліками. Люди не можуть са-
мостійно розділити косметичні засоби догляду та справжні 
лікарські засоби. Але для цього є лікарі! Довіртеся спеціалісту!

– Які сучасні методи роботи практикуєте? Як 
удосконалюєтесь у професійному плані?

– Я використовую лише ті методи та препарати, що ма-
ють доказову базу і входять у міжнародні протоколи. Нічого 
іншого не практикую. Постійно стежу за оновленнями гайд-
лайнів у європейській спільноті трихології, американській 
спілці ендокринологів тощо. Для цього необхідне бажання, 
зацікавленість у власній справі, знання англійської мови.

– Оцінювати себе завжди непросто, і все ж: 
чому серед інших спеціалістів варто обрати саме 
вас?

– Моє бажання  – піднести трихологію, як окрему спеці-
альність, на високий рівень у Рівному. І зробити доступною 
кожному! Надважливо: хороша база – якісна вища медична 
освіта. Наявність клінічного мислення, яке не купиш за ко-
шти чи не розпіариш. Я та людина, що любить свою про-
фесію і людей. Так, з пацієнтами буває складно, часто я з 
ними як психолог чи просто старший брат/сестра. Поєдную 
лише доказові методи й не втрачаю гуманність. Кожного 
ціную та співпереживаю протягом усього періоду терапії. 
Для кожного можу знайти відповідний метод лікування та 
цінову категорію засобів. Я зацікавлена у вашому результаті 
та позитивній динаміці. Вважаю, 
що мої пацієнти це цінують. Бо 
повертаються знову на підтри-
мувальну терапію чи діагности-
ку, приводять своїх близьких та 
рідних людей і довіряють най-
цінніше – своє та їхнє здоров’я! І 
ця модель взаємовідносин – моє 
ідеальне бачення медичних по-
слуг загалом!
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У стінах однієї з рівненських ліка-
рень говорили про роботу хірурга, 
профілактику захворювань у дітей 
та дорослих, обстеження та поради 
з досить відомим хірургом для дітей 
та дорослих, новатором, власником 
медичної практики Володимиром 
КРАСЬКО.

 

– Профілактика. Хоч ми й здо-
рові, але як часто нам потрібно 
відвідувати хірурга?

– Під словом «профілактика» варто 
розуміти, як часто і коли потрібно звер-
татися до хірурга, аби бути здоровим. 
Тут варто чітко розмежувати планові й 
ургентні випадки. Якщо говорити про 
невідкладну допомогу, то треба розумі-
ти, чим швидше допомога буде надана, 
тим менша ймовірність неприємних на-
слідків. До прикладу, якщо є різкі болі 
у животі у дитини, то її без жодних від-
строчок потрібно показати лікарю, а далі 
вже згідно з діагнозом, подальше дооб-
стеження або оперуємо, якщо в тому є 
нагальна потреба. Планова патологія не 
потребує терміновості. Тут варто знайти 
час для себе чи своєї дитини й показа-
тися лікарю відповідно до рекомендова-
ного календаря профілактичних оглядів. 
Саме при профілактичних оглядах вияв-
ляється ряд безневинних патологій, які 
можуть призвести до досить серйозних 
наслідків при невчасному лікуванні, у 
тому числі хірургічному.

ЧЕКАЮ НА ВАС, 
ваш лікар Володимир КРАСЬКО

+38 068 995 65 65
  @doc.kraskovg

– Ті огляди хірургів, які про-
понують дітям шкільного віку, 
вони обов’язкові для прохо-
дження?

– Зараз цей напрям медицини не в 
найкращому стані. Існує тенденція, що 
такі огляди можуть перекласти на загал, 
тобто на розсуд чи плечі педіатрів та сі-
мейних лікарів, чи взагалі скасувати. На 
мою суб'єктивну думку, глобально по но-
зологіях це нічого не змінить, оскільки є 
чітка прямопропорційна статистика на 
кількість народжуваності чи населення. 
Але кількість запущених випадків побіль-
шає, а це вже справа здоров’я та продук-
тивності нашої нації. Адже запобігти за-
хворюванню, навіть якщо й доведеться 
все-таки оперувати на ранніх стадіях, за-
вжди легше, ніж боротися з ускладнення-
ми. Тим більше коли ми говоримо про ре-
абілітацію і повернення працездатності.

Тут ще можна додати про можли-
вість застосування сучасних технологій, 
наприклад лапароскопії. Про ці речі я 
можу говорити довго, питання в тому, 
чи вистачить нам часу і місця в колонці:)

– Добре. Візьмемо середньоста-
тистично, якщо немає усклад-
нень і скарг, чи достатньо раз у 
рік показати дитину хірургу?

– На перший погляд, просте, та на-
справді досить глибоке питання. Коротко 
маємо два напрямки: педіатрію і медици-
ну для дорослих. Де відповідно віку і статі 
є чіткий алгоритм, якого важко чітко до-
тримуватися, але все-таки варто. У приго-
ді була б санітарно-просвітницька робо-
та, але чомусь акцент на неї все меншає. 
Чому, не знаю. Але якби реклами здоро-
вого способу життя і як його підтримува-
ти, було б більше, ніж реклами цигарок 
чи алкоголю, то і люди були б свідоміші. 
Це знаю точно. Однак не будемо відда-
лятися від теми, хоч тут теж може бути 
багато конструктивного діалогу. Не можу 
передбачити нові зміни з профілактики, 
але, відштовхуючись з власного досвіду, 
можу сказати. Після народження дитину 
слід обов’язково показати хірургу. Потім 
огляд орієнтовно в рік. Далі, умовно ка-
жучи, на початку кожного «критичного 
періоду» розвитку дитини. Не слід боя-
тися терміну «критичний», це звичайний 
період життя, прив'язаний до анатомо-
фізіологічного розвитку. Щоб було про-
стіше, можна застосовувати правило 
трійок: 3, 6, 9, 12, 15 років. Якщо батьки 
дійсно дбають про здоров’я свого чада, 
їм разом оптимально відвідати лікаря 
в цей період, і тоді, я впевнений, відсо-
ток запущених захворювань знизиться. 
Ще хотів додати маленьку ремарку для 
тих, хто читатиме цю статтю. Не варто 

ВОЛОДИМИР КРАСЬКО: «МЕДИЦИНА – ЦЕ МОЄ ЖИТТЯ, 
ДЕ ХІРУРГІЯ – ОСНОВНЕ ПОКЛИКАННЯ В НЬОМУ»

відправляти своїх дітей на профілактич-
ний огляд наодинці. Окрім юридичного 
порушення, це може призвести до ряду 
наслідків порушення психосоматики. 
Наголошую: обговорення стану здоров’я 
пацієнта може бути виключно з батька-
ми або законним опікуном. З настанням 
повноліття огляд лікаря-хірурга також 
присутній. Упродовж життя профілактич-
ні огляди здійснюються за потреби, так 
само як і лабораторно-інструментальні 
обстеження. Але після 40 років ми вихо-
димо з того, що лишилося з вичерпаного 
нами здоров’я. Вік, стрес, ендокринні змі-
ни та ряд супутніх факторів беруть своє. 
Тут має бути постійний зв’язок з сімейним 
лікарем і чітке скерування до вузькопро-
фільних фахівців за потреби чи градації 
за віком та статтю. Звісно, за цей час у нас 
з'являться ще якісь хронічні захворюван-
ня, які дозволяють нам зустріти щасливу 
старість у черзі на профілактичний огляд, 
пробачте за гумор. Але в хірургії без ньо-
го ніяк. А якщо серйозно, як на мене, по-
казуватися до спеціаліста хірургічного 
профілю в старшому віці потрібно міні-
мум раз на два роки.

– А якщо говорити про дітей, 
до прикладу, мама наглядає за 
дитиною і їй треба розуміти, з 
якими симптомами, окрім болю 
у животі, варто звернутися до лі-
каря-хірурга?

– Є такий термін «сімейний лікар», який 
завжди на зв’язку, розумію, що зайвий раз 
не варто турбувати їх, але якщо присутнє 
слово «біль», чи п’ять ознак запалення: 
колір, припухлість, біль, порушення функ-
ції, набряк – якщо ці ознаки є і сімейний 
лікар не бере трубку, варто одразу їхати 
у приймальне відділення лікарні, там є 
спеціаліст-хірург, який надасть допомогу. 
У нас в Україні ставлення до пацієнтів на-
багато краще, ніж за кордоном, тут вам 
підтвердять всі наші українці, які змушені 
проживати за межами держави, відбулася 
переоцінка українських лікарів і відбува-
ється медичний прорив.
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Нинішні випробування витримують не лише дорослі, 
а й діти, адже вони теж гостро переживають нинішні 
події та негаразди. І через це потрібно особливу ува-
гу приділити саме дітям, які, без сумніву, вразливіші 
за дорослих.

Про те, на що варто зараз звернути увагу батькам, ми 
говорили з дитячим лікарем кардіоревматологом з 
більш як 30-річним стажем, завідувачем відділен-
ня педіатрії №2 Рівненської обласної дитячої лікар-
ні, депутатом Рівненської обласної ради Оксаною 
ЛОЗОВОЮ.

– Пані Оксано, чи впливає постійне відклю-
чення електрики, яке відбувається усе частіше, 
на здоров’я дітей?

– Це може дратувати, завдавати дискомфорту, але не 
має жодного негативного впливу на дитяче здоров’я. 
Можу навіть сказати, що це, як би парадоксально не зву-
чало, має позитивний вплив на дітей, адже без електрики 
вони значно ощадніше використовують свої смартфони 
та інші ґаджети. Й набагато менше ними користуються. 

– Наскільки сильно ґаджети шкодять 
здоров’ю?

– Доволі відчутно. Усім відома шкода для очей, для по-
стави й для нервової системи теж – тривале користування 
цими пристроями може спричинити розлади сну, збіль-
шення рівня стресу. Але слід зазначити, що доволі довго 
діти перебували на дистанційному навчанні (а частина 
українських дітей через російську агресію й досі змушена 
навчатися таким чином). І через це учні почали втрачати 
соціальні навички, навички комунікації, отож слід серйоз-
но задуматися про поновну соціалізацію, бо малеча над-
то довго залишалася вдома, спілкуючись з ровесниками 
та вчителями через інтернет, а це не можна вважати по-
вноцінною комунікацією. І діти переживають стрес, знову 
повернувшись за парти. Й, по завершенню ковідних об-
межень, зараз змушені навчатися в умовах постійних по-
вітряних тривог. Виходить, з вогню потрапили у полум’я. 
І це для декого, на жаль, не може минутися без наслідків.

– Скажіть, будь ласка, як можна зараз покра-
щити життя дітлахів?

– Дитина повинна бути зайнята не лише своїми 
обов’язками, не лише навчанням у школі, потрібне якіс-
не дозвілля. Треба займатися спортом чи мистецтвом. 
Необхідно більше гуляти з дітьми. А ще заохочувати до 
читання. Колись був певний культ читання, а зараз – культ 
ігор у смартфоні чи на комп’ютері. 

Свого часу побувала у невеликому італійському містеч-
ку. Зайшла у місцеву бібліотеку і з подивом побачила, на-
скільки вони заповнені. Усі читали, пізнавали щось нове, 
досліджували якісь явища. Дуже хотіла б, аби у нас теж 
вкоренилася ця культура сімейного читання, аби у якомо-
га більше людей з’явилося прагнення до саморозвитку, до 
нових знань. Ми прагнемо збудувати справжнє громадян-
ське суспільство. Але очевидно, що відповідального гро-
мадянина слід виховувати ще з дитинства. 

– Пані Оксано, а хіба це не повинна бути дер-
жавна політика щодо цього?

– Безперечно, держава зобов’язана забезпечити до-
стойне дитинство, можливості для розвитку та самороз-
витку дітей. Та не варто забувати про обов’язок батьків 
перед дітьми. Потрібно бути уважними до дітей. І ця увага 
не завжди опирається на платоспроможність, оскільки по-
цікавитися життям свого чада, спільно провести час, бути 
включеним у його чи її життя – не завжди означає надмірні 
витрати. Достатньо мати чуйне серце. А сьогодні потрібно 
особливо піклуватися про дітей. 

Оксана Лозова

СЬОГОДНІ ПОТРІБНО ОСОБЛИВО 
ПІКЛУВАТИСЯ ПРО ДІТЕЙ
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НЕСКОРЕНЕ РІВНЕ: МЕДИКИ

Ми постійно щось плануємо – день народження, весілля, 
хрестини тощо. Як правило, подібні заходи передбача-
ють немалих витрат, і ми чималі витрати, і ми на них 
заздалегідь відкладаємо. А як щодо хвороби та, навіть, 
втрати життя?!

Ми можемо спланувати будь-який захід у своєму житті, але 
мало хто задумується про свій останній день на землі і точно 
ніхто не може його передбачити. Зазвичай усі необхідні дії та 
витрати падають на дітей. А чи винні наші діти нам щось? Я 
певна, що ні! А от ми, батьки, повинні дати усе необхідне своїм 
дітям, аби впевнено випустити їх у доросле життя. Та й взагалі, 
я переконана, що, опинившись у ситуації вибору між батька-
ми та дітьми, кожен із нас обере своїх дітей. А згодом наші діти 
обиратимуть своїх дітей, а не нас! І це нормально!

У своїй подологічній практиці я часто працюю зі старень-
кими пацієнтами. Як би не було прикро констатувати, але за-
звичай наші послуги для них дорогі, й усю відповідальність 
та витрати беруть на себе діти. Бо що можуть собі дозволити 
старенькі батьки на звичайну пенсію? ЗВИЧАЙНА ПЕНСІЯ! А 
тепер задумайтеся, заради цієї звичайної пенсії наші старенькі 
родичі гарували усе своє свідоме, здорове, енергійне життя! 
Мені прикро, бо, наприклад, моя матуся такого точно не за-
слуговує! І я так не хочу!

Сьогодні кожен із нас має зрозуміти, що ми живемо в таких 
умовах, коли держава просто не має можливості забезпечи-
ти кожного достойною пенсією. Озирніться навколо, скільки 
з-поміж нас людей з обмеженими можливостями внаслідок 
бойових дій, скільки людей втратили усе своє майно і дах над 
головою, скільки втрачених життів! Як на мене, в таких умовах 
говорити про обов’язки держави перед нами – це щось із роз-
ряду егоїзму! 

Життя швидкоплинне! Сьогодні ми молоді, здорові, має-
мо купу планів, бачимо перспективи заробітку, але так буде 
не завжди. Також враховуймо непередбачені обставини, що 
можуть спіткати кожного будь-якої хвилини: ДТП, нещасні ви-
падки, різного роду каліцтва, наслідки від неочікуваного при-
льоту тощо – ми не можемо це передбачити, але все це може 
статися, особливо сьогодні. Статистика теж багатослівна, і щоб 
її аналізувати, мені навіть не потрібно дивитися офіційні дані – 
я щодня працюю з людьми! Днями, протягом одного робочого 
дня, із десяти відвідувачів нашого центру четверо – з онколо-
гією. Це не просто статистика, це прикрі реалії нашого життя!

Мені випала можливість займатися не лише фізичним 
здоров’ям людей, а й фінансовим. На сьогодні я є провідним 
фахівцем у сфері подології та не менш провідним брокером – 
у сфері страхування. Це докорінно змінило моє ставлення до 
свого майбутнього, своєї пенсії (на яку я та мої ровесники у 
принципі вже не розраховуємо), забезпечення свого життя 
на його завершенні. Страхування  – це абсолютно моральна 
сфера, яка вчить людей нести відповідальність за своє життя, 
не стаючи тягарем для когось. І я пишаюся тим, що саме мені 
Всесвіт доручив не просто фізично ставити на ноги українців, 
а й піклуватися про їхнє морально-фінансове майбутнє.

Обов’язковою вимогою для кожного власника автомобіля 
є його страхування. А як щодо страхування життя? Авто – це 
груда металу, це те, що купується, продається, міняється. А 
життя у нас одне-єдине, то невже воно оцінюється дешевше? 
Застрахувати життя  – це ніби купити собі Янгола-охоронця, 
що оберігає кожен твій крок. Мати таку собі подушку безпеки, 
якою можна скористатися у будь-який момент. Розраховувати 

ФІНАНСОВЕ ЗДОРОВ’Я: 
ЩО ЦЕ? – ГОВОРИТЬ ПОДОЛОГ

на відсоткову підтримку страхової компанії, тобто мати відчут-
тя, що ти не один. Бути спокійним, що якщо не ти, то твої діти 
матимуть таку підтримку. Бути певним у забезпеченій старо-
сті і відкинути думки про загрозу бути тягарем для своїх дітей. 
Сьогодні усе це можливо! І це двері у новий цивілізований 
світ, у якому не держава погана, а люди відповідальні!

У своєму подологічному кабінеті я постійно закликаю па-
цієнтів запобігати хворобам, аби потім довго, дорого і про-
блемно їх не лікувати. Так само закликаю вже сьогодні по-
турбуватися про фінансову подушку безпеки на випадок 
її необхідності або на старість. Ринок страхування життя в 
Україні росте і впевнено стоїть на ногах. До прикладу, мину-
лого року він став єдиним небанківським фінансовим ринком, 
який не покинув жоден гравець.

Повірте, в нашій державі достатньо страхових компаній та 
брокерів, які допоможуть вам укласти угоду на найвигідніших 
умовах. А вашим провідником можу бути саме я! Надати ви-
сококваліфіковану консультацію, підібрати програму на най-
вигідніших умовах і тарифах, залежно від віку, статі, категорії 
ризику тощо. Я точно знаю, що допоможу саме вам, бо стра-
хування життя  – це норма для усієї моєї родини та близько-
го оточення! Вам насамперед важливо домовитися із собою, 
прийняти рішення!

Пам’ятайте: дбати про своє фізичне та психологічне 
здоров’я дуже важливо, та не менш важливо – про фінансове. 
Страхування життя – це не лише корисний фінансовий інстру-
мент для забезпечення власного ризик-менеджменту, а ще й 
інструмент із важливою та значущою соціальною роллю.

З повагою та на сторожі вашого фізичного, 
ментального і фінансового здоров'я, 

подологиня та страховий брокер Ольга Ткачук

м.Рівне, 
вул. В. Стельмаха, 1Б 

+38 096 109 79 97
+38 097 501 39 74
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ТРЕБА ПРАЦЮВАТИ

Він точно знає, що потрібно, щоб 
ваші зуби були міцними, здорови-
ми, а посмішка сяючою. Стоматолог 
з багаторічним досвідом Олексій 
КУХАРЕВИЧ для читачів журналу 
«РІВНЯНИ» поділився порадами, які 
дозволять вашій посмішці завжди 
бути неймовірною. 

– Розкажіть, з вашого досві-
ду, з якими проблемами найчас-
тіше зараз звертаються до вас 
пацієнти?

– Люди насправді у наш час й досі бо-
яться ходити до стоматолога, але у кож-
ного на це є свої причини. Проте, якщо 
у людини виникає серйозна проблема, 
з якою неможливо впоратися самостій-
но – вони борються зі своїми страхами 
та йдуть на прийом до стоматолога. 

Найбільший відсоток людей прихо-
дить саме на профілактику, і це не може 
не радувати мене.

На другому місці  – це карієс з його 
ускладненнями. І закривають трійку 
лідерів вініри, коронки, імпланти, що в 
наш час вирішують більшість естетич-
них та функціональних проблем у по-
рожнині рота.

– Ви займаєтеся лікуван-
ням зубів методом седації. 
Розкажіть про це докладніше і 
чи варто хвилюватися за своїх 
діток батькам, які обирають та-
кий метод лікування?

– Седація (лікування зубів уві сні)  – 
підвищує комфортність процедури. Це 
ефективна антистрес-методика, яка 
дає можливість зекономити час, нерви 
і здоров’я – як дитині, так і дорослому. 
Дуже широко застосовується у протезу-

ванні, імплантації зубів, хірургічній та 
дитячій стоматології.

Седація спрямована на заспокоєння 
і занурення пацієнта в сон. Основу моїх 
пацієнтів уві сні становлять діти різно-
го віку. 

Батькам пояснюю про нешкідливість 
седативних препаратів у поєднанні з 
місцевою анестезією, яка забезпечує 
повне емоціональне й фізичне розсла-
блення пацієнта. Методика захищає від 
болю та інших негативних емоцій.

Таким чином процес лікування про-
ходить за відчуттями пацієнта швидко 
й безболісно, а медичні ризики при се-
дації знижуються до мінімуму. 

Всі процеси контролює наш лікар-
анестезіолог від початку до самого 
кінця. Всі життєві показники контр-
олюються сучасними апаратами. При 
дотриманні рекомендацій до седації та 
відсутності протипоказів все проходить 
безпечно та якісно.

– Ви маєте підхід до кожного 
пацієнта, в тому числі дітей. Як 
вдається знайти з ними спільну 
мову?

– До кожної дитини потрібно завжди 
підбирати індивідуальний підхід. Є кіль-
ка можливих варіантів. Перший – коли 
дитина нічого не боїться, налаштована 
на лікування і в хорошому настрої. Це 
ідеально. Другий  – коли дитина наля-
кана і не готова співпрацювати. Якщо 
є великий обсяг роботи і дитина ма-
ленького віку, має негативний досвід 
у стоматолога, то можна використати 
лікування в седативному сні. Звісно, 
таке лікування проводиться у команді 
дитячого стоматолога та лікаря-анесте-
зіолога. 

Дитина завжди має знати, що їй ро-
блять, все показувати, розповідати, що 
їй робитимуть наступного разу, тоді не 
так страшно. Спершу розповідаю я, а 
батьки мають ще кілька разів повторю-
вати це вдома (як домашнє завдання).

У кабінеті краще не вживати слово 
«голка, укол чи боляче». Навіть якщо 
говорити «не боляче», дитина зазвичай 
пропускає частку «не» і боїться. Дуже 
важливо придумувати альтернативні 
назви чогось і подавати це у формі гри. 
Я адаптуюсь до віку дитини, емоційного 
стану, поведінки, вподобань та манери 
розмови. Хтось любить, коли граємось, 
інші – коли ставимось до них як до до-
рослих. Це індивідуально. Дуже важли-
во вчасно зупинитись і слухати дитину. 
Можуть бути випадки, коли вона про-
сто не налаштована на лікування, за-

ОЛЕКСІЙ КУХАРЕВИЧ: ПРОФІЛАКТИКА 
ЗАВЖДИ КРАЩА, НІЖ ЛІКУВАННЯ 

смучена чи просто налякана чимось 
іншим. Тоді я відпускаю її додому, щоб 
вона відпочила. Батьки часто цього не 
розуміють, бо хочуть за один візит ви-
лікувати усі зуби. Але краще робити це 
поступово, без стресу для дитини. Ми 
повинні стати друзями з дитиною.

– Бачила на фото, як ви зміню-
єте посмішки людей за допомо-
гою коронок. Скажіть, які пока-
зання до їх встановлення?

– Це один з різновидів протезування, 
а також спосіб зберегти зуб, замаскува-
ти його дефекти, захистити від наслідків 
часткового руйнування.

 – Які типи коронок ви вико-
ристовуєте і які естетичні про-
блеми вони вирішують?

– На сьогодні керамічні коронки 
практично неможливо відрізнити від 
справжніх зубів. Саме тому для віднов-
лення натуральної білосніжної усмішки 
ми рекомендуємо суцільнокерамічні 
конструкції.

Зовні коронки з кераміки не відріз-
няються від натуральних зубів. Вони не 
створюють відблисків, оскільки керамі-
ка здатна заломлювати світло так само, 
як і природна емаль. Сучасні техноло-
гії дозволяють виготовляти протези з 
тими ж відтінками, що й рідні зуби.

– Профілактика – це краще, 
ніж лікування? І як часто по-
трібно планово відвідувати лі-
каря-стоматолога?

– Деякі батьки вважають, що молоч-
ні зуби все одно випадуть, то неважли-
во, в якому вони стані, мовляв, можна 
їх не лікувати.

Це неправильно. Зуби випадуть, але 
не відразу, а за кілька років. Весь цей 
час зуби мають бути красивими, здоро-
вими, виконувати жувальну функцію. 
А ще в них не повинно бути хронічних 
вогнищ запалення, а також можуть ви-
никати серйозні гнійні ускладнення.

Важливо уникнути або своєчасно 
вилікувати карієс та його ускладнення. 
В іншому випадку підвищується ризик 
карієсу постійних зубів та їх недорозви-
нення.

Дорослим варто ходити до стомато-
лога для профогляду один раз на 6 мі-
сяців.

+38 068 534 27 60
 dr.alexey_kukharevich

 Dr.AlexeyKukharevich.3537
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Колесо нашої історії повернулося так, що й нинішнє покоління українців 
має свою війну за незалежність. Минають століття, змінюються генерації, 
та український народ продовжує боротьбу проти москвинської орди за 
право жити на власній землі. Для багатьох ця боротьба стала свідомим 
вибором, зробленим в найкритичніший час нашої історії.

Сергій Кондрачук зустрів повно-
масштабне вторгнення російської 
федерації у кріслі голови Рівненської 
обласної ради. Тому став одним з тих 
посадовців, на чиї плечі лягла відпо-
відальність за підготовку області до 
можливого вторгнення ворога з боку 
білорусі, а також за приймання вну-
трішньо переміщених осіб, забезпе-
чення життєдіяльності Рівненщини 
у нових, на той час, умовах воєнного 
стану.

З огляду на актуальність питання 
заборони церкви московського патрі-
архату, особливо ж в умовах війни з 
московським окупантом, у червні 2022 
року Сергій Кондрачук скликав поза-
чергову сесію Рівненської обласної 
ради. На розгляд депутатів виніс єди-
не питання – про заборону УПЦ МП на 
Рівненщині. Тоді більшість депутатів 
облради не підтримали таку ініціативу 
і не  з’явилися на сесію. А вже в серпні 
того ж року звільнили чинного голову 
облради з формулюванням: «За вне-
сення питання, що розколює суспіль-
ство». Щоправда, через певний час, ті 
ж самі депутати своїми голосами таки 
підтримали  рішення про заборону 
церкви країни-окупанта. 

З осені 2022 року Сергій Кондрачук 

– військовослужбовець «Азова», од-
ного з легендарних підрозділів, що 
став відомим у всьому світі під час 
боїв за Маріуполь, зокрема – на за-
воді «Азовсталь». Свій шлях у війську 
розпочав у бойовому розрахунку мі-
нометного підрозділу. Згодом його пе-
ревели до артилерійської групи. Там 
Сергій продовжує службу й досі.

– Напередодні Дня нашої 
Незалежності пригадуються слова про 
те, що армія може перемагати у бит-
вах, але війни здатен вигравати лише 
народ, нація. Чи розуміє сьогодні укра-
їнський народ, чи принаймні більша 
його частина, під якою загрозою втра-
ти новітньої незалежності ми перебу-
ваємо? Чому «новітньої»? Бо лише у 
двадцятому сторіччі українці шість ра-
зів здобували незалежність. І п’ять ра-
зів її втрачали. Тому наразі вкрай акту-
альним є питання, чи є зараз в Україні 
критична маса людей, котрі свідомі 
того, що ця війна ще може тривати 
десятиліттями. І чи готові вони багато 
чим жертвувати, щоб зберегти держа-
ву і дати можливість жити своїм дітям 
на землі своїх прадідів? Не впевнений, 
що можу відповісти на це ствердно… І 
тому відчуваю певний острах та при-
крість. На жаль, з 1991 року покоління 

Депутат Рівненської обласної ради, 
військовослужбовець 12 бригади 
СпП НГУ «Азов» Сергій КОНДРАЧУК:

наших батьків, а згодом і наше, буду-
вали що завгодно, лише не успішну 
економічно самодостатню, самобутню 
Україну, якій притаманні всі ознаки 
справжньої, а не декларованої дер-
жавності.  

– Зараз  кожен має розуміти, що 
День незалежності – це не просто свят-
ковий день в календарі. Це – уособлен-
ня мрії мільйонів наших предків, які 
віддавали життя заради волі України, 
але так і не дочекалися самостійнос-
ті. Це те, за що поклали свої життя 
та здоров’я сотні тисяч наших сучас-
ників. Зокрема – й моїх побратимів. 
Зрештою, незалежність – те, без чого 
наш народ, кожна родина, кожен укра-
їнець не зможуть існувати на цій землі. 
Тому незалежність потрібно цінувати 
над усе. І продовжувати робити все за-
для того, аби її зберегти. 

Ми боремось за право 
жити на власній землі
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– Дякую. Приємно бачити, що проєктами нашого архі-
тектурного бюро надихаються. Це не лише архітектура, а 
й справді, як ви зазначили, також і дизайн. Ми працюємо з 
об’єктом ще з початку задуму, щоб врахувати всі особливос-
ті й побажання клієнта, та зекономити його час та бюджет. 
Будинок спочатку планується зсередини, відповідно до сти-
лю життя, необхідних кімнат, просторів, світла, а вже тоді – 
зовнішні процеси. Це все впливає на спосіб життя людини, 
вона повністю змінюється.

Його шлях починався із живопису, але згодом доля 
скерувала в архітектуру й містобудування. Втім, 
жодного разу за понад двадцятирічний досвід він не 
пошкодував про свій вибір, адже був щедро вина-
городжений і успіхом, і визнанням. Шалений досвід 
роботи з Віктором Ющенком, проєктування будинків-
палаців за кордоном, конструктивна критика Рівного 
та кіт-мандрівник – усе це в ексклюзивному інтерв’ю 
“Про Рівне” з видатним архітектором Юрієм БЕГАСОМ, 
родом із Млинова.

– Передусім, Юрію, вітаю вас із черговою 
нагородою в галузі архітектури за проєкт 
“Малоповерхові житлові будинки”. Чергове ви-
знання до колекції ваших нагород. Готуючись до 
інтерв’ю, бачила, що про ваші дизайнерські про-
єкти часто пишуть у міжнародних журналах.

Ми працювали над будинком у Млинові. Партнери запи-
тують: це Маямі, Нью-Йорк? А це  – Млинів. Там є простір, 
архітектурний об’єм, вдало вписаний в пейзаж. Однак, там 
усе продумано до найменших деталей.

Архітектура – це насправді дуже раціональна штука. Це, 
перш за все, ужиткова річ, а естетики її почали нашарову-
вати, прикрашати, щось підмальовувати. І в людей таке ро-
зуміння, що це має бути зовні. Людина ж не живе на фасаді, 
людина живе у будинку. Тому, я завжди проєктую в такому 
порядку: ізсередини назовні. І тому багато моїх проєктів 
отримують нагороди та визнання.
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ТРЕБА ПРАЦЮВАТИ

– Як ви взагалі стали архітектором, адже мали 
прекрасний потенціал художника?

– Я родом із Млинова. Коли мені було 20 років, я був ху-
дожником. На той час мав персональні виставки у приват-
них галереях України та за кордоном. Брав участь в між-
народних пленерах. Мої картини продавались за досить 
пристойні кошти. Зараз я теж часто використовую свої вмін-
ня під час розробки дизайнерського планування будинків та 
проєктів.

Колись давно мене попросили друзі з Дубна вигадати їм 
дизайн пивного бару “Альт”. Я, звісно, відмовлявся, бо ніко-
ли з таким не працював. Та вони мене вмовили. Після цього 
все і понеслося. Клієнти були дуже задоволеними, а дизайн 
бару лишається актуальним уже дуже багато років. Тому я із 
задоволенням проєктував надалі не лише житло та громад-
ські простори, а й заклади громадського харчування, розви-
вався у цій сфері та набув досвіду.

– Ви працюєте із замовником комплексно, 
можна сказати, вивчаєте психологію людей, 
щоб дати їм необхідне. Звідки такий підхід?

– У кожної людини є власна естетика, просто іноді пояс-
нити її вона не може. Є люди, які говорять, що їм ось це по-
добається, а є такі, що ні. Під час розробки проєкту треба 
планувати день людини: як вона живе, куди дивиться, коли 
прокидається, що людина п'є, який одяг носить, на якому ав-
томобілі їздить – деталі, які багато говорять. Якщо в нього є 
три автомобілі, ти дивишся, чи вони всі три різні, чи всі три 
однакові. Чи вони відображають характер, чи функціонал. 
Це вже про людину можна багато чого дізнатися. Всі ці дета-
лі відіграють певну роль, щоб зрозуміти, що саме потрібно. 
Значно важче працювати з громадськими просторами або 
забудовою мікрорайонів, де різні люди купуватимуть житло. 
На жаль, у Рівному з цим серйозні проблеми.

Забудовник мислить квадратними метрами, а архітек-
тор – ні. Коли мені говорять 70 квадратів, я не розумію, що 
це таке. Ти знаєш, що це 70 квадратів, бо ти їх купила і за-
платила за них гроші. А з цих 70 квадратів 25 – це просто ти 
купила повітря, якісь прохідні зони, що там взагалі не по-
трібно. Цим архітекторам треба ці квартири продавати та 
ще й за подвійним тарифом. Хай він поживе в ньому, у тому, 
що він спроєктував, то, можливо, зрозуміє. Вони ж не живуть 

у тому, що проєктують. Вікна виходять на вікна. Все наліпле-
но в купу, а планування просто жахливі. Це окремий біль.

Щодо Рівного, місто дуже проблемне в плані існуючих 
викликів. Зокрема, з міським середовищем, яке хаотично 
складалося багато років, і вже багато чого не повернути, й у 
повному безладі в теперішньому часі.

– Ви нині також виконали ескізний проєкт ре-
конструкції Меморіального парку, в контексті 
Закону України про декомунізацію об'єктів ра-
дянської спадщини, у Млинові. Це не перший 
досвід роботи з пам’ятками. Поговорімо про 
Ющенка. Розкажете деталі співпраці? Мабуть, це 
по-своєму цікаво – працювати з президентом?

– Геть усі деталі роботи, звісно, некоректно розповіда-
ти. А що стосується самого Віктора Андрійовича, одразу за-
значу: він завжди наповнений чудовими та дуже творчими 
проукраїнськими ідеями. Працювати з ним  – це виклик і 
водночас маса задоволення. Моя ескізна пропозиція була 
ретельно розглянута й прийнята за основу. Завдання було 
непросте, адже вже був готовий контур фундаменту, який 
вже задавав структуру, і він був непростий, і завдання було 
виконати вступ в Український Модерн, яким дуже захоплю-
ється Віктор Андрійович.

"Музей Укр. спадщ. Основи". До слова, ці ескізи я робив 
вручну за досить стислі терміни. Ці ескізи в оригіналах зна-
ходяться в Віктора Андрійовича.

– Так багато захопливих і різнопланових про-
єктів вимагають багато часу для творчості. Як 
вам вдається із цим упоратися?

– У мене чудова дружина, і ми спільно працюємо над про-
єктами. В робочих обговореннях ми жваво, конструктивно 
дискутуємо і навіть сперечаємося. Це все дуже творчий про-
цес. В неї багато цікавих реалізованих проєктів, але мені 
особливо до душі проєкт Avangard, який було розроблено 
для відомої актриси. Це надзвичайно складна робота, адже 
потрібно було вмістити і камін, і різні гостьові зони, і місце 
для краси  – безліч усього. Та їй вдалося, і замовниця була 
більш ніж задоволена.

02002, Україна, м. Київ, 
вул. Ованеса Туманяна, 15А

+38 096 96 200 59
office@begas.com.ua
begas.com.ua
instagram.com/begas.bureau
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А ВСЕ ІНШЕ ДОДАСТЬСЯ!
Оксана Побе режнаОксана Побе режна
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ЕКСПЕРТНА ДУМКА

Кожна людина бажає бути щасливою та почуватися 
добре. Однак велика кількість негативних подій, що 
спіткають нас протягом життя, часто не дозволяють 
мати омріяне щастя. В ексклюзивному інтервʼю для 
журналу «РІВНЯНИ» психолог Оксана ПОБЕРЕЖНА роз-
повіла, як розв'язати цю проблему.

– Пані Оксано, ви психолог з великим досві-
дом! На вашу думку, чому людям необхідний та-
кий фахівець, як ви, і що психологія може зміни-
ти в житті людини?

– Кожна людина чекає покращення у своєму житті. Кожен 
хоче, щоб жити стало легше і цікавіше. Але наша помилка в 
тому, що ми вкладаємо свої ресурси в зовнішню оболонку, 
забуваючи про внутрішній світ. Однак саме внутрішній світ 
керує нами й іноді не дозволяє вдосконалити своє життя. 
Наша підсвідомість записує всі травматичні події, які згодом 
не дозволяють жити повноцінно та бути щасливими. Саме 
тому я, як психолог, завжди раджу всім працювати насампе-
ред над тим, що у людини всередині. Це стовідсоткова фор-
мула успіху.

– Тобто, як би людина не старалася зробити 
своє життя красивим зовні, вона буде почувати-
ся погано, поки не розв’яже внутрішні проблеми?

– Саме так! Гарні вбрання, дієти, заборони можуть ще 
більше загнати нас у той біль, який роз'їдає.

– Що ж, психологія справді важлива для кож-
ного з нас... А з якими категоріями людей працю-
єте саме ви? Чи проводите якісь заходи?

– Я працюю з жінками та сімейними парами. Щодо захо-
дів, то наразі я проводжу ретрити, підтримувальні зустрічі.

– Це звучить цікаво! Розкажіть детальніше про 
зустрічі, які ви проводите для жінок.

– Під час цих зібрань я даю базу, після якої люди мо-
жуть зрозуміти себе. Наші зустрічі – це не просто розмови.  

Наші зустрічі – це про якість та глибину. Вони дають людям 
можливість зрозуміти свою підсвідомість та певні причин-
но-наслідкові зв’язки. Мої клієнти починають усвідомлюва-
ти, чому вони або люди навколо них діють саме так, а не 
по-іншому. З цього і починаються яскраві зміни.

– З ваших особистих відчуттів, чому вас так 
сильно цінують як психолога?

– Тому, що я сама є тією людиною, яка пережила втрати, 
розчарування та біль. Саме через особистий досвід я можу 
допомогти кожному, хто до мене звертається.

– Яку важливу пораду ви можете дати рівнянам?
– Дбайте про свій внутрішній стан, а все інше додасться!

+38 068 009 93 15



|   Р І В Н Я Н И4 0

ЕКСПЕРТНА ДУМКА

Сьогодні Вікторія ПІТЕЛЬ – успіш-
ний коуч у сфері бізнес-мислен-
ня та наставниця з монетизації 
експертності. Щоб потрапити на 
консультацію до неї, потрібно за-
писатись як мінімум за два тижні. 
Таких успіхів вона змогла досягну-
ти, започаткувавши власну справу 
у 45 років. І зараз вона ділиться 
своїми знаннями, досвідом та 
вміннями зі своїми учнями.

– Коли ви почали працювати у 
напрямку коучингу та яким був 
ваш шлях? 

– Мій шлях у коучингу почався п’ять 
років тому, коли мені було 45 років. 
На той час у мене виявили онкологіч-
не захворювання, що змусило мене 
переосмислити життя. Шукаючи сенс 
і натхнення, вирішила стати коучем. 

Протягом року я стала найпопуляр-
нішим коучем у Рівному. Постійно 
навчалася, пройшла три академії ко-
учингу, здобула міжнародну сертифі-
кацію та освіту з маркетингу. Зараз 
отримую другу вищу освіту з психо-
логії. Моя перша вища освіта – еконо-
мічна, і я працювала 23 роки на керів-
них посадах у компаніях "Реноме" та 
"Рівнеазот".

Поєднуючи досвід і нові знання, я 
створила власний метод, який допома-
гає клієнтам розвиватися і збільшува-
ти доходи. Вважаю цей підхід найефек-
тивнішим.

– Розкажіть, які наразі у вас 
є формати роботи й у чому осо-
бливість кожного?

– Я фокусуюся на розвитку експерт-
ного бізнесу як системи й тому розро-
била кілька форм роботи.

ІНДИВІДУАЛЬНА РОБОТА: Ми роз-
глядаємо конкретні проблеми, які галь-
мують рух бізнесу. Ці питання можуть 
стосуватися не лише заробітку, але й 
відносин, самоцінності, делегування і 
навіть сенсу життя. Я допомагаю з цим 
впоратися досить швидко, але темп 
змін у кожного свій. Тому пропоную 
різні пакети зустрічей: від 1 до 12.

ГРУПОВА ВЗАЄМОДІЯ: Це зовсім 
інший світ відчуттів. У групах ми вчи-
мося відкриватися, взаємодіяти та роз-
вивати самодисципліну. Я дуже люблю 
цей формат, і тому вже створила вісім 
програм з самореалізації.

БІЗНЕС-МЕНТОРСТВО: Це моя 
справжня пристрасть. Я допомагаю 
підприємцям розвивати їхні бізнеси, 
надаючи інструменти та знання для 
досягнення успіху.

Кожен формат роботи має свої осо-
бливості й переваги, що дозволяє об-
рати найкращий варіант залежно від 
індивідуальних потреб та цілей клієн-
тів.

– Поговорімо докладніше 
про напрямок бізнес-ментор-
ства. У яких випадках підпри-
ємцям варто звертатися до вас 
за допомогою?

– Бізнес-менторство підходить вам, 
якщо ви хочете допомагати людям як 
коуч, психолог, таргетолог, езотерик, 
але не знаєте, де брати клієнтів. Готові 
проявлятися в соцмережах, але не зна-
єте, з чого почати.

ШЛЯХ ДО УСПІХУ: ЯК ВІКТОРІЯ 
ПІТЕЛЬ СТАЛА НАЙПОПУЛЯРНІШОЮ 
БІЗНЕС-МЕНТОРКОЮ У РІВНОМУ

Я можу допомогти, якщо ви відчува-
єте, що можете заробляти великі гоно-
рари, але ставите низьку ціну або пра-
цюєте безплатно. Або ж коли вклали 
багато грошей в освіту, але не знаєте, 
як це монетизувати.

Бізнес-менторство триває два 
місяці та пропонує кілька форматів 
взаємодії:

1. САМОСТІЙНИЙ ФОРМАТ: Для тих, 
хто готовий працювати без підтримки.

2. ГРУПОВИЙ ФОРМАТ З ПІДТРИМ-
КОЮ: Ідеально підходить для тих, хто 
цінує спільноту та взаємодію з іншими.

3. ВІП-ФОРМАТ: Індивідуальна ро-
бота, орієнтована на персональні по-
треби та цілі.

Незабаром стартує новий потік, до 
якого ви можете приєднатися.

– Які результати можна отри-
мати після двох місяців про-
грами?

– Результатом програми є створен-
ня системного експертного бізнесу. Я 
розробила бізнес-менторство для того, 
щоб навчити талановитих людей, які 
здобули нові професії, перетворювати 
свою діяльність на системний бізнес, 
що приносить гідні доходи.
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Я сама пройшла цей шлях і, завдяки 
своєму досвіду в бізнесі, досягла успіху 
досить швидко. Багато моїх колег, які 
здобували професію разом зі мною, не 
змогли розвинутися в цій сфері, хоча 
вони є хорошими спеціалістами з вели-
ким потенціалом і щиро вірять, що їхня 
професія приносить користь людям.

Після двох місяців програми ви 
зможете:

• Систематизувати свій бізнес.
• Залучати клієнтів стабільно.
• Монетизувати свої знання та на-

вички.
• Впевнено проявлятися в соцмере-

жах.
• Стати визнаним експертом у своїй 

галузі.

– Чи можете поділитися 
успішними кейсами ваших клі-
єнтів? Що у них змінювалося та 
яких результатів вони досягали 
під час роботи з вами?

– Так, у мене є багато успішних 
кейсів, але розповім про декілька, які 
мене особливо вразили.

Одна клієнтка прийшла до мене з 
бажанням реалізуватися як грантрай-
терка. Вона мала багато знань і вмінь, 
але мала також маленьких дітей, що 
обмежувало її можливості. Спочатку 
її дохід складав лише 2000 гривень 
на місяць. Після двомісячного настав-
ництва її дохід зріс до 24000 гривень. 
Хоча це може здатися незначною су-
мою для когось, але збільшення дохо-
ду в 12 разів за два місяці  – це диво-
вижний результат. Зараз ця клієнтка 
перебуває в річному бізнес-коучингу, 
і ми систематично зростаємо на +10% 
кожного місяця. Її дохід уже давно пе-
ревищує 100000 гривень.

Інша моя клієнтка, яка мала три-
річний досвід роботи психологом в 
офлайні, поставила собі за мету пере-

йти в онлайн. За два місяці співпраці 
вона збільшила свій дохід у два рази, а 
протягом наступних двох місяців – ще 
в чотири рази.

Ще один кейс стосується фотографів 
з п’ятирічним досвідом та успішною 
кар'єрою, які були готові передавати 
свої знання колегам. На бізнес-мен-
торстві я навчила їх створювати освітні 
продукти. Вони запустили свої курси й 
окупили вартість бізнес-менторства ще 
під час навчання. Ми також розробили 
систему передачі знань «у полях», яка є 
унікальною та дуже ефективною.

Ці приклади демонструють, як біз-
нес-менторство може суттєво змінити 
життя та кар'єру, допомагаючи пере-
творити знання і бажання на систем-
ний бізнес зі стабільними доходами.

– Чому інколи підприємці за-
ходять у глухий кут у розвитку 
бізнесу? Які поради ви могли б 
їм дати у такій ситуації?

– Різних ситуацій і причин може 
бути багато, але основні, які я бачу, це:

1. ВІДСУТНІСТЬ ТЕХНОЛОГІЙ, МЕ-
ТОДІВ ТА ІНСТРУМЕНТІВ. Часто під-
приємці не мають потрібних знань і 
технологій, які могли б допомогти їм 
піднятися на новий рівень. Тому важ-
ливо постійно навчатися й опановува-
ти нові знання.

2. СТРАХИ ТА ПСИХОЛОГІЧНІ 
БАР'ЄРИ. Багато хто не може впорати-
ся зі своїми страхами, особливо якщо 
є негативний досвід втрати грошей. 
Прагнення до стабільності може стати 
перешкодою на шляху до розвитку.

3. ВІДСУТНІСТЬ НАСТАВНИКА АБО 
МЕНТОРА. Я особисто відчуваю застій 
у розвитку, якщо поряд зі мною немає 
людини, яка буде наставником, мен-
тором на шляху до нових висот. Така 
людина може допомогти з порадами 
та підтримкою.

На різних етапах розвитку можуть 
бути потрібні різні цілі: ментальний 
розвиток або набір конкретних інстру-
ментів, таких як системи продажів, 
технології продажів, трансформація 
бізнесу та маркетинг.

– Чи можуть до вас звертати-
ся люди, які хочуть розвива-
ти власний бізнес, але  мають 
лише ідею? 

– Якщо ви експерт чи спеціаліст, на-
даєте послуги людям, або тільки почи-
наєте свій шлях після здобуття освіти, 
мої послуги для вас. Я звертаюся до 
психологів, коучів, тета-хілерів, астро-
логів, тарологів, СММ-спеціалістів. 
Рано чи пізно ви захочете стабільно 
мати певну кількість клієнтів, і це нази-
вається системний експертний бізнес.

Перші кроки знайомства зі мною 
можуть відбуватися через невеликі 
курси, де ви побачите мій підхід, мою 
модель, почуєте мій голос і зможете ви-
рішити, чи хочете йти зі мною далі. Це 
може бути через курс «Ази експертного 
бізнесу», бізнес-вебінари або запис на 
особистий розбір. Вся інформація про 
мої послуги доступна на моєму сайті.

Фото: Макс та Ірен Старенькі 
Instagram @starenkyy
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ЕКСПЕРТНА ДУМКА

КОЖЕН З НАС МАЄ 
ТУ СИЛУ, ЯКА МОЖЕ 

БАГАТО ЩО ЗМІНИТИ
Посада: директор з розвитку  

ТМ “Мізочпродукт”, власниця фірмових 
магазинів ТМ “Мізочпродукт”

Інстаграм:  @natik_1234_new 
 @mizochproduct

Улюблена фраза: Якщо ти думаєш,  
що ти зможеш, то ти зможеш ще більше!

Улюблений фільм: “Красуня”, “Хижина”, 
“Гонитва за щастям”, “Звільнення”

Успіх – це: знайти гармонію в собі

Мрія: в мене є все, моя мрія  
це цінувати, зберігати внутрішній  

спокій, створювати навколо  
себе щастя, любов і довіру. 

Вона ніжна, але водночас сильна та 
цілеспрямована. Жінка, яка нади-
хає, мотивує та власним прикладом 
доводить – можливо все! Потрібно 
лише бути в гармонії з собою та зі 
світом і не забувати про головне.

Спілкуючись з нею ми відчули не-
ймовірний заряд натхнення, хотілося 
ловити кожне слово, щоб передати 
частинку цієї щирості та мотивації вам. 
Читайте та надихайтесь!

Бізнес навчив мене  
ніколи не здаватися
Уже більше десяти років я за-

ймаюся відкриттям нових мага-
зинів ТМ «Мізочпродукт». Бізнес 
навчив мене відчувати людей 
та бачити їхні сильні сторони. А 
головне те, що ніколи не потріб-
но здаватися. Останні декілька 

років стали великим випробуван-
ням для будь-якого бізнесу, але це 

зробило нас сильнішими і навчило 
брати на себе відповідальність та шу-

кати шляхи для вдосконалення та руху 
впепед. Але, що найголовніше, роби-
ти це все із задоволенням та великою 
любов’ю до своєї справи. Так, про це 
говорять всі. Але це надзвичайно важ-
ливо. Коли ти любиш свою роботу на-
віть негативний фідбек ти приймаєш 
з вдячністю, тоді і проблеми вирішу-
ються більш легше. 

Наталі я Анд ріюкНаталі я Анд ріюк
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Я росту, бо я спілкуюсь  
кожен раз з різними людьми

В мене мій ріст відбувається не через 
книги, а через спілкування з людьми.  Я 
дуже багато спілкуюсь і це, мабуть, моя 
суперсила. Саме через спілкування я 
черпаю енергію та натхнення, тому я 
відвідую багато заходів, нетворкінгів, 
бізнес-клубів, нещодавно пройшла тре-
нінг “Лідер-Клас”. Це все я обираю по 
відчуттях. 

Знайомі часто в мене запитують, 
чи не страшно мені йти на такі заходи, 
адже це вихід із зони комфорту, через 
велику кількість незнайомих людей. 
Іноді так. Але я йду, бо я знаю, що там 
мій ріст. Бо коли, якщо не зараз. А рап-
том в мене більше не буде такої мож-
ливості. Живе спілкування – це дуже по-
тужна річ. 

Також мені дуже цікавий досвід ін-
ших людей. Ми ж, зазвичай, бачимо 
лише загальну кінцеву картинку, а за 
нею завжди стоїть великий шлях: пе-
ремоги і поразки, щастя та сльози. 
Слухаючи реальний досвід, ти розумі-
єш, що ти не один, у всіх бувають склад-
ні моменти, але вони важливі теж, адже 
без них ми не зможемо зрозуміти всю 
радість від хороших моментів. Зараз я 
накопичую досвід у всіх своїх рухах. І як 
ніколи розумію, як важливо проживати 
в моменті кожну дію. 

Дуже важливо не зупинятися 
у процесі навчання

Вчитися треба постійно. Кожен має 
відчути свій напрямок. Важливо про-
бувати щось нове і виходити зі звичних 
рамок, з зони комфорту. До прикладу, 
я нещодавно почала відвідувати йогу. 
Це нові відчуття, там я пізнаю можли-
вості свого тіла. Також нещодавно мала 
дуже класний і несподіваний для мене 
досвід – 5 днів без телефону. У такі мо-
менти ти розчиняєшся у моменті, про-
живаєш його на повну, насолоджуєшся 
кожною хвилиною. Спочатку в мене 
був страх, що без мене все рухне. Але 
ні. Це було дуже потужне усвідомлен-
ня, що нічого не розвалиться, якщо я 
трішки присвячу часу собі. Я довірила-
ся процесу і віддалась йому повністю. 
Коли відключаєш ці зовнішні подраз-
ники і голову ти починаєш розуміти, що 
ти справді хочеш і відчувати себе.

Моя порада кожній 
жінці в бізнесі відпустити 

гіперконтроль
Кожна жінка має розвиватися. І  для 

кожної жінки цей шлях розвитку свій.  
Але якщо ви обираєте свій розвиток 

саме у бізнесі, то моя порада кожній 
жінці відпустити контроль вдома. Адже 
гіперконтролюючи все  – ти руйнуєш 
себе. Дуже важливо вміти правильно 
розставляти пріоритети і чути себе.

Шукайте баланс
Я вважаю, що дуже важливо відчути 

себе, що твоє і навчитись розділяти. 
Бо особисто я тільки зараз почала ро-
зуміти, що біжучи за надуманими ки-
мось  стандартами, я багато втратила, 
особливо часу з дітьми. Бо я цей весь 
контроль з бізнесу та всю відповідаль-
ність переносила в сім’ю, мені дуже 
важко було балансувати. Тепер я вчуся 
правильно розставляти пріоритети і 
зараз мій пріоритет – моя сім'я. Є дуже 
багато методів, де ти можеш зрозумі-
ти, що твоє, а що ні. Не бійтеся, щось 
міняти. Шукайте себе. І коли ти дійсно 
будеш займатись тим, чим гориш – тоді 
ти просто будеш насолоджуватися кож-
ною миттю свого життя.

Дуже важливо навчитись 
відпочивати

Я ще теж тільки цьому вчуся, але це 
дуже важливо. Спочатку в календарі вар-
то планувати відпочинок, а далі вже ро-
бочі моменти. Адже вони нікуди від тебе 
не втечуть, ти тільки можеш втратити 
сама себе за цією гонкою. Іноді за нею ти 
взагалі не бачиш, що робиться навколо. 
Тому не забувайте, що іноді варто зупи-
нитися, відпочити, щоб набратися сил 
для наступних стрибків вперед. 

Мене надихає моя сім’я
Про сім’ю та дітей я мріяла з дитин-

ства. Я завжди хотіла 2 дітей і я пиша-
юся тим, яку сім'ю я маю зараз. Я дуже 
ціную свого чоловіка. Це моя опора і 
підтримка. Ми пережили з ним дуже 
непрості ситуації, але в ці моменти за-
вжди знаходилися слова підтримки. Я 
пишаюся тим, що я можу бути з ними 
чесною і відкритою. Я можу поплака-
ти і мене пожаліють та зрозуміють. 
Я не граю ролі, я з ними така, яка 
є. Я  відчуваю велику гордість за 
наших дітей і їх досягнення. Ми 
намагаємося зберегти цю дові-
ру з  дітьми, бо вважаємо, що це 
дуже важливо. Дітей насправді 
дуже легко зробити щасливи-
ми, вони радіють дрібницям. 
І я цьому намагаюсь в них 
вчитись. Я почала помі-
чати дрібниці і щиро їм 
радіти. Мене надихають 
мої батьки. Вони для 
мене великий приклад 
цілеспрямованості та 

любові до своєї справи. Я дуже вдячна 
їм за постійну підтримку та любов. Мені 
дуже пощастило, адже мої найближчі 
люди є тим позитивним зарядом, який 
дає наснагу відкривати нові горизонти 
та безупинно рухатися вперед.

Останнім часом  
я взагалі перестала мріяти

У своєму якомусь хаосі я просто не 
розуміла, яка моя мрія. Так як в голові 
змішалось все. Але на останньому тре-
нінгу мені рандомно попався блокнот 
з написом “мрій” і я зрозуміла, що мені 
варто повернути в своє життя якусь 
мрію і почати знову мріяти. 

Колись я думала, що моя мрія  – це 
побудувати будинок, зробити бізнес 
тощо, а зараз я розумію, що в мене є 
все і моя мрія це помічати, це цінувати і 
жити в гармонії з собою та світом. Тому 
давайте мріяти разом та помічати і ці-
нувати те, що ми вже маємо!
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– Які їстівні букети ви пропонуєте своїм клієн-
там? Які їхні особливості?

– Я виготовляю їстівні букети на будь-який смак: з ков-
басок, фруктів, сухофруктів, солодощів, сирів, з будь-чого, 
що можна з’їсти. Серед інших цікавих замовлень букети з 
підгузків і всіляких засобів для новонароджених малюків. 
Також робила букети з грошей – виглядають дуже цікаво й 
оригінально. Я професіонал у своїй справі, тому з кожним 
клієнтом працюю індивідуально, враховую всі побажання і 
вимоги замовника.

– Як відомо, кожна людина особлива та інди-
відуальна. Відповідно, вгадати смаки та догоди-
ти кожному важко. Як ви обираєте тематику або 
стиль букетів, які створюєте?

– Я слухаю свого замовника, ставлю додаткові питання 
стосовно віку, смакових уподобань, бюджету, події, до якої 
планується подарунок і вже відповідно до цієї інформації 
пропоную варіанти. Мої постійні замовники вже знають, як 
я працюю, тому довіряють мені. Це дуже приємно і цінно.

– Чи є у вас улюблені замовлення, які ви згадує-
те з особливою теплотою?

– Є замовники, яких я згадую з особливою теплотою. 
Особливо перші замовники, адже тоді якість букетів була не 
така, як зараз, я тільки починала і ці люди замовляли, і за-
мовляють до сьогодні. Є клієнти, які зі мною роками, і я за це 
надзвичайно вдячна.

– Який найбільш незвичайний запит на букет ви 
отримували від клієнтів?

– Серед останніх це розкішний букет з авокадо, як на 
мене, просто неймовірний.

– Конкуренти. Вони є у всіх. Чи співпрацюєте 
ви з іншими майстрами або компаніями у вашій 
сфері?

– Конкуренти, звісно, є і в мене, я їх вивчаю. У декого я 
навчаюсь, інші вчаться у мене. У нас є всеукраїнська група 
фуд-флористів, у якій ми радимося, ділимося досягненнями, 
цікавими замовленнями та підтримуємо одна одну.

– Волонтерство. У вашому житті та роботі при-
сутня така благородна справа. Як вдається поєд-
нувати такі різні заняття? 

– Я не скажу нічого нового: у нас війна, тому кожен гро-
мадянин нашої держави кожного дня має робити все, що 
може, задля перемоги. Обов’язок кожного українця  – зна-
йти своє місце у цій війні. Я своє, здається, знайшла. Це 
лотерейки  – збори на ЗСУ, де заохочувальні подарунки  –  

ПРОПРО МИСТЕЦТВО 
ДАРУВАТИ 

ФЕФЕЄРИЧНІ ЕМОЦІЇ 
тата В ВОЛОНТЕРСТВОМарина БунякМарина Буняк

Марина Буняк – талановита рівненська фуд-
флористка, яка дарує людям не лише красиві, але 
й практичні подарунки та яскраві емоції. Вона 
вже п’ять років захоплена цим видом мистецтва, 
постійно вдосконалює свої навички та створює 
оригінальні композиції. У цьому інтерв’ю Марина 
поділиться з нами своєю історією, розкаже про 
те, що її надихає, та розкриє секрети створення 
неймовірних їстівних букетів, які чарують око та 
дарують незабутні емоції.
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мої букети та композиції. Тобто кожен, хто задонатив на збір 
певну суму, отримує свій номерок, після збору відбуваєть-
ся розіграш і визначається рандомний переможець, який і 
отримує подарунок.

Окрім цього, я беру участь ще в одному напрямку волон-
терства. Ще до війни (у 2019 році) я доєдналася до діяльнос-
ті ГО Лікарняні клоуни «Червоні носи», де мене знають під 
псевдонімом «Міма». Ми ходимо в лікарню до хворих діток. 
Ми не можемо їх вилікувати чи забрати їхній біль, але в на-
ших силах викликати у них усмішку, подарувати позитивні 
емоції, допомогти їм забути про хворобу на 10-30 хвилин. 
Ми наповнюємо їх, а вони – нас. Це своєрідний обмін пози-
тивною енергією, і це справді магія.

– Чи важко даються збори?
– Так, зараз збори закриваються повільно. Але важливо 

не зупинятись і йти вперед до Перемоги. Допомагати, до-
натити, робити репости, вони справді дуже важливі, і під-
тримувати тих, хто проводить ці збори, адже це непросто. 
Якщо бачите, що збір проводить ваш друг, колишній одно-
класник, родич, співробітник, то обов’язково задонатьте або 
перепостіть, бо насамперед підтримують ті, хто знає особис-
то, а вже потім інші люди. 

КУР‘ЄРСЬКА ДОСТАВКА 
АБО САМОВИВІЗ ЗА АДРЕСОЮ: 
м. Рівне, вул. Директорії, 5

+38 093 258 09 10
 @pruvitaysmachno
 Марина Привітай Смачно

ЗАМОВИТИ КОМПОЗИЦІЮ МОЖНА 
на сторінках соціальних мереж, за телефоном або ж 
у месенджерах – вайбер/телеграм (на зв‘язку 24/7).

Можлива відправка подарунків Новою поштою.
Унікальна можливість подарувати своїм рідним людям 

радість, коли ви не поряд: вам просто потрібно обирати 
букет, а “Привітай Смачно” доставить готовий 

подарунок разом з листівкою та надішле вам фотозвіт.
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ВСЕ ЗАВЖДИ 
ПОЧИНАЄТЬСЯ
З МРІЇ!

Всього лиш у 25 км від Рівного, у селі Рясники 
Бабинської ТГ, зʼявилося ціле поле лаванди!

ПОРАДА! Букет НЕ МОЖНА ставити у воду, почне гнити.  Якщо хочеться 
у вазу – просто поставте його без води, і краще в широку, щоб було достатньо повітря 

і лаванда не зіпріла. А найкраще – це підвісити невеликі букетики вниз суцвіттями до повного 
висихання, тоді вони триматимуть гарно форму і радуватимуть вас ароматом ще дуже довго!

+38 093 923 19 96
+38 050 339 26 70 

«Наше поле ще зовсім молоде, 
але дуже гарне, бо туди вкла-
даємо душу», – ділиться з нами 
власниця лавандового поля 
Тетяна ДАНИЛОВА.

«Мене давно надихали фіоле-
тові безмежні лавандові поля з не-
ймовірним ароматом. Я давно мрі-
яла мати щось подібне для себе. 
Мій чоловік допоміг втілити мою 
мрію у реальність. Два з полови-
ною роки тому з його допомогою 
та допомогою друзів ми висадили 
близько 2000 кущів квітів. 

З малого починається велике. 
Бо спочатку це мало бути просто 
поле для себе, просто втілення 
мрії і щоб просто милувало око у 
такий непростий час для нашої 
країни. Все повинно було бути 
просто… Але щоб лавандове поле 
мало достойний вигляд, туди по-
трібно докласти неабияких зусиль. 
А якщо ще й без використання хі-
мічних препаратів, то і багато руч-
ної праці!

Чимало наших друзів і зна-
йомих, відвідавши наше поле, 
почали рекомендувати його для 
фотосесій іншим. Спрацювало «са-
рафанне радіо», і виникла ідея зда-
вати нашу локацію для фотосесій. 

Назва поля «Рясна лаванда» на-
родилася у мого чоловіка відразу, 
відштовхуючись від назви села 
Рясники.

Людей приваблювало найбіль-
ше те, що на полі не буде нікого 
зайвого в кадрі, адже в оренду за 
помірну ціну здається цілісіньке 
поле з гарними краєвидами. 

І наше поле унікальне тим, 
що половина квітне лавандою, а 
інша  – лавандином. Лавандин за-
цвітає пізніше на два тижні, й це 

дає змогу продовжити період фі-
олетового цвіту. Лаванда квітне 
впродовж одного місяця (червень-
липень), але праці навколо неї ці-
лий рік. 

Перше літо виявилось дуже 
складним для тендітних рослинок, 
і більш як третина кущиків не пе-
режили його через засуху. Та ми 
не здавались, цілий рік доглядали, 
прополювали, досаджували моло-
ді кущі, щоб наступного сезону ми 
з вами могли милуватись цвітом, 
заслухатися гулом бджіл і заспоко-
юватися запахом лаванди.

І цього року ми мали вже біль-
ше гостей! Це надихає!

Я хочу закохати людей в лаван-
ду. Це неймовірна рослина, з ба-
гатьма цілющими властивостями! 
Маючи багато лавандового цвіту, 
ми взялися за його переробку. І 
вже сьогодні пропонуємо вам чис-
ту ефірну олію лаванди та гідролат 
лаванди. 

Ми не просто висадили кущі 
лаванди – ми створили місце і для 
неймовірного відпочинку, і для 
креативних ідей.

Запрошую! Будемо насолоджу-
ватися фіолетовим цвітом, фото-
графуватися та вдихати неймовір-
ний аромат лаванди». 
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Роман ОВСІЙЧУК: 

Лікарі відділення 
інтервенційної 
кардіології міської 
лікарні провели 
інноваційні операції
Відділення інтервенційної радіології (кардіології) та 
реперфузійної терапії КНП “Центральна міська лікар-
ня” Рівненської міської ради розширює спектр послуг 
сучасної ендоваскулярної кардіології на території на-
шої області. Вперше на Рівненщині, на базі відділення 
інтервенційної радіології (кардіології) та реперфузій-
ної терапії, під керівництвом завідувача відділення 
Романа ОВСІЙЧУКА було проведено надскладні інтер-
венційні оперативні втручання (TAVI, оклюдери).

– Романе Миколайовичу, які саме операції були 
проведені вперше на території Рівненщини?

– Вперше в Рівненській області впродовж цього року на 
базі нашого відділення виправили дефект міжпередсердної 
перегородки ендоваскулярним методом під контролем че-
резстравохідної ехокардіографії та провели транскатетерну 
заміну аортального клапана (TAVI) через верхівку серця.

 – Поговорімо докладніше про проведені опе-
рації та важливість їх впровадження у вашу 
практику.

– Імплантація оклюдера проводилась рівнянину 1985 
р.н., що звернувся зі скаргами на задишку, відчуття втоми. 
Проведене обстеження виявило дефект міжпередсердної 
перетинки діаметром 13 мм.

 – Романе Миколайовичу, розкажіть, що таке 
оклюдер.

– Оклюдер – пристрій, що являє собою два поєднані дис-
ки з нітинолу (сплав титану та нікелю, що має властивості 

пам’яті форми), заповнені тонкими нитками з дакрону (син-
тетичний полімер). Ці матеріали повністю біосумісні та гіпо-
алергенні, не мають магнітних властивостей. У складеному 
стані оклюдер розташовується в тоненькій трубочці – ка-
тетері. При розправленні в порожнині серця набуває своєї 
початкової форми таким чином, що один з його дисків роз-
ташовується в лівому передсерді, другий – у правому, закри-
ваючи патологічний отвір.

 – Як відбуваються такі операції?
– Операція проводилась без розрізу, через прокол суди-

ни стегна під контролем черезстравохідної УЗД і рентгенос-
копії. Завдяки цьому методу такі вади серця можна лікувати 
без застосування штучного кровообігу та зупинки серця, без 
глибокого наркозу.
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виконувати ті функції, які вже не може виконувати рідний 
клапан.

 – А скільки часу займає післяопераційне від-
новлення пацієнта?

– При проведенні такої операції наступної доби людина 
може ходити по палаті, на 4-5 добу її можна виписувати до-
дому. Такі пацієнти не носять спеціальний корсет, не мають 
обмежень у русі, а нормально функціонують і можуть вести 
повноцінне життя вже за тиждень після операції.

 – Чудові досягнення, які покращують рівень 
медицини області. Романе Миколайовичу, чи пла-
нуєте впровадження ще якихось нових методик?

– Так, ми не зупиняємось на досягнутих результатах та 
активно розвиваємось. Тому сподіваємось, що зможемо 
збільшити обсяг операцій, котрі вже були проведені, а та-
кож розширити спектр оперативних втручань і впровадити 
нові методики.

Телефон відділення: 
(097) 554 25 95

 – А стосовно TAVI, розкажіть детальніше про 
хід операції та в чому її переваги над традицій-
ною методикою.

– 23 лютого 2024 року вперше в області було виконано 
транскатетерну заміну аортального клапана (TAVI) через 
верхівку серця. Завдяки співпраці з фахівцями Центру дитя-
чої кардіології і кардіохірургії на чолі з лікарем-кардіохірур-
гом, завідувачем відділення мініінвазивної кардіохірургії та 
транскатетерних процедур Глібом Ємцем.

Цю операцію ми виконували без розрізу грудної клітки 
на працюючому серці. Пацієнтка, 89-річна жінка, страждала 
від критичного стенозу аортального клапана. Стандартна 
операція із заміни клапана для хворої була б ризикованою 
через поважний вік і супутні захворювання. Перевагою та-
кої операції є якраз те, що все відбувається через невеликий 
розріз, використовується протез спеціальної конструкції. У 
стислому вигляді він досить компактний, щоб пройти по су-
динах до серця і потрапити в те місце, де його треба встано-
вити. Там він розширюється до робочого об’єму і починає 
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вий діабет; вроджені чи набуті внаслідок атеросклерозу та 
інших захворювань анатомічні зміни сонних і хребетних 
артерій.

– Поговорімо докладніше про види інсульту.
– Інсульти бувають двох видів. Ішемічний інсульт – ін-

сульт, зумовлений припиненням або значним зменшенням 
кровопостачання у певній ділянці мозку внаслідок знижен-
ня мозкового кровотоку, тромбозу або емболії, пов’язаних 
із захворюваннями судин, серця або крові. Геморагічний 
інсульт – це крововилив в мозок в результаті розриву судин 
під дією високого артеріального тиску.

Розрізняють два типи геморагічного інсульту. 

Внутрішньомозковий крововилив – найбільш поши-
рений тип геморагічного інсульту, найчастіше виникає 
у віці 45-60 років. Передвісники захворювання (відчуття 
жару, посилення головного болю, порушення зору) бува-
ють рідко. Зазвичай інсульт розвивається раптово, в ден-
ний час, на тлі емоційного чи фізичного перенапруження. 
Субарахноїдальний крововилив – частіше усього крово-

Олександр ПОГРЕБНЯК: 

Інсульт – чому
потрібно реагувати
швидко?
Надати допомогу при інсульті вкрай важливо, оскіль-
ки це може врятувати життя та запобігти серйозним 
ускладненням. Про головні симптоми, прояви, при-
чини, види, профілактику інсультів поспілкувались з 
лікарем-неврологом, завідувачем Обласного інсуль-
тного центру Рівненської обласної клінічної лікарні 
Олександром ПОГРЕБНЯКОМ. Значна частина інсультів, 
які потребують екстреної медичної допомоги, трапля-
ється несподівано, у будь-який час доби та в різних 
ситуаціях. Не ігноруйте ознаки інсульту – це може 
врятувати життя! Саме це роблять лікарі Обласного 
інсультного центру Рівненської обласної клінічної 
лікарні.

– Чому стається інсульт?
– Інсульт відбувається через порушення кровообігу в 

мозку. Судина, яка переносить кисень і поживні речовини, 
блокується кров’яним згустком або розривається, що при-
зводить до загибелі нервових клітин. Що швидше почати 
лікування, то більше шансів зберегти функції мозку. 

– Олександре Олександровичу, які причини ін-
сульту?

– Головними факторами ризику розвитку інсульту є, зо-
крема: високий кров'яний тиск; високий рівень холестери-
ну; порушення серцевого ритму; надлишкова вага; цукро-

Інсульт – це гострий стан, 
під час якого вражаються 

кровоносні судини 
головного мозку
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вилив відбувається у віці 30-60 років. Такий стан, як правило, 
виникає спонтанно, про кровотечі сигналізує сильний голо-
вний біль, схожий на «удар кинджала».

– Чи можна запобігти інсульту? На які симпто-
ми потрібно звернути увагу?

– При інсульті важливо вчасно розпізнати симптоми:
■ раптова слабкість, поколювання або оніміння обличчя, 

рук чи ніг, особливо на одній стороні тіла;
■ проблеми з мовленням або при розумінні мови;
■ порушення зору;
■ запаморочення, раптова втрата рівноваги, блювота у 

поєднанні з іншими вищеперерахованими ознаками;
■ сильний головний біль без явної причини.
Виявивши ці ознаки, негайно викликайте швидку допо-

могу. Кожна хвилина на вагу золота. Тромболітична терапія 
ефективна тільки в перші години після початку симптомів, 
тому швидка реакція може значно покращити результати 
лікування та зменшити ризик інвалідності. 

Цілодобовий номер 
телефону Обласного 
інсультного центру: 

(068) 859 30 56

Найкращий спосіб знизити 
ризик виникнення інсульту 
– це профілактика.

■ Дотримуйтеся здорового харчування: щодня 
їжте овочі та фрукти, обмежуйте споживання солі. 
Вживайте їжу з низьким вмістом трансжирів.

■ Будьте фізично активними. Навіть помірні фі-
зичні навантаження дозволять контролювати вагу 
та підтримувати здоров’я. 

■ Відмовтеся від куріння та вживання алкоголю. 

■ Контролюйте артеріальний тиск.

■ За рекомендаціями лікуючого лікаря переві-
ряйте рівень холестерину та цукру в крові.

■ Якщо лікар призначив вам лікування діагнос-
тованого у вас захворювання, строго дотримуй-
тесь призначень та рекомендацій. 

– Якщо інсульт стався, як його лікують? 
– Лікування інсульту залежить від типу інсульту. 

Насамперед лікування спрямовано на стабілізацію життє-
вих показників пацієнта: АТ, ЧСС, SpO2, оцінка ковтання;                    
дезінтоксикаційна, протинабрякова терапія. При ішемічно-
му інсульті тромболізис та тромбектомія – якщо пацієнт у 
«терапевтичному вікні», антитромботична, антикоагулянт-
на терапія, статинотерапія. А надалі реабілітація з мульти-
дисциплінарною командою у складі лікаря-невролога, ліка-
ря фізичної та реабілітаційної медицини, ерготерапевтом, 
фізичним терапевтом, психологом та логопедом.
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Адвокатське об’єднання 
«НОВІКОВ та ПАРТНЕРИ»
Адвокатське об'єднання “Новіков та Партнери” засноване з числа ко-
лишніх співробітників правоохоронних органів, а нині адвокатів: Романа 
Новікова (голова об’єднання), Ярослава Ганджука (старший партнер), 
Геннадія Прокопчука (партнер), які створили команду фахівців з понад 
15-річним досвідом юридичної практики на основних принципах справед-
ливості, компетентності та етичності.

Адвокатське об’єднання та 
адвокати, які входять в його 
склад, спеціалізуються в на-
данні консультацій та правни-
чої допомоги переважно у кри-
мінальних та адміністративних 
справах, зокрема в економічній 
сфері, а саме:

 консультацій, в тому числі з 
питань ОПОДАТКУВАННЯ;

 супровід спорів з по-
датковими органами, в т.ч. 
пов’язаних з ЄРПН, а також до-
кументальними та фактичними 
перевірками;

 досудове врегулювання 
спорів;

 захист у кримінальних про-
вадженнях;

 представництво інтересів 
клієнта в судах;

 реєстрація та комплексне 
обслуговування бізнесу;

 архівні пошуки документів;

 юридичний аудит докумен-
тів;

 підготовка позовних заяв;

 інші юридичні послуги.РІВНЕ, ВУЛ. СТЕПАНА БАНДЕРИ, 34

(097) 642 10 45, (093) 761 39 00, (097) 416 75 44

Немає такого закону, який 
би задовольняв усіх

(Катон Старший)
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– Два роки… і це зовсім не кінець… Коли сказав дружині, що йду на війну, я був впевнений, що це максимум на рік. 
Мамочкам сказав, що через декілька місяців буду вдома. Донечкам я сказав, що йду на полігон на навчання. 

– За два роки сіре перестало існувати, за два роки я отримав «Диплом життя», який намагалася написати смерть, але 
Янголи-охоронці постійно забирали то папір, то перо… За цих два роки я зрозумів, які ми люди, хто є друг і що насправді є 
важливим! Я обожнюю свою дружину, живу заради діток. На жаль, цих два роки – це ще не кінець, але знаю, що все буде 
Україна!

Хочу від усього серця подякувати нашим 
військовим за їхню хоробру та самовіддану 

боротьбу на фронті. Переконаний, що 
спільними зусиллями кожного з нас ми 

обов’язково переможемо, й така незалежність 
безцінна. Слава Україні!

Олександр КУРСИК: 

Батько – це моя 
місія в цьому 
житті!
Народження дитини – найрадісніше свято для всієї 
сім’ї! Нещодавно соцмережі облетіла зворушлива 
світлина родини Курсиків із радісною подією, яка 
відбулася в житті щасливих батьків, – народженням 
третьої дитини. В Олександра та Євгенії Курсиків наро-
дився Воїн, Господь подарував їм сина, якого назвали 
Святослав! 

Олександр Курсик – щасливий батько трьох дітей, 
капітан ЗСУ, бойовий офіцер, депутат Рівненської місь-
кої ради, журналіст, співорганізатор проєкту «Пузата 
мама». Євгенія Курсик – щаслива мама та керівни-
ця Центру надання адміністративних послуг у місті 
Рівному. А разом – це щасливі батьки трьох чудових 
дітей!
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Олександр "Терен" Будько – ветеран і учасник "Invictus 
Games" візьме участь у популярному шоу "Холостяк".

Він втратив дві ноги, але натомість отримав шість. Так 
Олександр "Терен" Будько жартує про свої протези. Він пі-
шов добровольцем на фронт, де отримав важке поранення.

Попри все пережите "Терен" веде активне життя – зніма-
ється у кліпах і танцює в балеті, видає книгу і вручає музичну 
премію Yuna.

Він займається спортом, є учасником Invictus Games, а ще 
адвокатує права людей з інвалідністю та інтереси ветеранів. 
Зі своїм шоу "Відвал ніг" він перевіряє українські міста на до-
ступність.

Через відсутність пандусів і ставлення до ветеранів 
Олександр "Терен" не боїться публічно критикувати владу – 
від мера Києва Віталія Кличка до Мінветеранів та МСЕК. І 
вони йому відповідають.

З осені Олександр “Терен” спробує себе у новому амп-
луа. На екрани повертається романтичне шоу "Холостяк", 
де героєм вперше буде ветеран. За серце Олександра і його 
троянду позмагатися готові вже сотні жінок. Стільки заявок 
подали на участь в шоу, розповідають на каналі СТБ.

"Чому Олександр? А хто в країні, яка воює, може бути 
героєм “Холостяка”? Зараз герой для будь-якої жінки — це 
захисник, людина, яка прийняла чоловіче рішення, пішла 
захищати свою країну", – говорить Наталка Франчук, гене-
ральна продюсерка виробництва програм СТБ.

Побачення "Холостяку" обіцяють організувати не тільки у 
ресторанах, а і на відбудовах після обстрілів і в центрах до-
помоги тваринам. Через участь у шоу “Терен” хоче доносити 
проблеми ветеранів та потребу країни у безбар’єрності.

В інтерв’ю ВВС майбутній “Холостяк” розповідає про мрії 
знайти дружину на шоу.

Я СПОДІВАЮСЬ ЗНАЙТИ ЛЮДИНУ, 
ЩОБ ПОБУДУВАТИ СІМ’Ю

– Ви йдете на проєкт “Холостяк”. Чому ви ухва-
лили це рішення? Чому вирішили стати головним 
холостяком України?

– Цей проект дивляться дуже багато, мільйони людей. Це 
велетенська можливість вплинути на їхній світогляд пози-
тивно, змінити ставлення і до людей з інвалідністю, і до вете-
ранів. Показати, що люди, що військові, ветерани, які отри-
мують складні поранення, – це не є якісь там чужорідні тіла 
в нашому суспільстві. А це повноцінні члени суспільства, які 
живуть абсолютно своє краще життя, навіть краще, ніж це 
було там до поранення.

Ну й звичайно, як я вже казав, що сім'я – це теж те, що за-
лишилось в мені, це бажання, яке рухає мене далі.

– Ви вірите, що у таких реаліті-шоу можливо 
знайти щось справжнє, стосунки, кохання?

– Чесно кажучи, я ніколи не брав участь в подібних шоу. 
Тому моя віра в цьому є, оскільки я дуже довірливий.

– А які жінки вам подобаються?
– Це повинна бути передусім розумна жінка. Мені важли-

во підтримувати з людиною якісь розмови. Тобто не просто 
вона живе, а у неї є ціль, вона розвивається. Важливо, щоб 
жінка була доглянута. Мені подобається, коли все гарно, 
коли жінка дивиться за собою.

Це теж ознака, як на мене, якогось розуму. Тому що лю-
дина розумна завжди знає, як себе позиціонувати, як себе 
представити, як поводитися в суспільстві.

Для мене важливо, щоб поруч зі мною була людина, яка, 
скажімо, відповідала нормам моєї поведінки.

– Це яким?
– Вихованість, чесність, щирість. Пунктуальність (смієть-

ся)... Я дуже пунктуальний.

– Ваше особисте життя буде під пильною ува-
гою під час цього проєкту. Коли закінчились по-
передні ваші стосунки? Якими вони були?

– Попередні стосунки закінчились у січні 2023-го, якщо я 
не помиляюсь. Як і у всіх людей, які всі сваряться, миряться 
і живуть у любові, потім розходяться, сходяться. Я не виклю-
чення. І з тих пір я сам. Не знаю, як це буде на шоу.

Напевно, буде складно казати будь-які слова, коли на 
тебе дивляться мільйони людей.

РІВНЯНИН 
ОЛЕКСАНДР БУДЬКООЛЕКСАНДР БУДЬКО  
СТАВ НОВИМ 
"ХОЛОСТЯКОМ"



ТРЕБА ПРАЦЮВАТИ

м.Рівне ТРЦ Чайка 
мінус перший поверх бутік "Buyer Natali" 

+38 096 83 95 009
 @your_friend_buyer_natali 

Про відносно нову професію баєра, особливості роботи 
в цій сфері та про те, що надихає тримати бренд якості 
та постійно розвиватися, говоримо з власницею мага-
зину Natali Buyer Наталією ЯРМОЛЮК.

– Професія баєра відносно нова. Розкажіть, як 
ви прийшли до того, чим зараз займаєтеся і що 
входить у ваші обов’язки?

– Я працювала на різних посадах, але постійно шукала 
себе, бо розуміла, що це не моє. У декреті мала час поду-
мати, і коли малечі було три місяці, почала працювати ба-
єром. Це була спонтанна ідея, яка переросла в мою роботу, 
що триває вже більш як чотири роки. Мій обов’язок – зро-
бити для клієнта онлайн-шопінг максимально зручним та 
простим. Від клієнта треба лиш посилання, розмір та колір. 
А далі – справа за мною: оплати, доставки, якщо посилка гу-
биться чи є брак – я компенсую кошти залежно від ситуації. 
Очікування товару – це приблизно два-три тижні. Клієнт за 
цей час не хвилюється про своє замовлення, а займається 
звичними справами і просто отримує свій товар. 

– Ви власниця магазину, в якому є класний 
асортимент. Як вдається визначитися з тими про-
дуктами, які будуть популярні серед ваших клі-
єнтів?

– Я моніторю інстаграм, тік-ток, що популярне саме зараз. 
Також самі клієнти підкидають ідеї своїми запитами на но-
вий товар. Тому в більшості асортимент магазину формуєть-
ся за побажаннями наших клієнтів. 

– Що вам найбільше подобається у вашій про-
фесії? Кажуть, що з людьми працювати най-
складніше, погоджуєтеся?

– Так, складно працювати з людьми, але якщо любиш те, 
чим займаєшся, то все набагато простіше. За 4,5 роки я можу 
на пальцях порахувати клієнтів, з якими ми не зійшлись ха-
рактерами. Уявіть, це десь 5-6 людей з онлайн-аудиторії ~ 
3000 людей. З багатьма клієнтами спілкуємось як друзі про 
сім’ю, роботу, бізнес та інше. З деякими маю співпраці і стаю 
їхнім клієнтом. Різні ситуації бували, але вихід майже завжди 
можна знайти і домовитись.

– Natali Buyer – це брендові речі й виключно ори-
гінали. Як вдається налагодити співпрацю з по-
стачальниками, щоб забезпечити кращу якість?

– Частину товару замовляю сама з офіційних сайтів. Також 
співпрацюю з офіційними дилерами брендів, які представ-
лені в Україні. Тому якість точно гарантована.

– У вас дуже широкий вибір у магазині. 
Розкажіть, що найбільше користується попитом? 
І які найчастіше товари просять викупити під за-
мовлення?

– У магазині найбільшу популярність має Rituals, Zara, 
Victoria's Secret. А під замовлення – бренди Victoria's Secret, 
Kiko.

– Які речі, слова, емоції надихають вас рухати-
ся та розвиватися у своїй сфері?

– Мені подобаються щасливі очі клієнтів, коли вони отри-
мують свої замовлення, бо незалежно від віку радіють як 
малі діти і це те, що надихає. Приємно отримувати смс "все 
підійшло, я така рада", "вау, речі кращі, ніж я собі уявляла", 
"дякую за сервіс, все так швидко і таке гарне"...

Надихають відгуки клієнтів про співпрацю зі мною, те, що 
більша частина зі мною з самого початку моєї діяльності. Коли 
читаю їхні смс, то завжди посміхаюсь та радію, як дитина. 

НАЙКРАЩА ПОДЯКА – 
ЗАДОВОЛЕНІ ОЧІ  КЛІЄНТІВ

Наталія Ярмолюк



МИ В УКРАЇНІ

-15% знижки на все меню
з понеділка по п'ятницю

12:00-15:00

pub_my.v.ukrayini 12:00-23:00Центр міста, вул. Соборна 112
біля готелю Україна
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ТРЕБА ДІЗНАТИСЯ

Елєна МАРКО – майстер фен-шуй, китайський астро-
лог, автор курсів та навчальних програм з китайської 
метафізики. Одна з найвідоміших спеціалістів давньо-
китайського мистецтва фен-шуй в Україні. Бізнес-леді, 
спікер, яка самостійно змінила своє життя, починаю-
чи з 19 років свій шлях у китайській метафізиці. Вже 
протягом 16 років Елєна Марко практикує мистецтво 
фен-шуй та китайську астрологію, а також передає ці 
знання тим, хто бажає змінити своє життя, покращити 
фінансову ситуацію, зробити кар’єру, привабити успіх 
та процвітання. 

Нещодавно Елєна Марко видала нову книгу "Календар 
багатства 2025". Про особливості видання  – ексклюзивно 
для журналу «РІВНЯНИ».

– Як прийшли до ідеї написати саме таку книгу?
– Ідея написати свою книгу прийшла ще у 19 років, коли я 

вперше прочитала про мистецтво фен-шуй, і вирішила ще тоді, 
що обов’язково стану майстром фен-шуй і теж створю свою!

– Розкажіть про вашу нову книгу. В чому її осо-
бливості?

– Моя книга поєднує знання та багаторічний досвід для 
досягнення багатства завдяки китайській астрології та фен-
шуй. "Календар багатства 2025" побудований таким чином, 
щоб кожен день проходив для вас усвідомлено та вдало, 
щоб процвітання збільшувалося, а життя ставало кращим!

– Скільки часу довелося попрацювати, щоб 
створити таку унікальну книгу?

– Працювала впродовж шести місяців, у ній вкладений 
мій колосальний досвід.

– Поради, які зібрані в книзі, будуть актуальни-
ми саме у 2025-му чи там є і загальні рекомендації?

– У цьому календареві ви знайдете рекомендації та зна-
ння, які зможете використовувати не тільки протягом 2025 
року, але і в подальшому житті! Ви поринете у світ китайської 
астрології та мистецтва фен-шуй, зможете планувати тижні 
та місяці наперед для свого розвитку, бізнесу, навчання! У 
календарі зібрані поради, які я практикую та використовую 
вже протягом 16 років, відколи прийшла у тему китайської 
метафізики. У календарі ви зможете робити нотатки своїх 
цілей та планів на кожен місяць.

– Розкажіть читачам про основні розділи, які 
можна знайти у книзі.

– Чіткі прогнози на кожен день за китайським календа-
рем! Астропрогнози за роком вашого народження на 2025 
рік. Фен-шуй рекомендації для збільшення своїх доходів. 
Психологія багатства та Азбука Процвітання допоможуть 
пропрацювати думки та установки на тему грошей. Ви отри-
маєте мої поради відносно багатства за системою бацзи. 
Підбір амулетів та талісманів фен-шуй для багатства в цілому 
та на 2025 рік для кожного знаку зодіаку! Ритуали та медита-
ції на Багатство. Афірмації Багатства та Нові установки для 
залучення процвітання.  Рекомендації для успіху та розви-
тку на 9 період фен-шуй (2024 – 2043 роки). Інформацію про 
Систему Літаючих Зірок на 2025 рік – як організувати дім та 
робочий простір для залучення грошей на весь рік! Підбір 
мантр для Процвітання у житті та бізнесі! Астропрогноз на 
2025 рік за днем народження у карті бацзи. Фінансовий го-
роскоп для всіх знаків китайського зодіаку на 2025 рік.

«КАЛЕНДАР БАГАТСТВА 2025» 
ВІД ЕЛЄНИ МАРКО – КНИГА,
ЯКУ ТРЕБА МАТИ КОЖНОМУ

• wa.me/380671960888 
• t.me/elenamarko 
• viber.click/80671960888 
• elenamarko.com 
• youtube.com/@elenamarko999 
• instagram.com/elenamarkocom 
• facebook.com/elenamarko888

ЯК МОЖНА ЗАМОВИТИ 
КНИГУ-КАЛЕНДАР
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ТРЕБА ПРАЦЮВАТИ

Марія КУСІК успішно створила 
комфортний та безпечний про-
стір для дітей у своєму дитячому 
клубі "Пізнайко". Тут малеча може 
гратися, вчитися та розвиватися в 
атмосфері любові та підтримки. 

Перший заклад Марія відкрила у 
Березному чотири роки тому, а тепер 
вона розвиває свою діяльність в об-
ласному центрі.

Відвідати дитячий клуб "Пізнайко" 
можуть усі охочі. Для цього потрібна 
лише довідка від сімейного лікаря та 
заява про вступ.

"Наш навчальний заклад спрямо-
ваний на здоровий розвиток дітей. 
Педагоги підібрані за покликом серця, 
що є найголовнішим у роботі з мале-
чею", – пояснює Марія.

За чотири роки роботи клубу 
"Пізнайко" вже тисяча дітей успішно під-
готовлені до школи та підвищили рівень 
знань іноземних мов. Також успішно 
провели курси психології, які допомогли 
дітям зрозуміти соціум та підготуватися 
до соціального середовища.

Марія Кусік продовжує вдоскона-
лювати свій клуб, аби кожна дитина 
могла розвиватися без стресу та з 
любов’ю до навчання.

"Хочеться відкрити один секрет  – 
ми плануємо запустити для наших 
діток нову категорію курсів, присвя-
чених ментальному здоров’ю. Дітям у 
цей складний час потрібна підтримка 
та допомога у плані психологічного 
ресурсу", – ділиться Марія Кусік.

У клубі працюють педагоги, які спо-
внені любові до роботи та дітей. 

Основні принципи роботи клубу:
• Любов до роботи, яка надає сти-

мул для творчої діяльності.
• Підтримка та взаєморозуміння з ді-

тьми, що дозволяє їм вільно виражати 
свої думки та відчуття.

• Створення домашньої атмосфери, 
яка сприяє розвитку дитячої особис-
тості та справжнього смаку дитинства.

“Пізнайко” створювався на фунда-
менті любові до діток.

НАВЧАННЯ БЕЗ СТРЕСУ ТА ЛЮБОВ ДО ДІТЕЙ – 
ОСНОВИ РОБОТИ У ДИТЯЧОМУ КЛУБІ "ПІЗНАЙКО"

Кожна дитина може звернутися до 
вихователя та поділитися своїми пере-
живаннями та емоціями, адже спілку-
вання є найефективнішим способом 
подолання бар’єрів між дорослими та 
дітьми. Наші працівники володіють 
знаннями з психології та нормативних 
навичок, до своєї роботи ставляться з 
професійною відповідальністю осві-
тян.

Вчителі з відданістю готують вихо-
ванців до нових освітніх вершин, до 
майбутнього навчання у перших кла-
сах. Репетитори створюють комплек-
сні та дієві навчальні матеріали, орієн-
туючись на рівень знань.

Дитячий клуб "Пізнайко" – це місце, 
де ваші діти знайдуть підтримку, лю-
бов і можливості для всебічного роз-
витку. Приєднуйтесь до нашої спільно-
ти та подаруйте своїм дітям найкраще 
дитинство. Ваша малеча заслуговує на 
найкраще!

 

+38 098 632 87 03
м. Рівне, 

вул. Коновальця, 5

м. Березне, 
вул. Андріївська, 29 а



СОЛОДОЩІ
“ПРИГОЩАЙСЯ”
ЗАВЖДИ ПОРУЧ!

gzpt.com.uu

gzpt.com.uu

або замовляйте на сайті

 м. Рівне, проспект Миру 14
 м. Рівне, вул. Київська 40А,        
ринок "Андріївський",  магазин №121

 м. Рівне, вул. Пересопницька, 
"Продуктовий ринок", кіоск №239

 м. Рівне, вул. Грушевського, 2, 
магазин "Гощанські дари"



Луганський державний 
медичний університет

З 1 липня розпочалася вступна кампанія в Державному закладі «Луганський державний медичний університет» 
разом із початком реєстрації електронних кабінетів вступників. 

Для зручності абітурієнтів універ-
ситет створив консультативний центр 
приймальної комісії, куди можна звер-
нутися особисто за адресою: м. Рівне, 
вул. Саймона Сміта, 3, або зв’язатися за 
номерами телефонів: +380683703669, 
+380950315457. Також можна написа-
ти в месенджери за цими номерами.

Консультативний центр надає ви-
черпну інформацію щодо всіх етапів 
вступної кампанії: реєстрації електрон-

запрошує на навчання

них кабінетів, вступних іспитів, умов 
вступу та подання заяв. Крім того, абі-
турієнти можуть отримати інформацію 
про навчальний процес, матеріально-
технічне забезпечення університету 
та умови проживання в гуртожитку.

Луганський державний медичний 
університет приймає студентів як на 
бюджетну, так і на контрактну форми 
навчання. Університет має бюджет-
ні місця на всі чотири спеціальності:     

Консультативний 
центр приймальної 
комісії:

м. Рівне, вул. Саймона Сміта, 3,
+380683703669 
+380950315457
(можна написати в месенджери)

221 «Стоматологія», 222 «Медицина», 
226 «Фармація, промислова фарма-
ція» та 228 «Педіатрія». 

Важливими досягненнями цього 
року стали збільшення обсягу держав-
ного замовлення та отримання бю-
джетних місць для вступу на 2-й курс 
на основі освітньо-кваліфікаційного 
рівня молодшого спеціаліста, освіт-
ньо-професійного ступеня фахового 
молодшого бакалавра та освітнього 
ступеня молодшого бакалавра (НРК5). 
Це свідчить про високу довіру держа-
ви до університету та є показником 
того, що Луганський державний ме-
дичний університет динамічно розви-
вається.

Запрошуємо всіх абітурієнтів ско-
ристатися наданими можливостями 
та стати частиною нашої великої уні-
верситетської родини. У Луганському 
державному медичному університеті 
ви знайдете всі умови для здобуття 
якісної медичної освіти, розвитку про-
фесійних навичок та успішної кар'єри 
в сфері охорони здоров’я.
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нутися особисто за адресою: м. Рівне, 
вул. Саймона Сміта, 3, або зв’язатися за 
номерами телефонів: +380683703669, 
+380950315457. Також можна написа-
ти в месенджери за цими номерами.

Консультативний центр надає ви-
черпну інформацію щодо всіх етапів 
вступної кампанії: реєстрації електрон-

запрошує на навчання

них кабінетів, вступних іспитів, умов 
вступу та подання заяв. Крім того, абі-
турієнти можуть отримати інформацію 
про навчальний процес, матеріально-
технічне забезпечення університету 
та умови проживання в гуртожитку.

Луганський державний медичний 
університет приймає студентів як на 
бюджетну, так і на контрактну форми 
навчання. Університет має бюджет-
ні місця на всі чотири спеціальності:     

Консультативний 
центр приймальної 
комісії:

м. Рівне, вул. Саймона Сміта, 3,
+380683703669 
+380950315457
(можна написати в месенджери)

221 «Стоматологія», 222 «Медицина», 
226 «Фармація, промислова фарма-
ція» та 228 «Педіатрія». 

Важливими досягненнями цього 
року стали збільшення обсягу держав-
ного замовлення та отримання бю-
джетних місць для вступу на 2-й курс 
на основі освітньо-кваліфікаційного 
рівня молодшого спеціаліста, освіт-
ньо-професійного ступеня фахового 
молодшого бакалавра та освітнього 
ступеня молодшого бакалавра (НРК5). 
Це свідчить про високу довіру держа-
ви до університету та є показником 
того, що Луганський державний ме-
дичний університет динамічно розви-
вається.

Запрошуємо всіх абітурієнтів ско-
ристатися наданими можливостями 
та стати частиною нашої великої уні-
верситетської родини. У Луганському 
державному медичному університеті 
ви знайдете всі умови для здобуття 
якісної медичної освіти, розвитку про-
фесійних навичок та успішної кар'єри 
в сфері охорони здоров’я.

АвангардМед
– це сучасне та ефективне 
лікування болю
Про правильну діагностику нестерпного, раптового, різкого болю, про 
захворювання хребта та методи лікування пацієнтів розповість лікар-вер-
тебролог, головний лікар Центру вертебрології, ортопедії та реабілітації 
“АвангардМед” Олексій КАЗАКОВ.

“АвангардМед” – це сучасна клініка вертебрології, ортопедії та ре-
абілітації, котра може запропонувати методики лікування, які вва-
жаються одними з найефективніших у світі, але які, на жаль, досі не-
доступні у державній медицині”.

– Отже, чому виникає рапто-
вий, нестерпний, різкий біль? 
Та як діагностувати його при-
чину?

– Розберімося, чому ж бувають 
такі ситуації. Річ у тому, що не тільки 
хворобливий орган посилає сигнал у 
головний мозок, який ми відчуваємо 
як біль. Причиною подібних різких 
та нестерпних болів є защемлена не-
рвова система в хребті. Наша нервова 
система досить непроста, вона висо-
коорганізована та складна структура. 
Наша вегетативна нервова система 
поділяється на симпатичну та пара-
симпатичну. Отже, при защемленні та-
ких нервових структур, а частіше такі 
защемлення відбуваються у хребті, 
буде страждати функція органу, яку ця 
нервова структура іннервує, і людина 
відчуватиме біль. Проблема полягає 
в тому, що частенько навіть досвідче-
ним лікарям всіх спеціальностей важ-
ко розібратися в причині болю, коли 
болить, але показники в нормі.

Біль не потрібно терпіти. 
Його можна позбутись, 

і спеціалісти 
“АвангардМед” точно 

знають, як це зробити.

Для детальної консультації 
телефонуйте або звертайтеся 
за адресою:

м.Рівне, вул. Замкова, 20
+38 096 561 65 65

Олексій КАЗАКОВ:

– Олексію Валерійовичу, які 
проблеми допоможуть виріши-
ти лікарі “АвангардМед”?

– Ми лікуємо захворювання хребта, 
захворювання спини різної етимоло-
гії (сколіози, остеохондроз, грижі між-
хребцевих дисків, зміщення хребців); 
захворювання суглобів; головні болі; 
неврити; нейропатії; вегетосудинні 
дисфункції. Проводимо реабілітацію 
після травм, аварій, переломів; реабі-
літацію після інсульту.

– Які є методи лікування?
– Отож, якщо у вас є раптовий або 

хронічний головний біль, біль у груд-
ній клітці, у паху, біль у різних сугло-
бах, а при дослідженні цих систем 
органи не мають явних патологій, я 
раджу звернутися до Центру верте-
брології та реабілітації АвангардМед. 
У центрі працюють вертебро-ортопе-
ди та вертеброневрологи, які допо-
можуть не притупити цю проблему, а 
саме позбавитись від неї. Тому що на 
озброєнні у лікарів центру вертебро-

логії, крім ручки та рецепта, є ще дуже 
багато сучасних методів – таких як: 
ударно-хвильова терапія, лазер висо-
кої ефективності, спрямована глибока 
контактна діатермія, плазмотерапія, 
електротерапія, ультразвукова тера-
пія та мануальна терапія. Для деталь-
ної консультації телефонуйте: +38 096 
561 65 65, або звертайтеся за адресою:                                       
м. Рівне, вул. Замкова, 20. 

– Олексію Валерійовичу, роз-
кажіть про лікарів Центру.

– На даний час в АвангардМед пра-
цюють три постійні лікарі: це я – лі-
кар-вертебролог, Христюк Олександр 
Володимирович – ортопед-травма-
толог, та Полянко Альона Василівна 
– лікар-вертеброневролог. Також спів-
працюємо з колегами з України та з-за 
кордону, яких запрошуємо до Центру 
вертебрології та реабілітації на кон-
сультації.  



Микола ДАНИЛЕЦЬ:

Усе про сечокам’яну 
хворобу
Сечокам’яна хвороба – актуальне захворювання багатьох 
десятиліть. Щороку понад пів мільйона українців зверта-
ються до лікарів із нирковими кольками та іншими симпто-
мами сечокам’яної хвороби. Найчастіше цим пацієнтам від 
20 до 50 років. Камені утворюються у нирках, і якщо вони 
маленькі – можуть самостійно спускатися по сечоводу у 
сечовий міхур й виходити назовні. Чому утворюються каме-
ні, як розпізнати та лікувати сечокам’яну хворобу – розповів 
лікар-уролог, завідувач урологічного відділення рівненської 
центральної міської лікарні Микола ДАНИЛЕЦЬ.

– Для початку, з’ясуймо: що таке сечокам’яна хворо-
ба?

– Це захворювання, яке характеризується утворенням конкре-
ментів (каменів) у сечоводі, сечовому міхурі та нирках. Може про-
тікати безсимптомно або проявлятися болями різної інтенсивнос-
ті в ділянці нирок або нирковою колькою.

– Миколо Леонтійовичу, які причини сечокам’яної 
хвороби?

– Передумовами виникнення каменів у нирках є різні порушен-
ня в обмінних процесах організму. Камені формуються через під-
вищений вміст солей у сечі.

– А що ж провокує утворення каменів?
– Першим у списку причин появи каменів у нирках є незбалан-

соване харчування – коли вживаємо шкідливі продукти на кшталт 
солодких газованих напоїв, напоїв з вмістом кофеїну, продуктів з 
високим вмістом солі, білка і кальцію.

Також спричинити утворення конкрементів можуть: інфекції 
сечостатевої системи (нирок – цистит, пієлонефрит, передміхуро-
вої залози – аденома, простатит); нестача або надлишок рідини 
в організмі; аномалії чи дефекти розвитку сечостатевих органів; 
надлишкова вага; прийом деяких ліків; порушення обміну речо-
вин, а також захворювання щитоподібної залози й шлунково-
кишкового тракту (гастрит, коліт).

– Чи є ознаки, які вказують на сечокам’яну хворобу?
– На початкових стадіях патологія може взагалі ніяк не про-

являтися. Адже поки конкременти маленькі, вони не надто зава-
жають роботі органів сечовивідної системи. У більшості випадків 
симптоматика починає турбувати людину, коли камені великі або 
рухливі. Тоді з’являються такі ознаки: ниркові кольки – біль у по-
переку, часто з одного боку, віддає у промежину; складнощі з се-
човипусканням – воно стає частішим та болючим, струмінь слаб-
шає, доводиться докладати зусиль, щоб випорожнитися; домішки 
у сечі – це може бути пісок, фрагменти каменів, кров; нудота та 
блювання.

– Які обстеження необхідні для підтвердження 
сечокам’яної хвороби?

– Основними методами обстеження є УЗД і рентген. Також па-
цієнтам проводять загальний аналіз сечі, крові тощо. Які саме об-
стеження потрібні хворому, лікар вирішує індивідуально, врахову-
ючи стан пацієнта.

– Миколо Леонтійовичу, що буде, якщо не лікувати 
сечокам’яну хворобу?

– Варто розуміти, що ця патологія порушує відтік сечі та про-
вокує її застій. У запущених випадках можуть трапитися важкі на-
слідки: камінь зрушить з місця та перекриває протоки – у цьому 
разі розвивається гостра затримка сечі, яка потребує невідкладної 
медичної допомоги; камінь під час руху травмує тканини органів 
сечовивідної системи – це створює ризик запалення, кровотечі, ін-
фікування; паренхіма нирки стає тонкою, поступово втрачає свою 
функціональність – згодом це може призвести до ниркової недо-
статності.

– Отже, камінець знайшли. Чи завжди потрібна опе-
рація?

– Як правило, дрібні камені, які не заважають відходженню сечі 
через сечовий канал і не спричиняють інфекційних захворювань, 
спеціального лікування не вимагають. Зі збільшенням вироблен-
ня сечі підвищуються шанси на те, що вона вимиє камені без до-
даткового втручання. Якщо камінь відійшов сам, то додаткове 
спеціальне лікування більше не потрібно. У всіх інших ситуаціях 
необхідно проводити видалення каменів із застосуванням спеці-
ального обладнання. Боротьба з камінням в сечовивідній системі 
може виконуватися різними способами. Виділяють такі способи 
лікування сечокам'яної хвороби:

■ консервативне – підходить для ситуацій з невеликими роз-
мірами утворень і відсутністю ускладнень. Лікування передбачає 
дотримання рекомендацій з харчування, а також прийом медика-
ментів, прописаних лікарем;

■ оперативне (виділяють інструментальне і хірургічне) – 
використовується в тих випадках, коли камінь не виходить сам по 
собі або при застосуванні консервативного лікування.

У 90 відсотках випадків проводимо малоінвазивні методи лі-
кування. Показами до дроблення конкремента є тривалість нир-
кових кольок більш як 5-7 днів, больовий синдром, який не зні-
мається прийомом анальгетиків, початок запального процесу. 
Дроблення конкрементів (літотрипсія) в органах сечовидільної 
системи поділяється на дистанційне та контактне. Дистанційна 
літотрипсія показана при конкрементах невеликих розмірів (до 
15 мм) та невеликої щільності в нирках та верхніх відділах сечови-
дільної системи. В інших випадках показана контактна літотрип-
сія, яка проводиться в нашій лікарні. Контактна літотрипсія 
своєю чергою поділяється на черезшкірну нефролітотрипсію 
(при конкрементах великих розмірів в нирках) і цисто- та урете-
ронефролітотрипсію (коли дроблення конкремента здійснюєть-
ся шляхом заходження оптичним інструментом в органи сечови-
дільної системи), причому конкремент дробиться і всі фрагменти 
видаляються. У запущених випадках використовуються відкриті 
оперативні втручання, при чому значно подовжується післяопе-
раційний період та післяопераційна реабілітація хворих.



лягала в тому, що забір нирки у ре-
ципієнта відбувався лапароскопічно, 
замість відкритої операції (що є дещо 
складніше, проте ощадніше для паці-
єнта). Трансплантація пройшла успіш-
но – у тілі пацієнта пересаджена нирка 
запрацювала на операційному столі. А 
отже, ще одна родина отримала шанс 
на щасливе майбутнє!

Хірурги Рівненської ЦМЛ не зупиня-
ються на досягнутих успіхах, впрова-
джують новітні ендоскопічні методики 
та розширюють спектр лапароскопіч-

них втручань: грижі, звукові непро-
хідності, онкоурологія. Головна від-
мінність від стандартного хірургічного 
втручання полягає в тому, що лікар не 
робить розріз на тілі пацієнта. Таким 
чином, ендоскопічні операції легше 
переносяться пацієнтами, не зазнають 
великої втрати крові та не вимагають 
тривалого відновного періоду. Крім 
того, після них не залишається рубців.

Центр хірургії та трансплантології 
під керівництвом Віталія ХМИЛЕЦЬКОГО

Вперше на заході України в КНП 
«Центральна міська лікарня» РМР 
проведено унікальну операцію!

На жаль, хвороби нікуди не зникають. Нещодавно лікарі-хірурги КНП 
«Центральна міська лікарня» РМР провели дві унікальні операції! «Для нас 
це маленька перемога. Тому що в Україні відомий тільки один факт прове-
дення такого оперативного втручання, а на заході – це вперше! І цю опера-
цію виконали ми», – розповів завідувач відділення Віталій ХМИЛЕЦЬКИЙ.

У травні до КНП «Центральна місь-
ка лікарня» РМР у відділення ургентної 
хірургії звернулася 52-річна пацієнтка, 
у якої виявлено пухлину правої нирки 
з наявністю пухлинного тромбу у ниж-
ній порожнистій вені. 28 травня вико-
нано лапароскопічну нефрадреналек-
томію з венакаватромбектомією.

До проведення такого оперативно-
го втручання команда фахівців готу-
валась і фізично, і налаштовувалась 
морально. Усе необхідне обладнання 
було наявне. Післяопераційний період 
пройшов без особливостей. Вже на-
ступного дня жінка почала рухатись 
вільно по відділенню, пити та харчува-
тися. Загальний стан хворої з кожним 

днем покращувався. Виписали паці-
єнтку на 5 добу у задовільному стані. 
У злагодженій команді працювали: 
хірург-онколог Налбандян Т.А., лікар-
хірург Данильчук О.М., лікар-анестезі-
олог Огінський А.Г, операційна сестра 
медична Геєнко Т.Д.

6 червня лікарі-хірурги-трансплан-
тологи КНП «Центральна міська лі-
карня» РМР Олександр Данильчук та 
Віктор Луцюк відвідали Перше медич-
не об'єднання Львова, зокрема центр 
трансплантології, та взяли участь у 
родинній трансплантації нирки – від 
мами до сина. Особливу навчальну 
увагу привертала особливість, яка по-
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ТРЕБА ДІЗНАТИСЯ

Я побачила цей світ, як і провела все своє життя, у 
найпрекраснішому місті на планеті, моєму Рівному, 
такому чарівному.

Ще з дитинства захоплювалася читанням та літературою. 
Мені легко вдавалося навчання. Адже пішла до школи на рік 
раніше, а свою першу поезію написала років так у дев’ять. 
Це був відгук мого серця на вірш Лесі Українки «Конвалія». 
Саме творчість видатної Лариси Петрівни сколихнула мою 
душу і стала поштовхом до виливання моїх емоцій на папір. 
І я не уявляю себе іншою, як не уявляю свого життя без твор-
чості. Адже влучний вислів, гарне фото чи просто потрібна 

мить і, звісно ж, кохання, породжують в моїй голові слова, 
які потім лягають в рядки. Понад усе на світі я люблю писа-
ти. І не важливо, вірші то, промови, казки чи просто прозові 
твори… 

З дитинства мріяла бути вчителем саме рідної мови. Адже 
не уявляла себе ніким більше. Здобула відповідну освіту, 
пропрацювала трішки за фахом. Однак «добрі люди змуси-
ли» полишити освітянську ниву. Тоді я і вирішила піти до 
війська, щоб хоч так, але далі служити своїй Батьківщині. 
Пройшла шлях від солдата до офіцера. Не змогла залиши-
тися байдужою до долі країни і з 2015 року є учасником АТО/
ООС. 

Виховую двох прекрасних донечок, які є моїм найбільшим 
дарунком долі. Без хизування скажу, що пишаюся своїми ді-
вчатками, адже і старша донечка – теж офіцер Збройних Сил 
України і теж учасник ООС. Бо Україна у нас насправді в кро-
ві, як і справедливість.

У своєму доробку маю тепер дві збірки поезій, народже-
ні впродовж повномасштабного вторгнення. Це «Така, як 
є. Або сповідь між рядками» та «Крила, обпалені війною». 
Більша частина другої збірки присвячена моїм бойовим по-
братимам – бойовим медикам 3 батальйону 117 ОМБр. Тут є 
присвяти моїм донечкам та друзям, які поповнили небесне 
військо…

Усе своє життя я живу за єдиним принципом: стався до 
людей так, як би ти хотів, щоб ставилися до тебе. Цьому вчу 
своїх донечок. Адже, віддавши людині частинку себе, ми на-
повнюємося життєдайним світлом. І це світло не лише нам 
додає сили, але і зігріває навколишніх. Бо саме світла нам 
так не вистачає нині… як і звичайнісінького тепла людських 
душ…

ІСТОРІЯ РІВНЕНСЬКОЇ 
ПОЕТЕСИ МАВКИ
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Мій Бог сьогодні там, серед окопів,
Багнюка й сніг в'їдаються у все.

Мій Бог у пікселі біжить десь поміж вопів,
І синьо-жовтий прапор він несе.
Мій Бог воює з лавою ординців,
Священний мир виборює в боях.

Свій правий гнів керує на чужинців,
Торує світові до миру й світла шлях.

Мій Бог... Він там, де зараз біль і відчай,
Де ворог нищить шлях у майбуття.

Мій Бог збирає повні книги свідчень,
Щоб ворогам не було каяття.

Мій Бог... Він є! Він там, де свист осколків,
Тіла поранених і душі тих, хто вже пішов.

Його душа здригається від зойків
І від осколка, в тіло що зайшов...

Мій Бог воює нині за Вкраїну!
Святість життя – основа всіх основ!

А з Ним сини стоять вкраїнські до загину.
Бо Україна – вічна то любов!

***

Ти просто будь! Без слів і обіцянок,
Як промінь сонця в дику заметіль.
Як поцілунок ніжний спозаранку,
І як легенький вітер звідусіль.

Ти просто будь! Всміхайсь завжди іскристо,
Як зірка в небі в непроглядну ніч.
І як серпанок вранішній барвистий,

Як відблиск вогника грайливого від свіч.

Ти просто будь! Світи мені здалеку,
Як неба синь з мережками хмарин.

І як щасливий клич прекрасного лелеки,
І як цнотлива врода засніжених жоржин.

Ти просто будь! Ця думка серце гріє.
Як дивна гладь на морі поміж хвиль.
Як той вулкан, що знову пломеніє,

Як тиха гавань між життєвих божевіль.

Ти просто будь! Без слів і обіцянок!
Як вільний птах в безмежній вишині.
І як п'янкий, осінній будь світанок,

Ти просто будь! Ти просто будь! Мені...

***

Ти десь там. Я ось тут. А війна поміж нами.
І ще сотні родючих кілометрів ґрунтів. 

Розлітаються душі, наче птахи, світами...
Лише відгомін щастя чути поміж вітрів.

А життя – дивина! Воно шлях прокладає
Й перехрещує долі і стежки раз по раз.
Я от вірші тобі котрий день вже складаю,
А насправді волію ще побачить хоч раз.

Дивно все. Дивно так. Ти живеш, не чекаєш...
Просто робиш від серця роботу свою.

А настане момент, крила просто складаєш,
Рани знову кривавлять, як у справжнім бою...

Я ось тут. Ти далеко. Наша зустріч – дарунок.
Ти красивий і щирий. Ти – античний Зевс.

Та війна розлила вже по жилах свій трунок,
І уже поміж крил біль пекучий воскрес...

***
Він цілує наш прапор і схиляє додолу
У пошані про пам'ять загиблих людей.
Про душі невинних, отих напівголих,
Обабіч дороги... де біль для очей.
Наш стяг синьо-жовтий цілує вустами,

Які промовляють святі лиш слова.
Там – біль України, там – крики ночами,
Там – смерть і руїни, там – сива вдова.

Це наше знамено – святиня народна,
У нім закарбована велич віків!

І миру бажання таке нам природне,
І воля й звитяга святих вояків.

Понтифік цілує вкраїнське знамено,
Що кровію Бучі просякнуте все.
Ми пам'ятатимемо вас поіменно,
Бо вас Бог до раю усіх вознесе.

Сльоза забриніла в очах тих святечих,
Відчувши крізь прапор жахіття війни,
Й зав'язані руки за спину старечі,
І біль материнський за смерті синів.
Схиливсь у пошані Святіший вже знову,

Закликав молитись за спомини душ.
Він мир на планеті бере за основу,
А душі злітають із Бучі чимдуж...

Тетяна Камерістова (Мавка)
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У затишній кав’ярні чарівного міста Рівне за філіжан-
кою кави говорили про літературу, перші рядки, на-
писані ще в дитинстві, письменницькі напрацювання 
з юною поеткою, випускницею Першої регіональної 
літературної школи Сандрою ЛУКОМСЬКОЮ.

– Сандро, розкажи нашим читачам: що для тебе 
означає світ літератури і коли ти вперше почала 
писати?

– Письменництво для мене – це шлях конвертації думок 
у слова. Навіть якщо пишу не суто ці думки, як у щоден-
нику емоцій, до прикладу. Просто коли хочу сказати щось 
світові. Я передаю це через свої твори: хай то проза, вірші 
чи просто маленькі оповідання. Найцікавіше те, що мені 
ніколи не треба писати «з-під палки»: натхнення саме при-
ходить, а я навіть не виділяю це як щось особливе. Скоріше 
приймаю як належне і пишу. А перші мої твори з’явились 
ще давно, в році десятому. Як читати, я допетрала лише в 
чотири роки, а за кілька місяців видала своє перше імпро-
візоване творіння. Дослівно назву не пам’ятаю, хоч десь 
цей ледь живий зошит досі лежить в мене. Але то було 
оповідання про чарівних гномів з різними талантами. До 
того ж це не просто «самвидав», це ще й «сам намалював», 
«сам склеїв» і «сам прорекламував». Бо воно криво і косо 
написане на різного розміру аркушах в клітинку, а палітур-
ка – ніщо інше, як картонка з упаковки колгот. До того ж 
маминих, а не моїх, бо вона більша. 

Тільки в класі четвертому я усвідомила, що мені подо-
бається писати маленькі тексти на літературу, а потім, під 
крилом нової класної керівниці, почала писати повноцінні 
вірші й давати їй на вичитку. Тоді вже пішли перші збірки 
типу «Я голосую за мир», а перед цим і «Душа – у слові…» 

– Перша регіональна літературна школа – як ти 
потрапила туди, що нового для себе взяла?

– Про «Любити+писати» побачила у сторіс подруги, ко-
тра поділилась першим постом літературної школи, і була 
заінтригована. По-перше, я естетка. Тому мені сподобалась 
тема оформлення поста, особливо колір, бо фіолетовий – 
мій улюблений. Цей мінімалістичний стиль і чітко розписа-
ний пост не залишив мене байдужою. По-друге, я дуже дов-
го не писала. Не мала натхнення, та й не силувала себе. А 
виявляється, мені просто потрібен був такий поштовх, сво-
го роду зовнішній локус контролю. Бо я виконувала домаш-
ні завдання, що давали лектори, і справді відчувала себе 
щасливою – в мене є тема і є люди, які дадуть конструктив-
ний фідбек. Що ще треба для початківця? Хоч пишу давно, 
початківцем я себе вважатиму завжди, бо в цій сфері мож-
на розвиватись вічно.

Зі школи я взяла для себе мотивацію. Зрозуміла, що на 
натхненні далеко не виїду і треба виховувати самодисци-
пліну, тож зараз щодня сідаю і пишу хоч трішки, аби не 
робити паузу, чекаючи з моря погоди. Бо робота – це сні-
гова куля. Головне – почати, а воно далі саме. Від кожного 
з лекторів я зрозуміла щось особливе: взяла для себе те, 
що давно й без того знала, та не усвідомлювала. Перша 
регіональна літературна школа – це мегаважливо. Для мо-
лоді, яка несе в цей світ нашу культуру. Навіть просто для 
саморозвитку. Те, як воно організоване, яка була історія 
створення «Любити+писати», і те, що ми отримали очіку-
ване – доводить правильність існування такого курсу для 
юних літераторів. 

– Про що пишеш?
– Пишу я про все. Немає конкретної теми, є просто думка 

і слово, які самі взаємодіють. Хоч я і фанатка прози, інколи 
в мене проскакують вірші і я ними неймовірно пишаюсь, 
бо поезію написати, як на мене, важче. Нещодавно зі мною 
трапилась «Ртуть» – вірш, що був написаний під впливом 
сильних емоцій і вивішений на виставці у «Злата Плаза». 
Певно, він мій найулюбленіший. Це той випадок, коли хо-
чеш сказати і заримувати, а виходить зробити це саме так, 
як ти бачиш, не змінюючи абсолютно нічого для ідеальної 
рими або присутності хоча б якогось сенсу. 

– Чи актуальна література та письменницька 
майстерність зараз в Україні?

– Якщо хочете знайти відповідь на питання «чи треба 
нам це», просто уявіть життя без «цього». Подумати тіль-
ки, що нове покоління письменників складає свої твори в 
тумбу, бо ніхто не вчить їх, не ділиться досвідом. Як сильно 
зміниться наша культура без літератури – ми просто чита-
тимемо те, що пишуть за кордоном і... Будемо переймати 
їхню культуру, бо не маємо своєї? І це не лише про пись-
менництво. 

Відповідь очевидна – «так». Для тих, хто вважає, що «не 
на часі» – поспішаю переконати, що це неймовірно акту-
ально. Як ще ми покажемо нашу культуру так, як бачимо її 
ми, а не через призму гидкої пропаганди? Навіть якщо не 
для художньої літератури, навіть якщо не для наукових ста-
тей. Це та сама журналістика, тобто те, що бачать за кордо-
ном. Спільним лишається важливість слова. Ті, що вміють 
писати – вміють і говорити. Заявити про себе, представити, 
правильно презентувати. Це те, що мають вміти українці 
зараз. Тож навчайтесь, не ховайтесь і діліться творчістю. 

НЕ МОЖНА ПИСАТИі не любитиі не любити
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УКРАЇНСЬКІ СИМВОЛИ
ЦИКЛ ВЕСНЯНИХ СВЯТ

КУЛЬТУРНА СПАДЩИНА – СИМВОЛІКА

Ангеліна Стрілець 
СИМВОЛ – ВЕРБА

Влад Бондарук 
СИМВОЛ – ПЛЕТЕНИЙ КОШИК

Анна Кохан 
СИМВОЛ – ПАСКА

Вікторія Кохан 
СИМВОЛ – ЯГНЯ

Вероніка Гончарук 
СИМВОЛ – ПТАШКА

Вікторія Хомич 
СИМВОЛ – КРАШАНКА
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Кожна нація, кожен народ мають свої тради-
ції, звичаї, обряди та свята, становлення яких 
відбувалося впродовж багатьох віків. Довгі 
століття через свята і обряди старші поко-
ління передавали молодим свою любов до праці, 
волелюбність, гостинність, життєрадісність. 
Календарні свята та обряди – це невіддільна 
частина традиційно-побутової культури нас, 
українців.

Проєкт «Українські символи. Цикл весня-
них свят. Культурна спадщина – символіка» – 

це спільний проєкт громадської організації 
ЛІТЕКО, ГО «Асоціація митців Рівненщини», 
управління культури і туризму Рівненської ОДА, 
Музею фотографії Олександра Харвата та фото-
графині Антоніни Матвійчук.

На фото представлені символи, що у давнину 
були важливими для наших предків, а деякі з 
них і досі посідають надважливе місце у від-
значенні традиційних українських свят: свічка, 
верба, писанка, крашанка, ягня, пташечка-вес-
нянка, кошик, лялька-мотанка, рушник та паска.

Дарія Савицька 
СИМВОЛ – СВІЧКА

Матвій Коваль 
СИМВОЛ – КРОЛИК

Зоряна Романюк 
СИМВОЛ – ПИСАНКА

Соломія Яремчук 
СИМВОЛ – ЛЯЛЬКА МОТАНКА

Ксенія Гавриловська 
СИМВОЛ – 

ПАСХАЛЬНИЙ КОШИК

Юліана Гришко 
СИМВОЛ – ВИШИТИЙ РУШНИК
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Проєкт «Українські символи. Цикл літніх свят. 
Культурна спадщина – символіка» – це спіль-
ний проєкт громадської організації ЛІТЕКО, 
ГО «Асоціація митців Рівненщини», управління 
культури і туризму Рівненської обласної дер-
жавної адміністрації та фотографині Антоніни 
Матвійчук, що популяризує культурну спадщину 
Рівненщини та України, знайомить з цікавими, 
автентичними, незвичними речами з побуту укра-

їнців, звичаями та традиціями, нагадує про ві-
чні цінності, любов до рідної землі, несе у 
собі символіку літа та літніх свят.

На полотнах представлені символи, що у дав-
нину були важливими для наших предків, а деякі 
з них і досі посідають надважливе місце у від-
значенні традиційних українських свят літнього 
циклу: Куст, вінок, мед, яблука, полотно, шу-
лики, хліб, горіхи, чорниці та інші.

УКРАЇНСЬКІ СИМВОЛИ
ЦИКЛ ВЕСНЯНИХ СВЯТ

КУЛЬТУРНА СПАДЩИНА – СИМВОЛІКА

Анна Чернега 
СИМВОЛ – МАКОВІЙ

Анастасія Дячук 
СИМВОЛ – ПОЛОТНО

Вероніка Махновська 
СИМВОЛ – ГОРІХИ

Анна Потапчук 
СИМВОЛ – ЧОРНИЦЯ

Діана Ковальська 
СИМВОЛ – МЕД

Анна Примак 
СИМВОЛ – ШУЛИКИ



Р І В Н Я Н И   | 7 3

РІВНЕ МИСТЕЦЬКЕ

Юліана Гришко 
СИМВОЛ – ЯБЛУКО СПАСА

Надія Жовтан 
СИМВОЛ – КУПАЛО

Ксенія Гончарук 
СИМВОЛ – КУСТ

Єлизавета Гончарук, 
Дмитро Мамчур 

СИМВОЛ – КУПАЛЬСЬКИЙ ВОГОНЬ

Ольга Полевік 
СИМВОЛ – ЗАЖИНКИ

Марія Гончарова 
СИМВОЛ – РУСАЛКА

Інна Миронюк 
СИМВОЛ – ОБРЯДОВИЙ ХЛІБ

Софія Новак 
СИМВОЛ – 

КУПАЛЬСЬКИЙ ВІНОК

Марія Редько 
СИМВОЛ – ЖНИВА



Олександр КОВАЛЬЧУК: 

ArtArmor – 
СИЛА В ЄДНОСТІ
Наступна розповідь – про мистецтво, яке рятує життя. Я поспілкувалася з 
народним депутатом Верховної ради України від міста Рівне Олександром 
КОВАЛЬЧУКОМ про унікальний благодійний артпроєкт «ArtArmor», який 
привертає увагу всього небайдужого світу, пропонує непересічний погляд 
на події, що відбулися в Україні:

– Волонтерський рух «УКРАЇНА 
ДЛЯ ГЕРОЇВ» тримає тил з початку ві-
йни. Благодійний Фонд «УКРАЇНА ДЛЯ 
ГЕРОЇВ» був заснований в лютому 2022 
року волонтерами в місті Рівному. 
Фонд став одним з найбільших волон-
терських центрів у період війни та діє 
на території України в координації з 
Офісом Президента України, – розпо-
вів Олександр Володимирович. – Це 
неприбуткова організація, яка працює 
за рахунок позабюджетних програм та 
підтримки небайдужих людей та орга-
нізацій з усього світу. З моменту засну-
вання, благодійний фонд об’єднав ти-
сячі волонтерів. Спільними зусиллями, 
за час війни, фонд передав у постраж-
далі регіони України, які потребували 
допомоги, сотні тисяч тонн гуманітар-
них вантажів. Вартість переданої гу-
манітарної допомоги становить понад 
300 млн грн.

– Фонд має довіру міжнародних 
благодійних організацій, українських 
громадських організацій та органів 
державної влади. Наші проєкти на під-
тримку Збройних Сил України, зокре-
ма, проєкт «ArtArmor» вже  підтрима-
ли: Американський фонд Community 
Organized Relief Effort (CORE), спів-
засновником якого є відомий актор 
Шон Пенн; GIFT Global Initiative, яка 
працює в 17 країнах; працівники ліс-
госпів Рівненщини; місцеві виробни-
ки: «Морган Феніче», «Віліс», «Скиба», 
«Гощанські ковбаси» та інші; благодій-
ні фонди та волонтерські організації 
з Польщі, Німеччини, Іспанії, Франції. 
Україна має залишатися у центрі уваги 
світової спільноти, Фонд «УКРАЇНА ДЛЯ 

ГЕРОЇВ» спільно з проєктом «ArtArmor» 
робить для цього все від них залежне.

У березні 2022 року народний де-
путат Олександр Ковальчук засну-
вав проєкт на підтримку Збройних 
Сил України під назвою «ArtArmor». 
ArtArmor – це унікальний благодій-
ний проєкт, в якому мистецтво не фі-
гурально, а буквально рятує життя. 
Уперше бронеплити отримують чер-
говий шанс захищати, але вже у ви-
гляді артоб’єктів. Моторошні сліди від 
куль та осколків, які ці плити зупини-
ли в бою, розповідають історію війни, 
яка триває в Україні, краще за будь-які 
слова. 

– Збройними Силами України були 
передані фонду «відпрацьовані» бро-
неплити, що вже успішно виконали 
свою місію в бою – зупинили ворожі 
кулі й осколки. Відомі українські мит-
ці перетворили ці бронеплити, котрі в 
боях врятували життя нашим воїнам, 
на 12 унікальних артоб’єктів з екс-
клюзивними історіями, докладніше з 
якими можна ознайомитись на офі-
ційному сайті проєкту https://artarmor.
org/. А кошти, зібрані в рамках про-
єкту, були витрачені на допомогу та 
забезпечення гуманітарних потреб 
Збройних Сил України, зокрема на 
придбання сучасних технічних засо-
бів захисту (бронежилети, шоломи, 
костюми тощо), обладнання для роз-
мінування та лікування й реабілітації 
захисників України.

– Одним з артоб’єктів є особлива, під-
писна бронеплита «СИЛА В ЄДНОСТІ», 

яка символізує силу та незламність 
українського народу. На ній зібрано 
автографи вищого керівництва краї-
ни, очільників силових, військових та 
правоохоронних відомств, за чиїми 
спинами стоять і кому підпорядковані 
мільйони українців, які боронять нашу 
неньку. Зокрема, плиту власноруч під-
писали: Президент України, Верховний 
Головнокомандувач Володимир 
Зеленський та Головнокомандувач 
Збройних Сил України Валерій 
Залужний.

Засновник проєкту «ArtArmor» 
Олександр Ковальчук під час візиту 
в складі української парламентської 
делегації до Сполучених Штатів пере-
дав одну з ікон експозиції «Духовна 
звитяга» українському дипломатич-
ному представництву у Вашингтоні 
через посла України в США Оксану 
Маркарову.

– Чудотворна ікона «Святе 
Сімейство» була створена на броне-
плиті, що врятувала життя українсько-
му воїну. Символічний витвір поєд-
нує образи Ісуса Христа, Діви Марії та 
Святого Йосипа Обручника. У христи-
янському світі «Святе Сімейство» посі-
дає почесне місце, символізуючи гли-
бокі духовні та сімейні ідеали. Наша 



ікона знайшла своє місце у спеціально 
створеній у будівлі посольства галереї, 
яка присвячена україно-російській ві-
йні. Таким чином наш проєкт вислов-
лює велику подяку американському 
народу за солідарність з Україною та 
неймовірну підтримку в такі складні 
часи. Тепер частина української бо-
ротьби та духовної звитяги (у прямо-
му сенсі слова) завжди перебуватиме 
на дружньому нам американському 
континенті, – розповідає Олександр 
Володимирович. – Нашими партнера-
ми по проєкту є всесвітньо відома кре-
ативна агенція McCann (Kyiv), GB Event 
by Kvartal 95, Національний музей істо-
рії України у Другій світовій війні, група 
компаній Нова Пошта.

Проєкт підтримують: Міністерство 
оборони України, Збройні сили 
України, Управління державної охо-
рони України, Міністерство у справах 
ветеранів України, Міністерство вну-
трішніх справ України, Національна 
гвардія України, Державна прикордон-
на служба України, Національна полі-
ція України, Служба безпеки України, 
Державна служба України з надзви-
чайних ситуацій, Головне управлін-
ня розвідки Міністерства оборони 
України, Генеральний штаб Збройних 
Сил України, Міністерство з питань ре-
інтеграції тимчасово окупованих тери-
торій України, Міністерство закордон-
них справ України та Офіс Президента 
України.

У рамках проєкту «ArtArmor» реалі-
зовуються різні напрямки мистецтва: 

ArtArmor.Діти та «ДУХОВНА ЗВИТЯГА» 
або ж ArtArmor Global. 

ArtArmor.Діти надає унікальну мож-
ливість талановитій молоді презенту-
вати свою творчість. Роботи дітей не 
лише зайняли гідне місце в існуючій 
мистецькій експозиції, поряд з робо-
тами відомих українських та закордон-
них митців, а й показують усьому світу 
«дитячу сторону» війни. Це ще одне 
нагадуванням світу про жертви серед 
українських дітей, які були вбиті та 
скалічені на війні, а також про хлопців 
та дівчат, які були викрадені та при-
мусово вивезені з України. Станом на 
сьогодні в колекції АrtArmor.Діти є 15 
унікальних артоб’єктів.

ArtArmor.Діти взяв участь у великій 
україно-корейській виставці проєкту 
«Діти, що малюють надію», яка про-
ходила в Південній Кореї, у колиш-
ній резиденції Президента, комплек-
сі Чонгваде. Проєкт організований 
спільно Першою Леді Кореї Кім Кон-
Хі та Першою Леді України Оленою 
Зеленською.

«ДУХОВНА ЗВИТЯГА» – частина 
міжнародного проєкту «ArtArmor». 
Проєкт заснований з благословення 
та підтримки Православної церкви 
України, спрямований на підвищення 
ролі духовності в житті суспільства та 
збереження національної культури 
через поєднання мистецтва, релігії 
та історії шляхом створення ікон на 
бронепластинах, що врятували життя 
захисникам та захисницям України. У 

рамках проєкту вже було створено 23 
ікони, 12 з них були освячені різними 
конфесіями, а з виставкою можна було 
ознайомитись у: Патріаршому Соборі 
Воскресіння Христового; Київській 
Трьохсвятительській духовній семіна-
рії УГКЦ; Костелі Святого Миколая. 

Проєкт передбачає створення окре-
мої виставки з 27 ікон з кожної області 
України, що мають іконографічні осо-
бливості кожного регіону: 24 області, 
АРК, м.Київ та Севастополь. Кожен об-
раз буде написаний на окремій броне-
плиті, що врятувала життя військово-
му.

– Цього року ArtArmor брав участь 
в Ukrainian Creative Stories UCS і пока-
зав неймовірний результат! Завдяки 
нашим партнерам McCann Kyiv, проєкт 
був представлений одразу на трьох 
фестивалях креативних мистецтв у 
рамках платформи Ukrainian Creative 
Stories: Київському міжнародному 
фестивалі реклами, adc*ua awards 
та ukrainian design: the very best of. 
ArtArmor отримав одну золоту, сім 
срібних та одну бронзову нагороду, й 
був відзначений у шістьох шортлис-
тах! Для нас це неймовірний резуль-
тат, яким ми пишаємось.

– За два роки війни ми зіткнули-
ся з лицемірством та жорстокістю 
агресора, але це лише зміцнило 
нашу згуртованість. Наші міста та 
села було знищено, але волю укра-
їнського народу не знищити.

Наближаємо перемогу разом! 
Слава Україні!
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ТРЕБА ДІЗНАТИСЯ

ЖИТТЯ МОВ СПАЛАХ
ДРАМА КОРОТКОГО ЖИТТЯ ОТАМАНА ВОЛОДИМИРА ОСКІЛКА

Таємниці навколо постаті Володимира 
Панте леймо новича Оскілка не вщуха-
ють досі. Сперечаються навколо місця 
та дати народження, його походження та 
навчання, подейкують про те, що Оскілко 
працював на польську секретну службу, 
так звану «дефензиву». Одночасно люди, 
які знали його ближче, стверджували, що 
Оскілко був Великим Українцем, затятим 
у своїй любові до Батьківщини, у повній 
вірі у прийдешній самостійності. 

Ким насправді був наш земляк 
Володимир Оскілко та чи вірно трактує 
українське суспільство його ім’я, читай-
те далі. 

У відкритих інформаційних джерелах 
Володимир Пантелеймонович Оскілко 
значиться українським військовим і 
громадським діячем часів УНР, отама-
ном Армії УНР, командувачем Північної 
групи військ директорії, командувачем 
Північно-західного проти більшовиць-
кого фронту. Був він і одним з керівни-
ків Української партії соціалістів-само-
стійників (така партія також існувала). 
Однак, якщо відкинути загальнодоступ-
ні джерела, можна сформувати образ 
Оскілка як людини та лідера з додатко-

«В дню 19 червня вечором після видання чергового числа газети 
Оскілко повернувся до села Городка, де мешкав з сім'єю. І в той са-
мий день біля години одинадцятої, коли після вечері сидів у їдальні 
коло столу разом з дружиною, спиною до відчиненого вікна, скритов-
бивець стрілом у плечі із самострілу убив його на місці, поціливши 
просто в серце і, скориставшись з темної ночі, втік. Треба додати, 
що їдальня В. Оскілка знаходиться на другому поверсі і що скритов-
бивця вибрався до висоти вікна по ринві і в той спосіб виконав свою 
катівську роботу. Бо іншого шляху не було, а найближчі від вікна 
садові дерева були все ж таки задалеко, аби навіть найкращий стрі-
лець міг з дерева поцілити свою жертву, що знаходилася в кімнаті».

Це повідомлення про вбивство Володимира Оскілка було 
надруковане у рівненській газеті «Дзвін» від 10 липня 1926 року. 

вих, здавалося б, не таких важливих до-
повнень. Залишилося достатньо багато 
спогадів близьких людей та його друзів. 

«Народився Володимир Оскілко в 
день Рівноапостольного великого кня-
зя Володимира 28 (16) липня 1892 року у 
селі Хотин на Рівненщині у сім’ї відстав-
ного солдата», – стверджує дослідник бі-
ографії Оскілка Олександр Ломако. В ін-
ших біографічних джерелах подається 
місце народження  – село Городок, що 
біля Рівного. Початкову двокласну шко-
лу закінчив у Городку, далі навчався у 
Рівненській чоловічій гімназії. Закінчив 
вчительську семінарію. Працював на-
родним учителем у селі Золоте поблизу 
Дубровиці. Деякі джерела вказують на 
те, що Оскілко мав військову освіту – за-
кінчив Житомирське військове піхотне 
училище.

В 1914 році мобілізувався у цар-
ську армію, де отримав чин офіцера 
та Георгіївський хрест. Після лютневої 
революції 1917 року був призначений 
губернським комісаром російського 
Тимчасового уряду у Тулі. В Тулі по-
знайомився та одружився з Клавдією 
Костянтинівною, і наприкінці 1917 року 
повернувся з нею на Волинь. 

Чомусь він мав неабияку популяр-
ність серед солдатів. Тому на Волині 
Центральна Рада призначила його ко-
мандиром новоствореної Волинської 
дивізії. У 1918 році Оскілко стає коміса-
ром Центральної Ради у Рівненському 
повіті та організовує на Волині повстан-
ня проти гетьмана Скоропадського. 
Завдяки своєму геройському вчинкові 
він опинився в таборі Директорії, де у 
віці 26 років організовує Північну ар-
мію УНР, вояки якої «своїм умінням 
різко відрізнялися від солдатів інших 
підрозділів. Їхній командир (Володимир 
Оскілко) непримиренний до мародер-
ства і казнокрадства, пильно стежив за 
тим, щоб його військо не потрапило під 
ворожий політичний вплив».

Залишилися спогади про зовнішність 
командира. «Оскілко  – молодий чоло-
вік, вище середнього зросту (1 м 81 см) 
стрункий, темно-русий, з правильним 
інтелігентним обличчям. Він володів ве-
ликою ерудицією та ініціативою, мав гуч-
ний командирський голос і любив співа-
ти. При читанні та писанні користувався 
пенсне, що ще більше підкреслювало в 
двадцять з лишком його поважність». 

Коли у квітні 1919 року Петлюра прибув 
у Рівне, призначивши тимчасово наше 
місто столицею України, члени уряду не-
вдовзі також перебралися сюди. Соціал-
демократ Борис Мартос очолив уряд. 

Цей факт обурив Оскілка, так як 
той вважав, що в державний апарат 
та керівництво армії проникли біль-
шовицькі агенти. Почався відкритий 
конфлікт між Симоном Петлюрою та 
Володимиром Оскілком. Останній при-
пинив виконувати накази головного 
отамана та підкорятися командуванню. 
До речі, Оскілко вважав Петлюру лю-
диною непослідовною та одного разу 
вручив йому меморандум про його не-
гайну відставку, однак Петлюра, пере-
буваючи в той момент у Здолбунові, 
порвав цей папір та усунув Оскілка від 
командування військом.

29 квітня 1919 року в Рівному була 
здійснена спроба державного пере-
вороту. Оскілко заарештував Бориса 
Мартоса та декількох міністрів. «Вранці 
29 квітня на парканах рівненських 
вулиць були наклеєні листівки  – відо-
зви до війська та населення, підписані 
головнокомандуючим Оскілком. А на 
9 ранку 30 квітня Рівне уже було під 
контролем заколотників. Вони ж захо-
пили казну УНР у три мільйони укра-
їнських карбованців… газета «Воля» 
надрукувала кілька звернень до україн-
ського народу про те, що влада зрадни-
ків скинута та про те, що селянам буде 
повернута земля у приватну власність». 

Володимир Оскілко

Борис Мартос
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Але ж Симона Петлюру, який пере-
бував у Здолбунові, заарештувати не 
вдалося. Той швидко зорієнтувався та 
організував заходи для придушення 
повстання. Над Рівним з літака розки-
дали листівки та звернення до козаків 
та старшин, в яких Оскілка називали 
зрадником. І вже вночі частини січових 
стрільців атакували Рівне. До речі, для 
придушення повстання використали 
бронепоїзд. 30 квітня заколот під голо-
вуванням Оскілка був придушений.

Поза тим Оскілкові довелося втікати 
з Рівного. Деякий час він переховував-
ся у навколишніх селах, а пізніше все ж 
здався польській владі, яка відправила 
його у табір для інтернованих та вій-
ськовополонених в Польщі. Ясна спра-
ва, і тут він очолив українську громаду, 
а згодом переїхав до Відня.

Саме в цей час відбувся перелом в 
його діяльності. 1923 рік  – рік повер-
нення Володимира Оскілка до Рівного, 
де він очолює редакцію газети «Дзвін» – 
орган Української народної партії. 
Газета виходить щотижня зі значним 
на той час накладом – 5000 примірни-
ків! Крім того, одночасно Оскілко керує 
Українським селянським кооператив-
ним банком та займається літератур-
ною діяльністю. Його книга «Між двома 
світами» виходить саме в 1924 році.

хорон – море людей, сльози. Мама зовсім 
не плакала, бо чекала дитину в дуже ско-
рому часі і, взагалі, серце закаменіло. Ми 
залишилися одні, ні родичів, ні близьких 
знайомих, всі нас боялися.

Барон Федір Штейнгель, який прожи-
вав у Городку, прислав гроші на костюм 
батькові та труну, бо ті гроші, що мама 
дала комусь купити все, пропили і при-
їхали без усього. Тройця, жара…

При житті батька майже кожен день у 
нас хтось із мужчин обідав – казали, емі-
гранти, а получивши зарплату, тато мені 
казав: «не турбуйся, ми ж не голодні. 
Обов’язково треба нашим людям пома-
гати, це ж свої». І ми жили дуже скромно.

Хочу дописати, родився хлопчик  – 
син, но не прийшлось йому на світі 
жити. Так жаль…

Ми займали на другому поверсі одну 
кімнату. Пам’ятаю три залізних ліжка, 
стіл займав більшу половину кімнати, 
маленький столик біля вікна для роботи, 
за яким дуже часто всю ніч, до світанку 
засиджувався за роботою мій тато. Над 
ним маленька лампочка з клаптиком па-
перу, це замість абажура…

Дуже часто ми ходили у Хоцінь 
(Хотин) на могилу, зимою, пам’ятаю, 
мама наймала підводу і ми їздили на 
Різдво до батька мого любого, лопатою 
пробивали стежку до нього. На хресті на 
його могилі вирізані були слова: «Бажав 
для скованих людей волі. Для нещасних 
долі і рівної правди для всіх».

Почалося розслідування по факту 
вбивства Оскілка. Ці документи зберіга-
ються в Державному архіві Рівненської 
області разом зі слідчими справами про 
діяльність Оскілка як редактора рівнен-
ської газети «Дзвін». 

В розділі справи «Цілковито секрет-
но» був зазначений як вбивця  – під-
озрюваний Григорій Гордієнко, який 
за словами затриманого Антонія 
Блажичка співпрацював з ГПУ в Славуті. 
Такий висновок було зроблено через 
те, що незадовго до вбивства Гордієнка 
бачили в Городку. По фотографії його 
впізнали мешканці села. Слідство від-
значило, що «вбивство здійснила люди-
на дуже ловка, проворна, гарний стрі-
лець». Всі ці якості пасували Гордієнку.

Книга В.Оскілка «Між двома світами»

Проживав Оскілко разом з родиною, 
до речі, не в Рівному, а в Городку. Там 
йому виділили житло у місцевій семи-
класній школі. Ввечері 19 червня 1926 
року Володимир Пантелеймонович по-
вертався з Рівного, де готував черговий 
номер газети «Дзвін». У той самий день, 
в годині одинадцятій, після вечері си-
дів в їдальні біля дружини, спиною до 
відчиненого вікна. Убивця пострілом у 
спину із самострілу убив його на місці, 
поціливши у серце, скориставшись тем-
ної ночі, втік. 

Його донька Наталія Бережнюк згаду-
вала: «Коли мій батько загинув, мені було 
лише 5 років. Я пам’ятаю лише дитячі епі-
зоди із нашого життя з ним. Пам’ятаю по-

Дружина Клавдія Костянтинівна Оскілко 
та донька Наталія Володимирівна 
Бережнюк з онукою Оксаною

Оскілко незадовго до смерті гово-
рив дружині, що оточений підозрілими 
людьми, що від нього щось прихову-
ється і його обманюють. Дізнавшись з 
польської преси про вбивство Симона 
Петлюри в Парижі, напророчив, що 
«скоро і до мене черга дійде» та «якщо 
таке трапиться – поховайте на кладови-
щі в Хотині, біля могили матері». 

Число 197 газети «Дзвін» за 1926 рік 
повністю присвячене вбивству тридця-
тичотирирічного головного редактора 
Володимира Оскілка. Трагедія та непо-
правна втрата, недооцінка впливу на 
український національний політикум 
та виявлення зв’язку з нещодавнім 
убивством Симона Петлюри  – були 
основними темами тижневика. 

Поховали Володимира Оскілка в селі 
Городок.

Неоднозначна та суперечлива по-
стать Володимира Оскілка і дотепер. 
Одні його вважають героєм, інші  – за-
колотником та зрадником. В’ячеслав 
Липинський писав: «Трагічна доля 
Володимира Оскілка спричинена най-
страшнішою язвою нашого націо-
нального організму  – національним 
розладом, політичною дезорієнтацією 
українських партій, заздрістю і взаєм-
ною неприязню…»

Завідувачка відділу краєзнавства 
Рівненської обласної бібліотеки 

Олена Гумінська

Кімната, де проживав 
В.Оскілко з родиною

Некролог у газеті «Дзвін» 
на смерть В.Оскілка

На фото – вбивця Оскілка








